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 انحصار؛ دلیل اصلی درجازدن
 صنعت خودرو

نتایج یک پژوهش مفصل از شرایط حاکم بر 
صنعت خودروی کشور، مشخص کرده که 

»انحصار« تولید خودرو عملاً فضای...

رئیس سازمان شیلات ایران گفت: تولید ۱.۸ 
میلیون تنی آبزیان در برنامه هفتم توسعه 

هدف گذاری شده است که در صورت...

هدف گذاری برای تولید ۱.۸ میلیون 
تنی آبزیان

صفحه4 صفحه2

 چشم انداز انرژی جهان در
 سیطره نفت و گاز

با وجود فشار برای انرژی های تجدیدپذیر، 
تقاضا برای نفت همچنان بالاست و اهمیت 

تداوم آن در سبد انرژی جهانی...
صفحه5

چشم انداز انرژی جهان در سیطره نفت و گاز

هوش مصنوعی؛ محرک اصلی در ایجاد فرصت های شغلی و توسعه گردشگری
   هوش مصنوعی )Al( به عنوان یک فناوری نوین، تحولات گسترده ای را در زمینه های مختلف به وجود آورده است و در حوزه کارآفرینی، نقشی کلیدی ایفا می کند. تأثیرات هوش مصنوعی در کارآفرینی نه تنها در سطح 

جهانی محسوس است، بلکه در ایران نیز به طور چشم گیری در حال گسترش و تحول است.

هوش مصنوعی به کســب وکارها در تمام حوزه ها و به ویژه در بخش 
گردشگری این امکان را می دهد که تصمیمات استراتژیک خود را بر اساس 
داده های تحلیلی و الگوریتم های پیشرفته اتخاذ کنند. به عنوان مثال، در 
 AI سطح جهانی، بسیاری از شرکت های نوپا و استارتاپ ها از فناوری های
برای بهبود تجربه مشتری، تحلیل بازار )مساله سفر و متغیرهای آن(، و 
پیش بینی روندهای تجاری استفاده می کنند. این ابزارها می توانند اطلاعات 
گسترده ای را در زمان بسیار کوتاهی پردازش کنند و به کارآفرینان این 
امکان را بدهند که به ســرعت تصمیمات بهتری بگیرند.در ایران نیز، با 
پیشرفت روزافزون دسترسی به اینترنت و گسترش فناوری های نوین، شاهد 
ایجاد استارتاپ هایی در بخش گردشگری هستیم که از هوش مصنوعی 
برای بهینه سازی فرآیندهای کاری خود استفاده می کنند. به عنوان مثال، 
در صنعت خدمات، شــرکت ها با بهره گیری از دســتیارهای هوشمند و 
چت بات ها، بهبود چشمگیری در ارتباطات خود با مشتریان ایجاد کرده اند.

  افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها با هوش مصنوعی
یکی از اصلی ترین فواید هوش مصنوعی در کارآفرینی بخش گردشگری، 
افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها است. این تکنولوژی می تواند به طور 
اتوماتیک بسیاری از فرآیندهای زمان بر و تکراری را انجام دهد و در نتیجه 
نیاز به نیروی انســانی در برخی از مراحل کاهش می یابد. این امر باعث 
می شود که کارآفرینان بتوانند منابع خود را به بهترین نحو مدیریت کنند 

و هزینه های اضافی را کاهش دهند.

در ایران، کسب وکارهایی که توانسته اند از این فناوری ها بهره ببرند، 
به ویژه در حوزه های فروش آنلاین، تولید محتوا، و خدمات مالی، توانسته اند 
با هزینه های کم تر و کیفیت بالاتر به رقابت با سایر بازارها بپردازند. مثلا، 
استفاده از نرم افزارهای هوش مصنوعی برای تحلیل رفتار مصرف کنندگان 
و پیش بینی تقاضا به شرکت ها این امکان را می دهد که به صورت دقیق تری 
موجودی و قیمت ها را مدیریت کنند.گرچه برخی از افراد نگرانند که هوش 
مصنوعی ممکن است به حذف مشاغل موجود در بخش گردشگری منجر 
شــود، اما در حقیقت، این فناوری فرصت های شغلی جدیدی را نیز به 
وجود آورده است. در دنیای کارآفرینی، با گسترش هوش مصنوعی، نیاز 
به متخصصان داده، برنامه نویسان و تحلیلگران AI به شدت افزایش یافته 
است. علاوه بر این، هوش مصنوعی به کارآفرینان این امکان را می دهد 
که کسب وکارهای جدیدی را با بهره گیری از این فناوری راه اندازی کنند.

در ایران، علی رغم چالش های موجود در زمینه آموزش و پرورش نیروی 
کار متخصص، جوانان ایرانی به ویژه در حوزه های آی تی و هوش مصنوعی 
توانسته اند با راه اندازی استارتاپ های نوآورانه در این حوزه، به کارآفرینی 
بپردازند. این امر نه تنها باعث ایجاد شــغل های جدید شده، بلکه موجب 

افزایش کیفیت و رقابت پذیری در سطح جهانی می شود.

  تجارت الکترونیک، بازاریابی دیجیتال و صنایع خلاق با 
هوش مصنوعی

هوش مصنوعی در بخش گردشــگری و در زمینه هایی مانند تجارت 

جای خالی سفر در 
زندگی سالمند ایرانی

  ضعف بزرگ 
پرسپولیس پابرجاست

 فیلم علت 
مــــــرگ نامعلوم...
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سند چشم انداز ۱۴۰۴ با هدف قرار دادن جایگاه نخست 
ایران در منطقه از نظر اقتصــادی، علمی و فناوری طراحی 
شد. اما تحقق این اهداف با موانع متعددی روبرو شده است.

سند چشم انداز ۱۴۰۴ با هدف قرار دادن جایگاه نخست 
ایران در منطقه از نظر اقتصادی، علمی و فناوری طراحی شد. 
اما تحقق این اهداف با موانع متعددی روبرو شــده است. به 
نظر می رسد، مهم ترین دلایل فاصله امروز ما با آن چشم انداز 

عبارت اند از:
۱- نبــود ثبات در سیاســت گذاری ها: تغییرات مکرر در 
سیاست ها و برنامه ها موجب شــد که بسیاری از پروژه های 

کلان با تأخیر یا عدم اجرا مواجه شوند.
۲- ضعف در اجرا و نظارت: فاصله بین برنامه ریزی و اجرا به 
دلیل نبود ابزارهای نظارتی موثر و ناکارآمدی برخی دستگاه ها 

باعث شد اهداف سند در اولویت قرار نگیرد.
۳- تحریم ها و محدودیت های بین المللی: فشارهای خارجی 
و محدودیت های اقتصادی اثر مستقیم بر جذب سرمایه گذاری، 

صادرات و توسعه فناوری داشت.
۴- عدم هم افزایی بیــن نهادها: نبود همکاری موثر بین 
بخش های دولتی، خصوصی و علمی مانع از تحقق برنامه های 

مشترک و هم راستایی با اهداف سند شد.
اگر سند ۱۴۰۴ محقق می شد، در حوزه معدن یا صنایع 
معدنی، امروز ایران می توانست در جایگاهی قرار داشته باشد 

که این ویژگی ها را داشت:
صادرات مواد معدنی فرآوری شــده؛ محصولات با ارزش 

افزوده بالا در بازارهای جهانی عرضه شود.
رهبــری منطقه ای: ایران به عنــوان مرکز اصلی نوآوری، 

فناوری های معدنی و تجارت در منطقه شناخته شود.
جذب سرمایه گذاری خارجی: پروژه های بزرگ معدنی با 

مشارکت سرمایه گذاران بین المللی اجرا شود.
برای جلوگیری از تکرار مشکلات گذشته و تحقق اهداف 

سند ۱۴۳۰، باید به الزامات زیر توجه شود:
واقع گرایــی در تدویــن اهــداف: اهداف باید بر اســاس 
ظرفیت های واقعی کشور و با در نظر گرفتن محدودیت ها و 

فرصت های موجود تعیین شوند.
پایبندی به ثبات در سیاســت گذاری: ایجاد بستر قانونی 
برای تضمین تداوم سیاست ها و برنامه ها حتی با تغییر دولت ها 
ضروری است.تقویت زیرساخت های فناوری و دیجیتال: آینده 
توسعه به شدت وابسته به فناوری است و باید سرمایه گذاری 

جدی در این حوزه انجام شود.
مشارکت بخش خصوصی و نخبگان: تدوین و اجرای سند 
باید با استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی، دانشگاه ها و 

نخبگان علمی انجام شود.
تعامل بین المللی: افزایش دیپلماســی اقتصادی و علمی 
بــرای تقویت جایگاه ایران در زنجیره هــای جهانی تولید و 

تجارت حیاتی است.
مدیریــت منابــع و بهره وری: اســتفاده بهینــه از منابع 
معدنی، انســانی و مالی با تأکید بر توسعه پایدار باید محور 

تصمیم گیری ها قرار گیرد.
اگر به این الزامات توجه شود، در چشم انداز ۱۴۳۰ حوزه 

معدن، می توان جایگاهی را متصور شد که ایران:
۱- مرکز توســعه فناوری های پیشرفته معدنی باشد و از 
هوش مصنوعی و فناوری های دیجیتال در استخراج و فرآوری 

مواد معدنی بهره ببرد.
۲- پیشرو در توسعه پایدار باشد و صنایع معدنی سازگار با 

محیط زیست و کم مصرف در انرژی توسعه یابد.
۳- بازار صادراتی قوی داشــته و ســهم قابل توجهی از 
بازارهای جهانی سنگ و مواد معدنی را با تمرکز بر کیفیت و 

قیمت رقابتی در اختیار داشته باشد.
۴- برای نوآوری و آموزش برنامه ریزی کرده و توسعه مراکز 
تحقیقاتی و آموزشی تخصصی در این بخش برای تربیت نیروی 

انسانی توانمند را در دستور کار قرار دهد.

بهرام شکوری
کارشناس اقتصادی

پیش نیازهای چشم انداز

5000 تومان

  دولت برای آسیب شناسی خصوصی سازی فعلا 
شرکتی را واگذار نکند

یک کارشــناس اقتصادی گفت: وضعیت شرکت های 
خصوصی سازی شده نشان می دهد به اهداف تعیین شده 
در قانون اصل ۴۴ نرسیدیم و بهتر است دولت فعلا شرکتی 

را واگذار نکند تا مشکلات فعلی برطرف شود.
مهدی تدینی کارشناس اقتصادی در با اشاره به مشکلات 
خصوصی سازی در گذشته گفت: خصوصی سازی به معنی 
مجموعه اقداماتی است که برای واگذاری مالکیت یا مدیریت 
شــرکت های دولتی به بخش خصوصی، انجام می گیرد. که 
بهترین نوع خصوصی سازی واگذاری شرکت دولتی به عموم 
مردم و یا تعاونی ها است که در نهایت ذی نفعان این چنین 
واگذاری ها، عموم مردم خواهند بود که علاوه بر جلوگیری 
از ایجاد انحصار بخش غیردولتی، نظارت همگانی بر بنگاه و 
بهبود بهره وری شرکت را هم به همراه دارد.وی با اشاره به 
هدف خصوصی سازی گفت: خصوصی سازی به دنبال اهداف 
متعددی است که ارتقا کارایی بنگاه های اقتصادی مهم ترین 
هدف آن است که در صدر سیاست های کلی اصل ۴۴ هم 
به آن اشاره شده است زیرا اغلب خصوصی سازی های انجام 
شده در جهان، رشد بهره وری شرکت ها را به همراه داشته 
اســت. با توجه به اینکه اکثر شرکت های دولتی از سطح 
بهره وری پایین برخــوردار بوده اند و برخی از آنها به لطف 
حمایت های مالــی و غیرمالی دولت زیــان خود را جبران 
کرده اند پس خصوصی ســازی برای توســعه اقتصادی هر 

کشوری گریزناپذیر است.

 هفته نامه سراسری  اقتصادی ،  اجتماعي
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نگرانی ها در مورد 
حفظ حریم خصوصی 

امنیت داده ها و 
تأثیرات اجتماعی 

و اقتصادی ناشی از 
خودکار شدن مشاغل 

از دیگر موانع پیش 
روی کارآفرینان است.

الکترونیــک، بازاریابی دیجیتال و صنایع خلاق، بازارهای نوینی را ایجاد کرده 
است که پیش از این غیرقابل تصور بودند. 

مثــلا، بــا اســتفاده از الگوریتم هــای هــوش مصنوعــی در بازاریابــی 
دیجیتــال، شــرکت ها قادر بــه شخصی ســازی تبلیغات و محتــوای خود 
 بــرای هــر فرد به صــورت دقیق تری هســتند. این موضوع باعث می شــود 
که کارآفرینان به راحتی بتوانند بازارهای هدف جدیدی را شناسایی و توسعه 
دهند.در ایران، بازارهایی همچون آموزش آنلاین، سلامت دیجیتال و مشاوره های 
هوش مصنوعی به سرعت در حال رشد هستند. این امر به کارآفرینان این امکان 
را می دهد که بدون نیاز به ســرمایه گذاری های کلان، وارد این بازارها شوند و 

کسب وکارهای خود را راه اندازی کنند.
بــا وجود تمــام مزایای هوش مصنوعی، چالش هایی نیــز وجود دارند که 
کارآفرینان باید با آن ها دست وپنجه نرم کنند. یکی از مهم ترین این چالش ها، 
دسترسی به داده های معتبر و با کیفیت است که برای آموزش مدل های هوش 

مصنوعی ضروری است. 
عــلاوه بر این، نگرانی ها در مورد حفــظ حریم خصوصی، امنیت داده ها و 
تأثیرات اجتماعی و اقتصادی ناشــی از خودکار شدن مشاغل، از دیگر موانع 

پیش روی کارآفرینان است.
در ایران، یکی از مشــکلات عمده در بهره گیری از هوش مصنوعی، کمبود 
زیرساخت های مناسب برای استفاده گسترده از این فناوری است. همچنین، 
محدودیت های قانونی و نظارتی نیز ممکن است مانع از رشد سریع استارتاپ ها 

و کسب وکارهای مبتنی بر AI شود.

 معاون راهبری تولید شرکت مادر تخصصی برق حرارتی درباره یکی از ترفندهای 
رایج در قاچاق ســوخت نیروگاهی گفت: اصلی ترین تخلف مربوط به آلوده کردن 
سوخت در مســیر ارسال به سمت نیروگاه اســت.به گزارش از وزارت نیرو، ناصر 
اسکندری روز سه شنبه با بیان اینکه وزارت نیرو مسئولیتی در زمینه قاچاق سوخت 
تا قبل از تحویل به مخازن نیروگاهی ندارد، افزود: با این حال، در صورت کشــف 
هرگونه مغایرت در حجم یا کیفیت ســوخت، موضوع فوراً صورتجلســه و گزارش 
می شود.وی ادامه داد: از آنجا که تحویل سوخت مایع آلوده به مواد شیمیایی دیگر 
به تأسیسات نیروگاهی به شدت آسیب وارد می کند، بنابراین کارکنان شرکت برق 
حرارتی نهایت دقت خود را برای تحویل سوخت مایع فاقد هرگونه آلودگی به کار 
می بندند.معاون راهبری تولید شرکت مادر تخصصی برق حرارتی درباره مسائل مطرح 
درباره امکان قاچاق سوخت نیروگاهی خاطرنشان کرد: شرکت مادر تخصصی برق 
حرارتی از سال ها پیش خود را به سامانه های دقیق ثبت و دریافت اطلاعات مربوط 
به سوخت نیروگاهی مجهز کرده است و این اطلاعات شامل میزان مصرف سوخت، 
میزان سوخت مفید و غیرمفید، اعم از گاز، گازوئیل و مازوت به طور کامل و دقیق 
در سامانه های برق حرارتی ثبت می شود.اسکندری گفت: در حال حاضر، اطلاعات 
سوخت مایع تحویلی به نیروگاه ها شامل وزن تانکر، پلاک جلو و عقب تانکر، تطبیق 
بارنامه ها و ساعات حرکت و رسیدن تانکر به مقصد در ۲۵ واحد نیروگاهی کشور 
به طور کاملًا مکانیزه و در سایر نیروگاه ها نیز در سامانه ارسال و رسید که به همین 
منظور طراحی شــده است، ثبت می شود.وی با اشاره به فرآیندهای دقیق بررسی 
مشخصات سوخت و مغایرت های احتمالی میان سوخت مایع ارسالی برای نیروگاه ها 
و سوخت دریافتی ادامه داد: اگر در هر کدام از اطلاعات دریافتی از تانکرهای سوخت 
رسیده به نیروگاه مغایرتی وجود داشته باشد، فرایند بررسی و آزمایش سوخت به 

دقت انجام می شــود و در صورت اثبات تخلف، راننده و محموله تحویل مقام های 
قضائی و انتظامی می شود.معاون راهبری تولید برق حرارتی با تأکید بر اینکه پس 
از تحویل سوخت مایع به نیروگاه ها امکانی برای قاچاق آن وجود ندارد، گفت: در 
صورت مغایرت حجم ســوخت تحویل شده به نیروگاه با اطلاعات ثبت شده این 
موضوع از طریق میزان انرژی برق تولیدی نیز که بر اساس راندمان نیروگاه محاسبه 
و اندازه گیری می شود، قابل ردیابی است.اسکندری در باره نحوه مصرف سوخت در 
نیروگاه ها خاطرنشان کرد: پس از تزریق سوخت به مخزن نیروگاهی، هیچ روشی برای 
خالی کردن سوخت وجود ندارد و این سوخت به صورت یک طرفه برای تولید برق 
مصرف می شود.وی به بررسی های منظم وضعیت تولید برق و مصرف سوخت اشاره 
کرد و گفت: هر ماه وضعیت تولید برق، میزان مصرف و تحویل سوخت صورتجلسه 
می شود و هر سه ماه یک بار نیز ستاد قاچاق کالا وضعیت تحویل و مصرف سوخت 

نیروگاهی را بررسی می کند و در صورت هرگونه مغایرت میان میزان سوخت تحویلی 
با میزان برق تولیدی، وقوع تخلف به سرعت قابل شناسایی است.معاون راهبری تولید 
برق حرارتی ادامه داد: افراد مطلع از قاچاق سوخت نیروگاهی همگی به این موضوع 
واقف هستند که قاچاق سوخت قبل از تحویل به نیروگاه ها صورت می گیرد و پس 
از تحویل ســوخت به نیروگاه امکان قاچاق وجود ندارد.اسکندری ضرورت احداث 
خط لوله از شبکه خطوط فرآورده های نفتی تا نیروگاه ها را مورد تاکید قرار داد و 
گفت: احداث خط لوله از شبکه خطوط فرآورده های نفتی تا نیروگاه تقاضای جدی 
وزارت نیرو اســت، چرا که ضمن ســهولت در انتقال فرآورده و کاهش هزینه های 
انتقال ، احتمال قاچاق سوخت در مسیر انتقال سوخت را به صفر می رساند؛ یقینا 
در این اقدام اولویت با نیروگاه های نزدیک به شبکه فرآورده و حساس خواهد بود. 
به تازگی رئیس  کل دادگســتری هرمزگان اعلام کرده است که ۱۶ نفر از متهمان 
اصلی ســرقت ۴۲۰ هزار لیتر گازوئیل از خطوط انتقال فرآورده های نفتی در این 
استان توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( شناسایی و دستگیر شده اند.مجتبی 
قهرمانی اظهار کرد: باتوجه به حساسیت هایی که در بحث انشعاب های غیرمجاز از 
خطوط لوله ایجاد شده، اقدامات ویژه ای از سوی دستگاه قضایی استان هرمزگان با 
همکاری اداره کل اطلاعات استان انجام شده و هم اکنون با تکمیل روند تحقیقات 
و دســتگیری متهمان اصلی، نتیجه یکــی از مهم ترین پرونده های موجود در این 
خصوص اعلام می شود.قهرمانی تصریح کرد: با دستور مقام قضایی، سربازان گمنام 
امام زمان)عج( در اداره کل اطلاعات استان هرمزگان از سال گذشته تحقیقات ویژه ای 
برای شناسایی عوامل اصلی ایجاد انشعاب غیرمجاز و سرقت از خطوط انتقال سوخت 
در استان هرمزگان را آغاز کرده اند و در نتیجه آن، متهمان یادشده مدت مناسبی 

تحت اشراف و رصد اطلاعاتی قرار گرفتند.

آلوده کردن در مسیر ارسال به نیروگاه، ترفند رایج در قاچاق سوخت است



اقتصاد کلان 

www.petrochemicalind.ir

2
دوشنبـــه 8 بهمن  ماه 1403  شمــاره 126 

انحصار؛ دلیل اصلی درجازدن صنعت خودرو
     نتایج یک پژوهش مفصل از شرایط حاکم بر صنعت خودروی کشور، مشخص کرده که »انحصار« تولید خودرو عملًا فضای رقابتی را از بین برده و به کاهش 

تولید و فروش خودرو انجامیده است. به بیان دیگر، خودروسازی ایران تاوان »دولتی بودن« خود را می دهد.

اقتصاد کلان 

در ماه های گذشــته، صحبت از واگذاری خودروســازی های ایران بارها مطرح شده و 
حتــی به تازگی محمد نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران، عنوان کرده که »دولت 
بر واگذاری شرکت های دولتی به بخش خصوصی تأکید دارد« و »رئیس جمهوری نیز از 
محمد اتابک وزیر صمت، قول گرفته  تا پایان ســال  جاری، پرونده واگذاری سهام ایران 

خودرو و سایپا یا انتقال مدیریت این دو شرکت بسته شود.«
 با آنکه ایران از ســال ۱۳۴۱ وارد صنعت خودروی کشــور شده و بیش از ۶۰ سال از 
عمر این صنعت در ایران سپری می شود، اما نتوانسته در مقایسه با سایر کشورها در این 
صنعت پیشرفت قابل توجهی داشته باشد و جایگاه خود را در سطح جهان تثبیت کند. 
مرکز پژوهش های مجلس می گوید دلیل وضعیت امروز خودرو نیز انباشــتگی انحصار و 

عدم رقابت پذیری خودروسازان است.
 

 روایت داده از وضعیت خودروی کشور
بررسی آخرین وضعیت صورت های مالی خودروسازان که البته یک گزارش غیرتلفیقی 
بوده و فقط به ســه شرکت مادر ایران خودرو، ســایپا و پارس خودرو مربوط می شود و 
شرکت های زیرمجموعه را لحاظ نکرده است، نشان می دهد زیان انباشته همچنان ادامه 
دارد و هر ماه رکوردهای جدیدی ثبت می کند؛ به شــکلی که مجموع زیان انباشته سه 
شرکت ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو تا پایان مهرماه به ۲۰۸ هزار و ۳۴۰ میلیارد 

و ۵۵۸ میلیون تومان رسیده است.
تا انتهای سال ۱۴۰۲ مجموع زیان انباشته خودروسازان ۱۸۶ هزار و ۴۱۴ میلیارد و 
۲۳۹ میلیون تومان بوده که نشان می دهد در این مدت بالغ بر ۲۲هزار میلیارد تومان به 
زیان انباشته خودروسازان اضافه شده و این رقم در انتهای مهرماه به ۲۰۸ هزار و ۳۴۰ 

میلیارد و ۵۵۸ میلیون تومان رسیده است.
نکته قابل توجه آنکه خودروســازان از ابتدای امسال تا پایان مهر ماه ۱۱هزار میلیارد 

تومان زیان انباشته ثبت کرده اند.
همچنین این مرکز به گزارش مؤسسه اعتبارسنجی فیچ که در سال ۲۰۱۹ در مورد 

چشــم انداز تولید و فروش صنعت خودروی ایران منتشــر کرده، اســتناد کرده است. با 
وجود گذشت حدود ۴ ســال از تاریخ انتشار این گزارش، پیش بینی های صورت گرفته 
در این گزارش خطای بســیار کم و در بعضی موارد ناچیزی با آنچه که در واقعیت رخ 
داده، داشته است.  لذا می توان نگاهی به پیش بینی سال های پیش رو که در این گزارش 

عنوان شده است، انداخت.
مرکز پژوهش های مجلس با استناد به آمار و ارقام این مؤسسه می گوید در سال ۲۰۱۸ 
نسبت به سال ۲۰۱7 تولید خودرو در ایران با کاهش ۳7.۸ درصد مواجه شد. این روند 
در سال ۲۰۱۹ نیز ادامه یافت و در کانال ۱۰.۳ درصد سقوط کرد. در سال ۲۰۲۰ روند 
کاهش تولید ادامه یافت و بار دیگر با کاهش ۲۹.۳ درصدی روبه رو شد. در سال ۲۰۲۱ 
کاهش تولید خودرو در ایران به ۱۸.۸ درصد رســید. ۲۶.۸ درصد میزان کاهش تولید 
خودرو در ایران در ســال ۲۰۲۲ بود. در ســال ۲۰۲۳ هر چند این کاهش روند شتابان 
خود را کم کرد اما همچنان کاهشــی بود و میزان این کاهش به 7.۴ درصد رســید. در 

سال ۲۰۲۴ نیز میزان کاهش تولید به ۴.۶ درصد رسید.

 واکاوی چالش صنعت خودرو
واگذاری سهم دولت در خودروسازی ها به شرکت های عمومی وابسته و تحت کنترلی 
مانند صندوق های بازنشســتگی و ایجاد یک نظام ســهامداری چرخه ای در شرکت های 
خودروسازی، عملًا مدیریت ایران خودرو و سایپا »خصوصی« نیست. در نظام سهامداری 
چرخه ای، شرکت های زیرمجموعه ایران خودرو و سایپا به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
ســهام شرکت ایران خودرو و سایپا را خریداری کرده و یک چرخه بسته مالکیتی ایجاد 

کرده اند.
حجم این بخش از سهام در ایران خودرو حدود ۲۶ درصد و در سایپا حدود ۴۰ درصد 
است. سهام چرخه ای به دلیل ایجاد یک حلقه بسته، عملًا تحت مدیریت سهامدارانی قرار 
می گیرد که دارای بیشــترین سهم از شرکت اصلی هستند و اعمال نظر در شرکت های 
خودروســاز و دخالت در آنها بی واســطه و به سرعت امکانپذیر است. این مسأله موجب 

شــده که با تغییر کلی و جزئی در دولت ها و حتی تغییر در نهادهایی که 
امکان چانه زنی و اعمال قدرت دارند، صنعت خودرو تحت تحولات فراوان 
قرار می گیرد. از این رو به صورت ساختاری امکان سرمایه گذاری بلندمدت 
بویژه در حوزه هایی با فناوری بالا که به دلیل بازدهی دیرهنگام و طولانی 
نیازمند پیش بینی پذیری بالایی است در این صنعت از بین رفته و بنگاه ها 

را درگیر روزمرگی کرده است.
بنا به گزارش مرکز پژوهش های مجلس، انحصاری بودن صنعت خودرو 
موجب شــده تا سیاستگذاران نتوانند یک مسیر مشخص را هدفگذاری و 
خودروســازان را به آن هدایت کنند. به عبارتی ریشه اصلی شکل دهنده 
مشکلات این صنعت علاوه بر آشفتگی در تعیین اهداف دقیق و واقع بینانه، 
حاصل نگاه جزیره ای نهادهای اثرگذار بر این صنعت و تغییرات نوســانی 
متولیان نهادی تصمیم گیر درباره اتخاذ یک ساختار مدون برای آن بوده 

است.

  تعدد رگولاتوری خودروسازی
 نظام سیاســتگذاری صنعتی خودرو در ایران، هم از لحاظ ســاختار 
تصمیم گیری و هم محتوای تصمیمات اتخاذ شــده دارای ایراداتی است 
که موجب عقب ماندگی این صنعت در میان خودروســازان داخلی بخش 
خصوصی و رقبای خارجی شــده است. بر اساس قوانین و آیین نامه های 
تدوین شــده پس از انقــلاب ۲۹ نهاد حاکمیتی در حــوزه خودرو توان 
تصمیم گیری دارند که این مسأله موجب شده امکان راهبری واحد برای 

این صنعت وجود نداشته است.
در میــان نهادهای رگولاتور صنعت خودرو در ایران می توان به هیأت 
وزیران، شــورای رقابت، شورای عالی حفاظت محیط زیست، شورای عالی 
استاندارد، وزارت صمت، وزارت نفت، وزارت کشور، وزارت راه و شهر سازی 

و پلیس راهنمایی و رانندگی اشاره کرد.
سیاست هایی از جمله تعرفه واردات خودرو، تعرفه واردات قطعات خودرو، 
استانداردها، دستور العمل قیمت گذاری آن هم دستوری و حمایت های مالی 
در این چند دهه به کار گرفته شــده، اما فهم ناقص از این ابزارها، اشتباه 

عملیاتی سازی را به دنبال داشته است.
تعرفــه واردات قطعات به دلیل طراحی اشــتباه پلکان های آن عملًا 
داخلی ســازی بیشتر از ۴۰ درصد را از صرفه اقتصادی خارج کرده است. 
استانداردهای خودرویی بدون توجه به نیازهای بازار منطقه و ظرفیت های 
خودروسازان کشور تدوین می شود که برای اجرا هم با چالش های فراوان 
روبه رو بوده اســت. دستور العمل قیمتی، خودروسازان را به سمت کاهش 
کیفیت و عدم انگیزه افزایش شمار سوق می دهد. از سایر ابزارهای سیاستی 
از جمله عوارض و مالیات به منظور تشویق به صادرات، طراحی پلتفرم و 
توسعه برند استفاده نشده است. این موارد عملًا موجب شده که حرکت به 
سمت کاهش عمق داخلی سازی، حفظ تولیدات گذشته و کاهش کیفیت 

بیشترین منافع را برای تولیدکنندگان این عرصه رقم بزند.
وجود بســترهای فساد در صنعت خودرو، عدم لزوم افشای هیچ گونه 
اطلاعاتی از شیوه همکاری خودروسازان با زیرمجموعه های خود و همچنین 
شیوه فروش خودروها در دوره های مختلف، موجب شده که دو حوزه تأمین 
قطعات داخلی و خارجی و فروش در این سال ها پذیرای فسادهای فراوانی 
باشد. علاوه بر آن وجود شرکت های متعدد ذیل خودروسازان و عدم افشای 
برخی از داده های این زیرمجموعه ها، عملًا در مواردی موجب از کارافتادگی 

موتور حرکت شرکت های ایران خودرو و سایپا شده است.
تحت چنین شرایطی خودروسازان فشاری از جانب بازار حس نمی کنند 
و وجود بازارتضمین شده، نه تنها انگیزه های اقتصادی خودروسازان را در 
جهت گام برداشتن به سوی توسعه محصول، به روزرسانی تولیدات، افزایش 
کیفیت و... تقویت نمی کند، بلکه مشوق عدم حرکت خودروسازان به سمت 

حفظ محصولات گذشته و کاهش کیفیت است.
در ایــن چهار دهه بیــش از ۱۰ مدیر با تفکــرات مختلف بر صنعت 
خــودروی ایران حاکم بوده اند اما روند تصمیمات میان این مدیران دارای 
تفاوت چندان جدی نبوده و عمده تفاوت ها نیز به رویکرد مختلف دولت ها 
ارتباط داشته است؛ موضوعی که دو خودروساز بزرگ داخلی )ایران خودرو 
و سایپا( تقریباً ۹۰ درصد از سهم بازار را در اختیار دارند و این امر موجب 

عدم رقابت واقعی بین آنها شده است.

سیاست هایی 
از جمله تعرفه 

واردات خودرو، 
تعرفه واردات 

قطعات خودرو، 
استانداردها، 
دستور العمل 

قیمت گذاری آن 
هم دستوری و 

حمایت های مالی 
در این چند دهه 

به کار گرفته شده، 
اما فهم ناقص از 

این ابزارها، اشتباه 
عملیاتی سازی را 

به دنبال داشته 
است.

  ساخت و ســازهای شهری باید به 
جذب گردشگر کمک کند

حجت الاسلام حسین روحانی نژاد پنجشنبه 
در دومین روز از نشســت تخصصی - آموزشی 
اعضای هیات مدیره و مدیران عامل شرکت های 
وابسته به بنیاد مسکن در مشهد، افزود: این نکته 
مهم است که در طرح های ساختمانی و عمرانی 
هیچ نمادی که نشــانگر اسم و نام بنیاد مسکن 

باشد، وجود ندارد.
وی اظهار کرد: بنیاد مســکن که با پیروزی 
انقلاب اسلامی ایجاد شده، یادگار امام راحل)ره( 
است، اولویت رهبر کبیر انقلاب، تامین مسکن 
برای محرومان بود، از همین رو باید بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی متناسب با آرمان ها و اهداف امام 

راحل حرکت کند.
نماینــده ولی فقیه در بنیاد مســکن گفت: 
جوانان غیور و شجاع برای این کشور خون داده 
و شهید شدند، مســوولان باید در خدمت این 
مردم باشــند و در راه اعتلا و توســعه کشور از 
هیچ کاری فروگذاری نکنند، آنان باید به تعهدات 
خود عمل کرده و به نحو شایسته و مطلوب کار 

خود را ارتقا دهند.
وی ادامه داد: هر تصمیمی که در شرکت های 
وابسته به بنیاد مسکن گرفته می شود، مدیر عامل 
آن شرکت موظف به اجرای مصوبات هیات مدیره 
است و باید سعی کنیم درآمد شرکتهای وابسته 
به بنیاد را مبتنی بر واقعیت های روز تنظیم کنیم، 
لذا شرکت ها باید با بخش خصوصی مشارکت و 

همکاری بیشتری داشته باشند.
حجت الاسلام روحانی نژاد با تاکید بر ضرورت 
برگزاری دوره های آموزشــی برای شــرکتهای 
وابســته به بنیاد مســکن گفت: همه ما باید با 
علوم روز، هوش مصنوعی و... آشــنا باشیم و از 
دنیای یافته های جدید علمی عقب نمانیم و طرح 
های بنیاد مسکن منطبق با علم روز اجرا شود.

این نشســت تخصصی آموزشی در روزهای 
ســوم و چهارم بهمن ماه ویــژه اعضای هیات 
مدیره و مدیران عامل شــرکت های وابسته به 
بنیاد مســکن با موضوعاتی از جمله »تجزیه و 
تحلیل صورت های مالی برای مدیران«، »اقتصاد 
دیجیتــال و هوش مصنوعی«، »نظام راهبردی 
مطلوب و ظرافت های اساسنامه بنیاد مسکن« 

و »مصالح نوین« برگزار شد.

 ۸۰ تکلیف مهم برعهده وزارت راه و 
شهرسازی است

 رضا انجم شــعاع در آییــن تکریم و معرفی 
سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر 
افزود: تنوع فعالیت وزارت راه و شهرســازی در 
حوزه راهسازی، فرودگاهی، بنادر، حمل  و نقل 
زمینی و ریلی و دریایی رسالت ما را در خدمت 

رسانی بهتر به مردم سنگین کرده است.
معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی وزیر 
راه و شهرســازی از پیگیری هــا بــرای اجرای 
ارزیابی شایســتگی مدیــران و کارکنان وزارت 
راه و شهرســازی خبر و ادامــه داد: به کارگیری 
مدیران متعهد، شایسته و مسلط به حوزه کاری 
و تخصصی، زمینه ساز رفع بسیاری از مشکلات 
اســت و از این رو در حوزه ارزیابی شایســتگی 
مدیــران به دنبال انتصاب  افراد بر اســاس این 

شاخصه ها و ارتقای شایستگی آن ها هستیم.
وی از رشد فعالیت ها و توسعه زیرساخت های 
ریلی، بندری و زمینی خبر داد و تصریح کرد: در 
توسعه طرح های مختلف عمرانی و خدماتی در 
وزارت راه و شهرسازی اقدامات مهمی تدوین و 

عملیاتی شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: یکی از 
سیاست های مهم این مجموعه تکمیل طرح های 
در دســت اجرا اســت و در این راستا ساخت و 
تکمیل واحدهای مسکونی در اولویت قرار دارد.

انجم شعاع یادآور شــد: یکی از راهبردهای 
مهــم و اصلی وزارت راه و شهرســازی حمایت 
و توجــه ویژه به رفاه و معیشــت کارکنان این 

وزارتخانه است .
در این آیین اصغر کشوریان به عنوان سرپرست 
اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر معرفی و 
از خدمات سید محمود دستغیبی قدردانی شد.

  افتتاح همزمان 4۰۰۰ واحد مسکونی 
روستایی

 غلامرضــا صالحی در ایــن آئین بیان کرد: 
از ۲۲7 هزار واحد مســکونی روســتایی، ۱۳۲ 
هزار واحد غیرمقاوم هســتند که نیاز به مقاوم 

سازی دارند.
وی گفت: از ابتدای طرح مقاوم سازی تاکنون، 
از ۱۳۲ هزار واحد، ۹۸ هزار واحد یعنی بیش از 
۸۰ درصد مقاوم سازی شده و انشالله در دو سال 
آینده، با ســهمیه ای که به خوزستان تخصیص 
می دهیــم ۱۰۰ درصــد واحدهــای غیرمقاوم 

روستایی را مقاوم سازی خواهیم کرد.
رئیــس بنیــاد مســکن انقلاب اســلامی 
 ۲ حــدود  خوزســتان  افــزود:   کشــور 
هزار و ۲۲۸ روســتا دارد و دارای رتبه ۶ کشور 

است.
صالحی گفت: خوشــبختانه ۴۲ درصد کل 
واحدهای مسکونی روستایی و شهرهای زیر ۲۵ 
هزار نفر اکنون مقاوم سازی صورت گرفته است،

رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی کشور 
ادامه داد: در سال گذشته ۱7 هزار سهمیه مقاوم 
سازی به استان خوزستان اختصاص داده ایم که 
۱۵ هزار و ۵۰۰ نفر به بانک ها معرفی شــدند و 
از این تعداد حدود ۱۲ هزار و ۳۰۰ نفر موفق به 

عقد قرارداد شده اند.

مشکلات خوزستان 
را جدی می گیریم؛ 
اولویت با رفع 
محرومیت و ایجاد 
اشتغال است

وزیر نفت در گزارشی جامع از سفر به خوزستان به مشکلات این استان به ویژه در حوزه اشتغال، زیرساخت ها و محیط زیست پرداخت و بر تعهد دولت برای رفع این چالش ها تاکید کرد.

محسن پاک نژاد در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان خوزستان با حضور رئیس جمهور در اهواز به تشریح مشکلات استان خوزستان و اقدامات دولت برای رفع آن ها پرداخت.
وی با اشاره به نقش حیاتی نفت در اقتصاد کشور و محرومیت های موجود در خوزستان، بر ضرورت توجه ویژه به این استان تاکید کرد.

وزیر نفت با بیان اینکه خوزستان با وجود دارا بودن منابع عظیم نفتی، هنوز با مشکلات عدیده ای از جمله بیکاری، فقر و آلودگی محیط زیست روبرو است، گفت: ما در دولت تلاش 
می کنیم تا با استفاده از منابع صنعت نفت، به بهبود وضعیت زندگی مردم خوزستان کمک کنیم.

پاک نژاد در ادامه به برخی از مشکلات خاص استان خوزستان اشاره کرد و گفت: یکی از مشکلات اصلی این استان، بیکاری است. ما در تلاشیم با جذب سرمایه گذاری و ایجاد پروژه های 
بزرگ ملی، زمینه اشتغال جوانان خوزستانی را فراهم کنیم. همچنین، به کارگیری نیروهای بومی در اولویت برنامه های ما قرار دارد.

دو پایه مالیاتی بالقوه شامل واحدهای خالی و مالیات بر سوداگری در کنار متغیرهایی 
مثل رکود معاملات مسکن، کاهش تورم و بهبود چشم انداز اقتصادی، نقش آرام بخش و 
البته رکودزا را در بازار مسکن ایفا می کنند. این پایه های مالیاتی که هزینه های سوداگری 
را افزایش می دهد به عرضه واحدهای خالی از سکنه و کاهش قیمت آپارتمان منجر شده 
اما کارشناسان می گویند در صورت عدم پمپاژ واحدهای جدید به بازار ملک، اثر کاهنده 

قیمت این متغیرهای مالیاتی نمی تواند طولانی مدت باشد.
 در حال حاضر معاملات مسکن در تهران به حدود ۳۰۰۰ فقره رسیده که یک پنجم 
وضعیت نرمال اســت. در این شرایط دولت و مجلس به منظور ساماندهی بازار مسکن 
هشت اقدام را در دستور کار قرار داده اند. این برنامه ها شامل ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی در قالب طرح جهش تولید و تامین مسکن، قانون مالیات بر خانه های خالی، 
قانون مالیات برعایدی سرمایه، ایجاد دو سامانه در راستای تسهیل انعقاد قرارداد، ثبت 
وضعیت سکونت در سامانه املاک و اسکان، الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، 

تشکیل صندوق ملی مسکن و تامین مصالح ارزان قیمت برای سازندگان است.
اگرچه بخشی از این برنامه ها در سه سال گذشته در مقام اجرا موفق نبوده اما به نظر 
می رسد دو پایه مالیاتی در کنار الزام به ثبت رسمی معاملات املاک که هزینه سوداگری 
را افزایش می دهد نقش کنترل کننده در خرید و فروشهای تورم زا در بازار مسکن داشته 
است. البته طرح مالیات بر عایدی سرمایه آماده شده اما هنوز به تصویب مجلس نرسیده 
است.طی سه سال گذشته ۱۶۳ هزار واحد مسکونی خالی از سکنه برای اعمال مالیات 
به سازمان امور مالیاتی معرفی شده است.درخصوص ثبت وضعیت سکونتی در راستای 
شناسایی وضعیت بازار مسکن نیز دولت اعلام کرده تمامی افراد اعم از مالک و مستاجر 
چنانچه نسبت به ثبت سکونت اقدام نکنند، از بسیاری خدمات دولتی مثل یارانه، گذرنامه، 
پلاک خودرو، افتتاح حســاب و صدور دسته چک محروم خواهند شد. از پایان دی ماه 
نیز بانکها صدور دسته چک را مشروط به ثبت نام در سامانه املاک و اسکان کردند. در 
حال حاضر از حدود ۲۶ میلیون سرپرســت خانواده در کشور ۱۴ میلیون نفر اطلاعات 
مالکیتی خود را در ســامانه املاک و اسکان ثبت کردند که از رشد ۱۴ برابری مراجعه 

مردم به این سامانه حکایت دارد.
از مرداد امسال که مشخص شد قیمت هر متر خانه در تهران به ۸۸.۵ میلیون تومان 
رسیده و در مقایسه با مرداد سال گذشته ۱۶.۸ درصد افزایش داشته تا کنون آمار رسمی 
از قیمت مســکن ارایه نشده است. اما با توجه به رکود ایجاد شده در تعداد معاملات و 
بنا به گفته فعالان بازار مسکن، قیمت های اعلامی که تابلوی آمار غیررسمی محسوب 
می شود از مرداد تا کنون نه تنها افزایش نیافته بلکه در مسیر کاهشی قرار گرفته است.

بررسی ها نشان می دهد نرخهای پیشنهادی ناشی از کسادی خرید و فروش ملک در 
تهران و شهرهای اطراف تا ۳۰ درصد کاهش یافته است. مرداد سال جاری تنها ۳۶۶۵ 

معامله آپارتمان در پایتخت انجام شد که تقریبا یک پنجم شرایط نرمال است.

 رشد قیمت مسکن به نصف تورم عمومی رسیده است
تورم سنگین بازار مسکن بین سالهای ۱۳۹7 تا ۱۴۰۲ که از عواملی مثل تورم عمومی 
و رشــد بازارهای موازی نشأت گرفته بود در حال حاضر تا حدودی کنترل شده است. 
نرخ رشد نقطه به نقطه قیمت مسکن در شرایطی به حدود ۱7 درصد رسیده که تورم 
عمومی حدود دو برابر این عدد و در محدوده ۳۲ درصد قرار دارد. این بدان معناست که 
خرید ملک به قصد سرمایه گذاری در کوتاه مدت توجیه اقتصادی ندارد. بنابراین بخر و 

بفروش ها زمان فعلی را بازه مناسبی برای ورود به بازار مسکن نمی دانند.

نگرانی دیگر سوداگران آن است که با اجرای مالیات خانه های خالی و مالیات بر عایدی 
سرمایه دیگر خبری از سودهای هنگفت بخر و بفروشی در بازار ملک نباشد؛ سودهایی که 
در نتیجه فروش واحد مسکونی پس از یک دوره کوتاه نگهداری به چندین برابر قیمت 
خریداری شــده می رسید. بر اساس آمار هشت سال قبل ۲.۵ میلیون مسکن خالی در 
ایران وجود داشته که طی سه سال گذشته ۱۶۳ هزار واحد مسکونی خالی از سکنه برای 

اعمال مالیات به سازمان امور مالیاتی معرفی شده است.
اما دو کارشناس بازار ملک علاوه بر آنکه به اثر کاهشی مالیات بر قیمت مسکن اذعان 
دارند، می گویند که این متغیر نمی تواند برای همیشه به عنوان یک ابزار کنترل کننده 

عمل کند.

 خانه های خالی در اختیار بانک ها و اشخاص حقیقی
مهدی کرباسیان ـ عضو هیات رییسه اتحادیه مشاوران املاک می گوید به عنوان یک 
نمونه عرضه ۱۰ هزار واحد مسکونی و معرفی برخی واحدهای خالی شهر جدید پردیس 
به سازمان امور مالیاتی باعث کاهش تا یک میلیارد تومانی قیمت مسکن در این شهر شد 
اما باید توجه کنیم در فضای کلی بازار مسکن، عمده واحدهای خالی در اختیار بانکها، 
دســتگاههای دولتی و اشخاص حقوقی است که باید بدون تبعیض نسبت به اشخاص 

حقیقی، دولت با مالکان واحدهایی که در اختیار ارگانها و دستگاهها است اقدام کند.
حسن محتشم - عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان اما معتقد است: اینکه دولت 
فشار آورده تا مردم در سامانه املاک و اسکان ثبت نام کنند و در غیر این صورت به آنها 
دسته چک نمی دهد به تولید مسکن اضافه نمی کند. به نظر من دولت در جهت درآمدزایی 
خودش چنین کارهایی را صورت می دهد. درخصوص مالیات خانه های خالی نیز باید گفت 
برای سازندگان یا افراد عادی به صرفه نیست که واحد خود را خالی بگذارند. بنابراین آن 
را اجاره می دهند یا می فروشند. اگر سازنده نتواند واحد خود را بفروشد از گردونه تولید 

خارج می شود که این موضوع نیز اثر منفی بر ساخت و ساز دارد.
کرباســیان - عضو هیات رییسه اتحادیه مشاوران املاک، قانون الزام و ایجاد سامانه 
کاتب را طرح خوبی دانست و گفت: قانون الزام، معاملات را در یک چارچوب مشخص 
قرار می دهد. مشاوران املاک به بانک اطلاعاتی و استعلامات مربوط به املاک مورد معامله 
اتصال پیدا می کنند و قراردادهایشان با کمترین ضریب خطا در سامانه کاتب انجام می شود.

وی با انتقاد از ســامانه خودنویس بیان کرد: این سامانه به تمامی افراد اجازه انعقاد 
قرارداد داده است. این یعنی صاحب کافی نت هم بدون اطلاعات حقوقی و فاقد آموزش 
در حال حاضر بازیگر بازار مسکن شده است. از طرف دیگر یک سفته باز می تواند راسا با 

شخص دیگر معامله کند و ریال، دلار یا حتی ارز دیجیتال رد و بدل کنند. بنابراین هیچ 
نظارتی بر آن نیست و نمی تواند اهداف مدنظر دولت را محقق کند.

کرباســیان درخصوص ایجاد سامانه املاک و اسکان اظهار کرد: اگر سامانه املاک و 
اسکان درست مدیریت شود و آپارتمان ها و املاک خالی و املاکی که درد دست بانک ها، 
دستگاه ها و اشخاص حقوقی احتکار شده به بازار عرضه شود مطمئنا در آرامش بازار اجاره 
و فروش تاثیرگذار است. به عنوان نمونه شاهد بودیم موقعی که حدود ۱۰ هزار واحد نیمه 
تمام، تکمیل و به بازار مســکن پردیس عرضه شد به یکباره قیمتها تا حدود یک سوم 
ثمن معامله و تقریبا یک میلیارد تومان ریزش داشت. آن اقدام دولت خوب بود. اگر در 
تهران نیز بانک ها، اشخاص حقیقی و حقوقی که آپارتمان های مختلفی را احتکار کرده اند 

به بازار عرضه کنند، ریزش بیش از پیش قیمت در پایتخت نیز می تواند اتفاق بیفتد.

 سازنده ها قادر به تعریف پروژه جدید نیستند
حسن محتشم - عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران نیز خاطرنشان 
کرد: از حدود ۱.۵ سال قبل بازار مسکن در رکود به سر می برد و طبیعتا رکود در بازار 
باعث می شود که در ساخت و ساز کاهش پیدا کند. البته رکود در بخش ساخت و ساز 
به شــدت بازار نیســت. به این دلیل که برخی افراد پروژه هایی را از قبل شروع کردند و 
باید آن را به اتمام برسانند اما در تعریف پروژه های جدید جدید محتاط عمل می کنند.

وی درباره تاثیر مالیات خانه های خالی بر کاهش قیمت مسکن گفت: خانه های خالی 
بیشــتر مربوط به بانک ها بوده است. از چند سال قبل بانک مرکزی بخشنامه داده که 
بانکها اجازه ندارند واحد مسکونی در تملک بگیرند. بنابراین جلوی مجوز آن را گرفته و 
ناچارند واحدها را بفروشند. بنابراین از این ناحیه نیز تصور نمی کنم تعداد قابل توجهی 

واحد به بازار عرضه شود.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران تاکید کرد: کاهش ارزش پول ملی باعث 
رشد سنگین قیمت مسکن شده است. از طرف دیگر کاهش ساخت و ساز می تواند در 
آینده به شکل تغییر قیمتها بروز کند. دولت سیستم انقباضی در پیش گرفته که مقداری 
ســرعت گردش نقدینگی را بگیرد و از این طریق تورم را کنترل کند. بنابراین سرمایه 
چندانی وجود ندارد که بیاید ملک بخرد. تقاضای مصرفی نیز که توان مالی ندارد. از طرف 
دیگر سازندگان منتظر هستند آپارتمان هایی که روی دستشان مانده بفروشند اما خریدار 

وجود ندارد. این چرخه معیوب به ساختار بازار مسکن آسیب می زند.
محتشــم بیان کرد: در کشورهای توسعه یافته حداکثر ۳۰ درصد حقوق مستاجران 
برای اجاره هزینه می شود. در ایران این رقم در کلانشهرها بعضا به بیش از ۱۰۰ درصد 
رسیده است. جالب آنکه سودی که مالک در یک کشور توسعه یافته از محل اجاره ملک 
بر مبنای ارز آن کشور می گیرد بیشتر از سودی است که یک مالک از مستاجر در ایران 
بر مبنای ریال دریافت می کند. بنابراین هم مالک و هم مستاجر در ضرر هستند که علت 

آن شرایط کلان اقتصادی است. درآمدها پایین و تورم بالا است.
به گفته محتشم، طولانی شدن رکود مسکن، کل اقتصاد را تحت تاثیر قرار می دهد. 
علت این است که بخش قابل توجهی تولیدات صنعتی وابسته به صنعت ساختمان است. 
ما در شرایط تحریم قدرت رقابت نداریم. از طرف دیگر با خودتحریمی هایی مثل نپذیرفتن 
FATF مواجهیم که مشخصا در بخش مسکن باعث شده تا صدور خدمات مهندسی تحت 
تاثیر قرار بگیرد. امیدواریم با برداشتن این سد از راه فعالان اقتصادی مقداری وضعیت 
تولید و صنعت بهبود پیدا کند. در آن صورت می توان امیدوار بود که اقتصاد کلان کشور 

شرایط بهتری داشته باشد.

یخبندان در بازار مسکن!
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پول شویی با بیت کوین

   بازارهای آنلاین غیرقانونی، با سرعتی بی سابقه در حال رشد هستند و خدمات پیچیده ای مانند پول شویی و ابزارهای دیپ فیک 
ارائه می دهند. پلتفرم Huione Guarantee یکی از این بازارهاست که با تسهیل 24 میلیارد دلار تراکنش، زنگ خطر را برای نظارت های 

بین المللی به صدا درآورده است.

ارز های دیجیتال 
به دلیل ماهیت 

غیرمتمرکز و ناشناس 
خود، به یکی از 
ابزار های اصلی 

مجرمان سایبری 
تبدیل شده اند.

 5۷ درصد ســپرده های بانکی کشور 
مربوط به استان تهران است

براساس آمارها، مجموع ســپرده های ریالی و 
ارزی شبکه بانکی کشور تا پایان آذرماه امسال و به 
تفکیک استان ها به ۱۲ هزار و ۱۲۳ همت  رسیده 
که ۵7 درصد این ســپرده ها به تنهایی مربوط به 
استان تهران است و پس از آن، استان های اصفهان، 

خراسان رضوی و فارس قرار دارند.  
آمار اخیر بانک مرکزی از کل مانده تسهیلات و 
سپرده های ریالی و ارزی بانک ها و موسسات اعتباری 
به تفکیک استان در پایان آذر ماه سال جاری نشان 
می دهد که مجموع سپرده های ریالی و ارزی شبکه 
بانکی کشور در مجموع استان های کشور به علاوه 
مناطق آزاد به بیش از ۱۲ هزار و ۱۲۳ هزار میلیارد 
تومان رسیده که با کسر سپرده قانونی این سپرده ها 

به ۱۱ هزار و ۵۶  هزار میلیارد تومان می رسد.
در این بازه زمانی، بیش ترین مبلغ ســپرده ها 
مربوط به استان تهران با مانده ۶۹۹۶ هزار میلیارد 
تومان و کم ترین مبلغ ســپرده ها مربوط به استان 
کهگیلویه و بویراحمد با۳۲.۱  هزار میلیارد تومان 

است.
بر این اساس، محاسبه میزان سپرده های ریالی و 
ارزی بانک ها و موسسات اعتباری نشان می دهد که 
۵7.7 درصد از کل این ســپرده ها مربوط به استان 
تهران است و ۴۲.۳ درصد باقی مانده مربوط به ۳۰ 

استان کشور و همچنین مناطق آزاد است.
این در حالی اســت که در پایان آبان ماه سال 
جاری )گزارش پیشین( استان تهران ۵۴.۹ درصد 
از ســپرده های ریالی و ارزی بانک ها و موسســات 
اعتباری کشور را در اختیار داشت که نشان دهنده 
افزایش ۲.۸ درصدی سهم استان تهران نسبت به 

گزارش قبلی است. 
مانده کل تسهیلات )جاری و غیر جاری( شبکه 
بانکی در ۳۱  استان و مناطق آزاد، در ۹ ماهه امسال 
تا پایان آذرماه به ۹۳۱۵ هزار میلیارد تومان رسیده 
که بیش ترین مبلغ این تسهیلات مربوط به استان 
تهران با ۵۶۳۴ هزار میلیارد تومان و کم ترین مبلغ 
مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد با ۳7.۶ هزار 

میلیارد تومان است.
طبق اعلام بانک مرکزی، یکی از علل مهم بالا 
بودن رقم تســهیلات و سپرده ها در استان تهران، 
مربوط به استقرار دفاتر مرکزی بسیاری از شرکت ها 
و موسسات تولیدی سایر استان ها در استان تهران 
بوده است، به طوری که عمده فعالیت های بانکی آنها 
از طریق شعب بانک ها و موسسات اعتباری استان 

مذکور )تهران( انجام می شود.
کل مانده تسهیلات و سپرده های ریالی و ارزی 
بانک ها و موسســات اعتباری به تفکیک استان در 

پایان  آذر ماه ۱۴۰۳

  مناطق آزاد نقش مهمی در خنثی سازی 
تحریم ها دارند

به گزارش خبرگزاری مهر، محسن رضایی، دبیر 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا با تأکید 
بر اهمیت حوزه ترانزیت، گفت: برای خنثی سازی 
تحریم ها مناطق آزاد نقــش مهمی ایفا می کنند 
و خصوصاً آن دســته از مناطق آزاد که در مســیر 

کریدورها قرار دارند نقشی کلیدی دارند.
وی با اشاره به درآمد بالای ترانزیت و جابه جایی 
کالا بیان کــرد: در دوران صفوی بیش از نیمی از 
درآمد کشــور از بخش ترانزیت بــود و اکنون نیز 
باید این ظرفیت بزرگ کشور موردتوجه قرار گیرد.

دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 
گفــت: اقتصاد ایران به چند دلیل از ابتدا در ۲۰۰ 
سال گذشته ناقص الخلقه متولد شد؛ اولین دلیل، 
دخالت های خارجی برای محدود کردن و کانالیزه 
کردن اقتصاد بود؛ دلیــل دوم دخالت دولت ها در 
اقتصاد در ۱۰۰ سال اخیر و دلیل سوم خام فروشی 
اســت. قدرت های خارجی مانند انگلیس و آمریکا 
جلو هرگونه اســتقلال اقتصادی را گرفتند و ایران 
را به مونتاژ کاری و واردات کالاهای خود تشــویق 
می کردند.رضایی ادامه داد: تحریم ها می توانست و 
هنوز می تواند فرصتی برای بازگشت به اقتصاد واقعی 
و رقابتی و ایستادن روی پای خود باشد و با طراحی 
و مردمی سازی، اقتصاد ناقص الخلقه که میراث دوران 
قاجار و پهلوی است را اصلاح کرد. در دفاع مقدس 
که حتی واردات سیم خاردار برای سنگرها و مواضع 
دفاعی ما را تحریم کرده بودند، اولین جهش صنعتی 
در صنایع نظامی و در واکنش به تحریم ها در بخش 

دفاعی - نظامی را شاهد بودیم.
وی با اشاره به تعداد زیاد کارخانه در کشور اظهار 
کرد: کارخانه داری به معنای صنعتی شدن نیست؛ 
چراکه برای صنعتی شدن نیاز به ایجاد زنجیره های 
ارزش است و اگر کشور صنعتی شود یک قطره نفت 

ایران هم به صورت خام صادر نخواهد شد.
عضو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام ضمن 
تأکید بر لزوم جذب ســرمایه در مناطق آزاد بیان 
کرد: اقتصاد به دنبال تولید، تولید به دنبال درآمد 
و پــول، و پول به دنبال بازدهی اســت و بنابراین 
برای جذب سرمایه باید به دنبال بازدهی بود و این 
امر با اقدامات انبوه ولی جزیره ای، شدنی نیست و 
زنجیره های ارزش حلقه مفقوده اقتصاد ایران است.

وی افــزود: نیاز به بازطراحــی در مدل اقتصاد 
منطقــه آزاد انزلــی ضروری اســت و باید ۲ تا ۳ 
محــور اصلی در نظر گرفتــه و حول این محورها، 
زنجیره های ارزش تشکیل شوند.وی ادامه داد: محور 
اول موضوع تجارت است که شامل حوزه واردات و 
صادرات و حوزه ترانزیت می شود و محور دوم حوزه 
گردشگری شامل گردشگری محیطی و گردشگری 

سلامت است.
رضایی با بیان اینکه زیرساخت اصلی حکمرانی در 
منطقه آزاد، قراردادها هستند؛ گفت: یکی از معضلات 
کنونی کشور مسئله قراردادها است و ضروری است 

در این حوزه کار اساسی صورت گیرد.

انتقاد شدید غریب 
آبادی به استانداردهای 
دوگانه و سازوکارهای 
ناعادلانه حقوق بشری

معاون حقوقی و بین الملل وزارت امور خارجه به وضع استانداردهای دوگانه و سازوکارهای ناعادلانه حقوق بشری انتقاد کرد.
، در نشستی که به ابتکار ایران و با حضور کشورهای تحت نظارت سازوکارهای سیاسی حقوق بشری سازمان ملل در ژنو برگزار گردید؛ کاظم غریب آبادی معاون امور حقوقی و بین المللی 
وزارت امور خارجه که ریاست هیأت اعزامی جمهوری اسلامی ایران در چهل و هشتمین نشست گروه کاری یو.پی.آر )بررسی دوره ای جهانی حقوق بشر( را برعهده دارد، با ابراز نگرانی و انتقاد 
شدید نسبت به استاندارهای دوگانه، رویکردهای گزینشی و استفاده سیاسی و ابزاری از حقوق بشر، گفت: کشورهای مدعی حقوق بشر همواره چالش های متعددی را همچون تحریم ها و حمایت 
از تروریست ها برای ما ایجاد کرده و حقوق مردم ما را به طور گسترده نقض کرده اند و با بی شرمی تمام، به جای پاسخگویی، ما را به نقض حقوق بشر متهم نموده و سازوکارهای سیاسی را با 
هدف اعمال بیشتر فشار تحمیل نموده اند.معاون وزیر امور خارجه اظهار داشت: ما شاهد کشته شدن بیش از ده ها هزار نفر در غزه بوده ایم و این کشورهای مدعی حقوق بشر اقدامی را علیه رژیم 

صهیونیستی انجام ندادند، بلکه از این رژیم حمایت نیز کردند.

برخی از روسای اتاق های سراسر کشور و روسای کمیسیون های تخصصی اتاق ایران، 
از اهمیت پیوستن به FATF گفتند. بدون پیوستن به FATF و در صورت بی توجهی به آن، 

دشوارهای های تجارت بین الملل پایان ندارد.
در طی روزهای گذشــته اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با انتشار 
بیانیه ای، از سیاست های منطقی و اصولی دولت چهاردهم و رئیس جمهور حمایت کرد 

و از تأثیر مثبت حل موضوع FATF بر اقتصاد ایران گفت.
رئیس جمهوری هم در دیدار با هیات رئیســه و برخی اعضای اتاق ایران از تصمیم 

مجمع تشخیص مصلحت نظام برای بررسی مجدد لوایح FATF گفت.
در ادامه این موضوع »پایگاه خبری اتاق ایران آنلاین«، در گفت وگو با هیات رئیسه، 
روسای کمیسیون های تخصصی اتاق ایران و روسای اتاق های سراسر کشور از تبعات 
نپیوستن به FATF سؤال کرد. فعالان اقتصادی بخش خصوصی بر اهمیت پیوستن به 

این کنوانسیون های بین المللی و اجرای شروط FATF تأکید کردند.
حسن فروزان فرد، نایب رئیس کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین مالی اتاق ایران گفت: 

پیوستن به FATF یک موضوع کلیدی بوده و نشانه و پیامی است که ایران برای اصلاح 
روابط و تعاملات خودش در سطح بین الملل به دنیا صادر می کند.

فروزان فرد، اظهار کرد: پیوستن به FATF حداقل نیاز ما برای انجام فعالیت های تجاری 
است و در صورت بی توجهی به آن دشوارهای های کسب وکار و تجارت بین الملل پایان 
نخواهد گرفت.او با بیان اینکه ما کشوری نیستیم که در حال خطاکاری، پول شویی و 
تروریسم باشیم، تأکید کرد: دلیلی ندارد در تعاملات بین المللی، همه دارندگان گذرنامه 
ایرانی به مثابه خطاکاران مالی دیده شوند. با پذیرش FATF اجازه دهیم که در واقعیت 

روشن باشد که مردم ما رفتار سالم اقتصادی دارند.
حسین سلیمی، رئیس انجمن سرمایه گذاری خارجی اتاق ایران هم گفت: FATF یکی 
از مبنای اساسی تجارت خارجی و یکی از مسائل ریشه ای مبادلات ارزی-پولی کشور در 
حوزه صادرات و واردات است. امیدوارم مجمع تشخیص مصلحت نظام، درباره دو بند 
FATF یعنی CFT و پالرمو تصمیم گیری و آن را تصویب کند تا ایران بتواند درخواست 

خود را مبنی بر عضویت در FATF ثبت کند.

محمد ایرانی، رئیس اتاق قم درباره لزوم پیوستن به FATF گفت: به دلیل محدودیت ها 
از یک سو هزینه سنگینی متحمل شده ایم و از سوی دیگر خیلی از شرکای تجاری خود 
را ازدست داده ایم. به نظر می رسد این ضرورت برای دولت و حاکمیت مشخص شده که 
باید راه ارتباط تجاری با کشــورهای دنیا، حداقل با کشورهای دوست را برای خود باز 
کنیم. درخواست فعالان اقتصادی از مجمع تشخیص مصلحت نظام این است که با مداقه 
بیشتری موضوع FATF و آثار نپیوستن به کنوانسیون های پالرمو و CFT را بررسی کند.

فاطمه مقیمی، عضو هیات نمایندگان اتاق ایران هم درباره FATF گفت: به دلیل موانع 
و مشکلات در نقل وانتقال مالی، تجارت خارجی ایران با کشورهای هدف به مشکلاتی 
برخورده است. این وضعیت هم در واردات و هم در صادرات حکم فرماست. برای همین 
خیلی از ثبت سفارش انجام نمی شود.مقیمی، رئیس اتاق مشترک ایران و گرجستان 
تصریح کرد: برای حضور در بازار کشورهای دیگر، باید بتوانیم نقل وانتقال مالی انجام 
داده و ثبت ســفارش کنیم ولی متأســفانه تجارت خارجی به دلیل نپیوستن ایران به 

FATF، بهره وری لازم را ندارد.

پذیرش FATF به توسعه تجاری و اقتصاد دیجیتال کمک می کند

با افزایش دسترســی به فناوری های پیشــرفته و گسترش استفاده از ارز های دیجیتال، بازار های آنلاین غیرقانونی در حال تبدیل 
شدن به یکی از بزرگ ترین چالش های اقتصادی و امنیتی جهان هستند. پلتفرم هایی مانند Huione Guarantee، که خدمات متنوعی 
از پول شویی تا ابزار های دیپ فیک ارائه می دهند، به سرعت در حال رشد هستند و تاکنون میلیارد ها دلار تراکنش غیرقانونی را تسهیل 
کرده اند. این پلتفرم ها نه تنها فعالیت های غیرقانونی را تسهیل می کنند، بلکه چالش های قابل توجهی برای نهاد های نظارتی ایجاد کرده اند.

 رشد سریع Huione Guarantee و نقش آن در بازار های غیرقانونی
بر اساس گزارش شرکت تحقیقاتی Elliptic، Huione Guarantee تاکنون بیش از ۲۴ میلیارد دلار تراکنش مشکوک را تسهیل کرده 
است. این پلتفرم از طریق شبکه های اجتماعی مانند تلگرام فعالیت کرده و به کاربران خود خدمات متنوعی ارائه می دهد. رشد سریع 
این پلتفرم، که طی یک سال گذشته بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است، زنگ خطری برای نهاد های بین المللی محسوب می شود.

Huione Guarantee ماهیت خدمات ارائه شده در 
Huione Guarantee خدمات گسترده ای برای مجرمان سایبری فراهم می کند. یکی از مهم ترین این خدمات، پول شویی است. این 
پلتفرم با استفاده از ارز های دیجیتال مانند بیت کوین و تتر، امکان پنهان سازی منبع درآمد های غیرقانونی را فراهم می کند. افزون بر 
این، ابزار های دیپ فیک نیز یکی دیگر از خدمات برجسته آن است که به مجرمان اجازه می دهد تا هویت های جعلی ایجاد کرده و از 

این طریق در کلاهبرداری های پیچیده تر شرکت کنند.

مرکز آمار ایران در تازه ترین گزارش خود از تحولات شاخص قیمت مصرف کننده، عنوان 
کرده که تورم ماهانه بویژه در حوزه اقلام خوراکی افزایشی بوده است. هرچند این گزارش 
نشان می دهد که نرخ تورم سالانه با کاهش مواجه شده و از ۳۲.۵ درصد در آذرماه به ۳۲ 
درصد در دی ماه رسیده است.یکی از رایج ترین شاخص ها برای محاسبه نرخ تورم شاخص 
قیمت مصرف کننده است. این شاخص قیمت یک سبد شامل کالاها و خدمات مصرفی در 
اقتصاد از جمله غذا، خودرو، آموزش و تفریح را محاسبه می کند. هر تغییری در قیمت های 
این سبد نشان دهنده تغییرات تقریبی قیمت ها در کل قیمت های یک اقتصاد خواهد بود. 

 تورم میانگین افت کرد
تورم سالانه به درصد تغییر قیمت ها در یک سبد مشخص از کالاها و خدمات در یک 
سال منتهی به ماه جاری در مقایسه با یک سال منتهی به ماه مشابه در سال گذشته اشاره 
دارد. محاسبه تورم سالانه به ما کمک می کند تا بفهمیم قدرت خرید مردم در طول یک 
سال به طور میانگین چه تغییراتی داشته است. بر پایه این گزارش، نرخ تورم یک سال 
اخیر منتهی به دی ماه امســال به نسبت یک سال گذشته منتهی به دی ماه پارسال، به 
۳۲ درصد رسید که نسبت به ماه گذشته در همین شاخص کاهش ۰.۵ درصدی داشته 
است.تمایز بین »گرانی« و »تورم« بویژه در تحلیل های اقتصادی حائز اهمیت است. گرانی 
معمولاً به معنای افزایش قیمت یک کالا یا خدمات خاص است که می تواند ناشی از عوامل 
مختلفی مانند کمبود عرضه، افزایش تقاضا، یا شرایط اضطراری باشد. در حالی که تورم به 
معنای کاهش ارزش پول و افزایش عمومی قیمت ها در یک اقتصاد است. این دو مفهوم 
گرچه به هم مرتبط هســتند، اما از منظر اقتصادی و سیاستگذاری باید به طور جداگانه 
بررسی شوند.به  عنوان مثال، اگر قیمت گوشت قرمز به دلیل کمبود عرضه یا رشد تقاضا 
افزایش یابد، این یک وضعیت گرانی است. این وضعیت می تواند به دلیل عوامل خارجی 
مانند تحریم ها یا شرایط آب و هوایی نیز تشدید شود. در مقابل، اگر قیمت ها به  طور کلی 
در اقتصاد افزایش یابند و ارزش پول کاهش یابد، این وضعیت نشــان دهنده تورم است. 
در واقع، تورم به معنای »ارزان شــدن پول« است و به معنای گران شدن کالاها نیست.

به هر حال، کاهش تورم سالانه می تواند ناشی از چندین عامل باشد. به عنوان مثال، اگر 
هزینه های تولید کالاها و خدمات کاهش یابد، تولیدکنندگان می توانند قیمت ها را ثابت یا 
کاهش دهند. یا اگر تقاضا برای کالاها و خدمات کاهش یابد، تولیدکنندگان ممکن است 
مجبور شوند قیمت ها را کاهش دهند تا فروش خود را حفظ کنند. همچنین بانک های 
مرکزی ممکن است با افزایش نرخ بهره یا کاهش عرضه پول سعی کنند تورم را کنترل 
کنند. این سیاست ها می تواند به کاهش تقاضا و در نتیجه کاهش قیمت ها منجر شود.

بنابراین، کاهش تورم سالانه در دی ماه امسال، به معنای کاهش شتاب رشد قیمت های 
اقلام یا همان نرخ تورم بوده، اما آنچه که نگرانی را افزایش می دهد این است که شاخص 

۳۲ درصد عدد بالایی است و تنها دو ماه به پایان سال باقی مانده و همچنان نرخ تورم 
میانگین ۱۲ ماهه درکانال ۳۰ درصد قرار دارد. هرچند بانک مرکزی عنوان کرده که در 

پایان سال تورم به زیر این کانال نیز وارد می شود.

  رشد تورم نقطه به نقطه
بررسی ها نشــان می دهد که تورم دی ماه سال جاری در مقایسه با تورم دی ماه سال 
۱۴۰۲ نیز با افزایش مواجه شده و به ۳۱.۸ درصد رسیده است. این شاخص که موسوم 
به تورم نقطه به نقطه اســت، نشــان دهنده تغییر درصدی قیمت ها در یک دوره زمانی 
مشخص )معمولاً یک ماه یا یک سال( نسبت به همان دوره در سال قبل است.تورم نقطه 
به نقطه، یکی از شاخص های حیاتی برای تحلیل وضعیت اقتصادی کشور است، زیرا قادر 
است تغییرات سریع قیمت ها را در یک بازه زمانی کوتاه مدت و با دقت بالا نشان دهد. این 
شاخص بویژه در مواقعی که قیمت یک کالای خاص یا سبدی از کالاها به طور ناگهانی 
تغییر کند، اهمیت زیادی پیدا می کند. به  عنوان مثال، افزایش شدید قیمت بنزین یا مواد 
غذایی می تواند به  طور قابل توجهی بر نرخ تورم نقطه به نقطه تأثیر بگذارد و این تغییرات 
به  ســرعت در این شاخص منعکس می شود، در حالی که تورم سالانه ممکن است این 

تغییرات ناگهانی را تا حدی تعدیل کند.
 

 تورم ماهانه در خوراکی ها
بــا توجه به مجوزهــای افزایش قیمتی که در یک ماه اخیر بویــژه در حوزه صنایع 
غذایــی داده شــده، افزایش قیمت کالاهای خوراکی مانند کره پاســتوریزه، کنســرو 
 تــن ماهــی و حتی روغن نباتــی، تأثیر خود را در ســرعت افزایــش قیمت کالاهای 

خوراکی گذاشــته اســت. هرچند در یک نگاه کلی در دی ماه امســال نسبت به آذرماه 
ســال جاری نرخ تورم ماهانه با رشد ۰.۹ درصدی به ۲.۹ درصد رسیده است.»سبزی ها 
و حبوبات« بالاترین تورم ماهانه را در میان ســبد کالایی دی ماه تجربه کرده اند و تورم 
ماهانه »انواع گوشــت قرمز و سفید« منفی شده که حکایت از کاهش قیمت آنها دارد. 
 این شــاخص تورم ماهانه تعریف می شــود، تورم ماهانه مشــابه تورم ســالانه است، با 
 ایــن تفاوت کــه تغییرات قیمت هــا در یک دوره ماه جاری نســبت به ماه گذشــته

 بررسی می شود.
 ایــن نوع تورم بــه ما اطلاعاتی درباره نوســانات قیمت هــا در کوتاه مدت می دهد 
و می توانــد تحــت تأثیر عوامــل فصلی یا رویدادهــای خاص قرار گیــرد. برای مثال، 
 افزایــش قیمــت مــواد غذایــی در یک فصل خــاص یا تغییــرات ناگهانــی در بازار

 انرژی می تواند منجر به افزایش تورم ماهانه شود. این نرخ همچنان بالای ۲ درصد است 
که باید کمتر باشد.

 
 نوسانات قیمتی در گروه های کالایی

در آذرماه، تورم ماهانه اقلام خوراکی به ۱.۸ درصد کاهش یافته که نسبت به ۳.۶ درصد 
در آبان ماه قابل توجه است. جالب توجه اینکه قیمت گوشت قرمز و ماکیان با کاهش یک 

درصد مواجه شده که نشان دهنده کاهش قیمت این محصولات است.
در مقابل، تورم ماهانه این گروه بیش از ۶ درصد بوده که بالاترین نرخ بین کالاهای 
خوراکی به حساب می آید. این نوسانات قیمتی نشان دهنده عدم تعادل در عرضه و تقاضا 

برای برخی اقلام غذایی است.
 

 تفاوت های منطقه ای
تورم ماهانه در مناطق شــهری معادل ۲.۹ درصد و در مناطق روســتایی ۳.۱ درصد 
بوده اســت. تورم نقطه ای در مناطق شــهری ۳۱.۹ درصد و در مناطق روســتایی ۳۱ 
درصد ثبت شــده که نشــان دهنده افزایش نســبت به آذرماه اســت. همچنین، تورم 
ســالانه در مناطق شــهری ۳۲.۴ درصد و در مناطق روستایی ۲۹.۵ درصد بوده که هر 
 دو نســبت به آذرماه کاهش یافته  اســت.این داده ها نشان دهنده نوسانات قابل توجهی

 در ســطح قیمت ها هســتند، بویژه در بخش کالاهای خوراکی که فشار بیشتری روی 
خانوارها ایجاد می کند. 

افزایش تورم ماهانه و نقطه به نقطه در حالی که تورم ســالانه کاهش یافته، می تواند 
نشان دهنده تغییرات کوتاه مدت در بازار باشد که نیازمند بررسی های دقیق تر برای تحلیل 

علل و پیامدهای آنهاست.

انتقال تورم به کالاهای خوراکی

 چرا بازار های غیرقانونی آنلاین رو به رشد هستند؟
رشد این بازار ها به دلایل مختلفی صورت گرفته است. اول، ماهیت غیرمتمرکز ارز های دیجیتال، امکان 
انجام تراکنش های ناشناس را فراهم کرده است. دوم، پیشرفت در فناوری های هوش مصنوعی و ابزار هایی 
مانند دیپ فیک، به مجرمان کمک کرده است تا به راحتی هویت های جعلی ایجاد کنند. سوم، خلأ های 
نظارتی و عدم هماهنگی میان کشور ها در مبارزه با جرایم سایبری، به این پلتفرم ها اجازه داده است که 

بدون مزاحمت فعالیت کنند.

 پیامد های جهانی رشد بازار های غیرقانونی
۱. تأثیر بر امنیت اقتصادی:

برآورد ها نشان می دهد که بازار های غیرقانونی آنلاین می توانند سالانه میلیارد ها دلار از اقتصاد رسمی 
جهان را منحرف کنند. این موضوع نه تنها بر سرمایه گذاران و شرکت ها تأثیر می گذارد، بلکه موجب کاهش 

اعتماد عمومی به نظام مالی می شود.
2. تقویت جرایم سازمان یافته:

پلتفرم هایی مانند Huione Guarantee به سازمان های مجرمانه اجازه می دهند تا عملیات خود را به صورت 
پیچیده تر و در مقیاس جهانی گسترش دهند.

3. تهدید امنیت سایبری:
استفاده از ابزار های دیپ فیک و فناوری های پیشرفته، نه تنها افراد و شرکت ها را در معرض خطر قرار 

می دهد، بلکه امنیت ملی کشور ها را نیز تهدید می کند.

 نقش ارز های دیجیتال در تسهیل فعالیت های غیرقانونی
ارز های دیجیتال به دلیل ماهیت غیرمتمرکز و ناشناس خود، به یکی از ابزار های اصلی مجرمان سایبری 
تبدیل شــده اند. بیت کوین، تتر و سایر ارز های دیجیتال امکان انتقال وجوه را بدون نیاز به نظارت بانکی 
 Huione فراهم می کنند. بر اساس گزارش های منتشر شده، بیش از 7۰ درصد تراکنش های انجام شده در

Guarantee از طریق ارز های دیجیتال صورت گرفته است.

 چالش های نظارتی و اقدامات بین المللی
با وجود پیشرفت در فناوری های نظارتی، نهاد های بین المللی همچنان با چالش های زیادی در مهار این 
بازار ها رو به رو هستند. یکی از بزرگ ترین این چالش ها، استفاده این پلتفرم ها از ابزار های غیرمتمرکز مانند 

تلگرام و ارز های دیجیتال است که شناسایی و مسدود کردن آنها را دشوار می کند.
در ســال ۲۰۲۴، شرکت تتر موفق شد برخی از حساب های مرتبط با Huione Guarantee را مسدود 
کند. این اقدام نشــان داد که همکاری بین شــرکت های فناوری و نهاد های نظارتی می تواند به کاهش 
فعالیت های غیرقانونی کمک کند. با این حال، عدم وجود هماهنگی میان کشور ها و قوانین پیچیده، روند 

مبارزه با این پدیده را کند کرده است.

 چشم انداز آینده 
۱. همکاری بین المللی:

برای مقابله با رشــد بازار های غیرقانونی، همکاری میان کشور ها ضروری است. این همکاری می تواند 
شامل تبادل اطلاعات، توسعه قوانین هماهنگ و تقویت نظارت باشد.

2. استفاده از فناوری های پیشرفته:
نهاد های نظارتی باید از ابزار های هوش مصنوعی و بلاک چین برای شناســایی و ردیابی تراکنش های 

مشکوک استفاده کنند.
3. آگاهی بخشی عمومی:

یکی از راه های مؤثر در کاهش فعالیت های غیرقانونی، افزایش آگاهی عمومی درباره خطرات و پیامد های 
استفاده از این بازارهاست.رشد سریع بازار های آنلاین غیرقانونی، مانند Huione Guarantee، نشان دهنده 
یک بحران رو به رشد در دنیای دیجیتال است. این بازار ها نه تنها تهدیدی برای اقتصاد جهانی و امنیت 
سایبری محسوب می شوند، بلکه نشان دهنده نیاز به تحول در رویکرد های نظارتی و قانونی هستند. تنها با 
همکاری بین المللی و استفاده از فناوری های پیشرفته می توان از گسترش این تهدید ها جلوگیری کرد و 

امنیت فضای دیجیتال را تضمین نمود.
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کشاورزی 

هدف گذاری برای تولید ۱.8 میلیون تنی آبزیان
   رئیس سازمان شیلات ایران گفت: تولید ۱.۸ میلیون تنی آبزیان در برنامه هفتم توسعه هدف گذاری شده است که در صورت تحقق این مهم، پروتئین 

تولیدی از ۷ به ۹ گرم و سرانه مصرف به ۱۷ کیلوگرم خواهد رسید.

به منظور ارتقای 
راندمان مصرف آب 

در شبکه های آبیاری 
و بهینه سازی مصرف 

آب، طرح احداث و 
ساماندهی شبکه های 

فرعی آبیاری و 
زهکشی در دستور 
کار قرار گرفته و 3 
شبکه شامل پایاب 

سد مهاباد، پایاب سد 
نوروزلو میاندوآب 

و نازلو ارومیه به 
سامانه های نوین 

آبیاری تجهیز شده 
است.

  تولید یک میلیون و ۶۶۰ هزار تن خرما 
در سال جاری

 مدیــرکل دفتر امور میوه های گرمســیری و 
نیمه گرمســیری وزارت جهاد کشاورزی از تولید 
حدود یک میلیون و ۶۶۰ هزار تن خرما در سطح 
۲۸۲ هزار هکتار از نخلستان های کشور در سال 

جاری خبر داد.
به گــزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، زهرا 
جلیلی مقدم با توجه به نزدیکی ماه مبارک رمضان 
گفت: این حجم محصول خرما در اســتان های 
پیشــرو مانند خوزستان، سیستان و بلوچستان، 

کرمان، فارس، بوشهر و هرمزگان تولید شد.
مدیــرکل دفتر امور میوه های گرمســیری و 
نیمه گرمسیری وزارت جهادکشاورزی افزود: سال 
گذشــته نزدیک به ۳۹۰ هزار تن خرما با ارزشی 
معادل بیش از ۳۵۰ میلیون دلار صادر شده است.

وی با اشاره به جایگاه ایران در تولید خرما در 
جهان، بیان داشــت: کشور ما در میان کشورهای 
تولیدکننده خرما، رتبه ســوم جهانی و با بیش از 
۴۰۰ ژنوتیپ خرما، تنوع بالایی در این محصول 

دارد.
وی گفــت: خرمــای پیــارم بــه عنــوان 
گران قیمت ترین خرمای صادراتی ایران شناخته 
می شود و ارقام دیگری مانند مضافتی، استعمران، 
کبکاب، زاهدی، کلوته و ربــی نیز از دیگر ارقام 

تجاری ایران هستند.
جلیلی مقدم با تشریح برنامه های کیفی سازی 
نخیلات در سه سال اخیر، تصریح کرد: اصلاح و 
احیای نخیلات، ساماندهی تولید نهال با احداث 
خزانه پاجوش، باغ مادری، حذف باغات قدیمی و 
فرسوده و جایگزینی با ارقام تجاری، احداث باغات 
الگویی مدرن و مکانیزه در استان های خرماخیز، 
تدویــن پیش نویس طرح زنجیره خرما، پیگیری 
احداث پایانه صادراتی خرما، شناسنامه دار کردن 
باغات و همکاری در ترویج آخرین دستاوردهای 
علمی و فنی در باغات، حمایت از ساخت دستگاه 
بالابر خرمــای تولید داخل کشــور، حمایت از 
شناســایی ارقام برتر داخلی و بررسی سازگاری 
آنها در مناطق خرماخیز، جایگزینی ارقام تجاری 
روز دنیا برگزاری دوره های آموزشی جهت اجرای 
روش هــای نوین به باغی و همکاری در توســعه 
صادرات این محصول از جمله اقدامات اجرا شده 

در سنوات اخیر بوده است. 

 واحد تولید مرغ گوشــتی ۱۰۰ هزار 
قطعه ای در دزفول افتتاح شد

دزفول - واحد تولید مرغ گوشــتی ۱۰۰ هزار 
قطعه ای شرکت شهید بهشتی با حضور وزیر جهاد 

کشاورزی در دزفول افتتاح شد.
 واحد تولید مرغ گوشتی ۱۰۰ هزار قطعه ای 
امروز پنجشنبه با حضور غلامرضا نوری قزلجه وزیر 
جهاد کشــاورزی به بهره برداری رسید؛ این واحد 
در قالب سه طرح توسعه اجرا شده که فاز نخست 
امروز بهره برداری و فاز دوم و ســوم نیز در دست 
اجرا است.ساخت این واحد مرغ گوشتی از سال 
۱۴۰۱ در مســاحت ۳۵ هزار مترمربع و زیربنای 

هشت هزار مترمربع اجرا شده است.
ســرمایه ثابت این طرح 7۸۰ میلیارد ریال و 
سرمایه در گردش آن را ۱۰۰ میلیارد ریال اعلام 
شــده که با اجرای آن زمینه اشتغال ۲۰ نفر نیز 

فراهم شده است.
هدف از اجرای این طرح تأمین نیاز اســتان و 
رســیدن به موازنه مثبت گوشت سفید، تکمیل 
زنجیره گوشت مرغ در شمال خوزستان )با توجه به 
بهره برداری یک واحد کشتارگاه طیور، دو واحد در 
دست ساخت( افزایش تولید و اشتغال پایدار است.

  آغاز نمایشگاه بهاره از ۱۰ اسفند با 2۰ 
درصد تخفیف

رئیس اتاق اصناف ایران گفت: نمایشگاه های 
بهاره امســال از ۱۰ اسفند ماه با عرضه کالاهای 
مورد نیــاز مردم با ۲۰ درصد تخفیف و کالاهای 
اساســی با قیمت مصوب آغاز بــه کار می کند. 
قاسم نوده فراهانی رئیس اتاق اصناف ایران امروز 
در سومین همایش بازرسی، نظارت و کنترل بازار 
با بیان اینکه بازرسی و نظارت رکن اصلی صیانت 
از حقوق مصرف کننده اســت، گفت: در ســال 
۱۴۰۳ طی بازرســی از اصناف ۱۳7 هزار پرونده 
تشکیل و به سازمان تعزیرات حکومتی معرفی و 
اینها بالغ بر ۵۰۰ میلیارد تومان جریمه شدند.وی 
با اشاره به برگزاری نمایشگاه بهاره در ایام نزدیک 
به نوروز و ماه رمضان بیان کرد: در این نمایشگاه ها 
تاکید بر عرصه کالاهای تولید داخل در راستای 
حمایت از تولید داخلی است و لذا عرضه کالاهای 
خارجی ممنوع است. نمایشگاه بهاره از ۱۰ تا ۲۰ 
اسفند برگزار که در مراکز استان ها ۳ نمایشگاه و 
در شهرستان ها نیز یک نمایشگاه برگزار می شود.

نوده فراهانی گفت: تولیدکنندگان انواع کالاها را 
در این نمایشــگاه ها با ۲۰ درصد تخفیف عرضه 
می کنند.وی افزود: هماهنگی هایی با وزارت جهاد 
کشــاورزی برای عرضه کالاهای اساسی ازجمله 
برنج، روغن، گوشت و شکر در این نمایشگاه ها انجام 
شده و این کالاها با قیمت مصوب عرضه می شود.

رئیس اتاق اصناف ایران بیان کرد: در بازرسی ها 
باید از ابزارهای نوین و هوشــمند استفاده کرد و 
لازمه این کار آموزش است. در این مراسم مهدی 
دوستی معاون هماهنگی امور اقتصادی در توسعه 
منطقه ای وزارت کشور گفت: استفاده از ابزارهای 
نو و شیوه های علمی برای نظارت بر بازار ضروری 
است.در ادامه نیز سید داوود موسوی معاون توسعه 
بازرگانی وزارت صمت بیان کرد: دستورالعمل نرخ 
گذاری کالا و خدمات صنفی انجام شده و به زودی 

ابلاغ می شود.

تمرکز وزارت جهاد بر 
حمایت از صادرات؛ 
حذف قوانین 
خلق الساعه

 وزیر جهاد کشاورزی گفت: همه مقررات و سیاست گذاری های این وزارت برای حمایت از صادرات است.
 غلامرضا نوری قزلجه در حاشــیه بازدید از کارخانه قارچ دزفول در جمع خبرنگاران بیان کرد: امروز به اتفاق نماینده مردم دزفول و فرماندار بازدیدی از ســطح شــهر، مزارع مختلف و 

واحدهای تولیدی داشتیم که جای خرسندی دارد.
وی با بیان اینکه صادرات محور شدن تولید مهمترین هدف وزارتخانه است، تصریح کرد: معتقد هستیم صادرات می تواند بیشترین کمک به تولید را داشته باشد.

وزیر جهاد کشاورزی یادآور شد: همه مقررات و سیاست گذاری های این وزارت برای حمایت از صادرات است؛ با اقدامات لازم دیگر از آن قوانین و مقررات دست و پاگیر یا خلق الساعه 
خبری نخواهد بود.

نوری قزلجه در ادامه بیان کرد: تولیدکننده ها و بازرگانان می توانند با خیال راحت نســبت به تولید، صادرات و تجارت به خصوص در حوزه ســبزیجات، صیفی جات و میوه که کشــور 
ظرفیت دارد، فعالیت داشته باشند.

 سیدحسین حسینی در یک گفتگوی تلویزیونی با موضوع نقش سازمان 
شیلات ایران در توسعه دریامحور گفت: سازمان غذا و کشاورزی ملل متحد 
)فائو( پیش بینی کرده است که تا سال ۲۰۵۰ میلادی، جمعیت جهان به 
۹.۸ میلیارد نفر برسد و لازم است پروتئین مصرفی بیش از 7 میلیارد نفر 
از آبزیان تامین شود.وی افزود: از آنجا که حیات از آبزیان است، بقا نیز به 
آبزیان متصل است و به دلایلی چون کم آب بر بودن پروتئین آبزیان، امکان 
تولید در تمام شرایط از جمله آب های شیرین، لب شور، شور، بسیار شور 
و حتی زمین های لم یزرع وجود دارد.این مقام مسوول ادامه داد: توجه به 
مباحث زیست محیطی و گازهای گلخانه ای مساله ای است که آبزیان را از 
سایر بخش ها متمایز کرده است به گونه ای که این گازها در تولید آبزیان 
کمترین مقدار و نزدیک به صفر تخمین زده شده است و این موضوع اهمیت 

آبزیان در حوزه امنیت غذایی را پررنگ تر کرده است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اعلام آن که سازمان شیلات ایران متولی 
تولید آبزیان است، خاطرنشان کرد: بعد از انقلاب شکوهمند اسلامی میزان 
تولید آبزیان از ۳۶ هزار تن که بیشتر درحوزه صید و صیادی بوده به یک 
میلیون و ۴۱۸ هزار تن تولید رســیده است و از این مقدار 77۸ هزار تن 

آن در حوزه صید و صیادی و ۶۴۰ هزار تن در حوزه آبزی پروری است.
وی ادامه داد: در دنیا ۲۲۳ میلیون تن آبزی تولید می شود که نسبت 
آبزی پروری به صید در مقایســه با ایران معکوس بوده، یعنی ۹۲ میلیون 
تن از صید است و بقیه آبزی پروری است، حتی صید تا ۱۱۵ میلیون هم 

در دنیا رکورد داشته است .
حســینی با اشــاره به حفظ ضریب ۶.۵ درصد رشد در حوزه شیلات 
ادامه داد: ۱۴۴ هزار نفر صیاد با بیش از ۱۵ هزار شــناور در حوزه صید و 

صیادی مشغول فعالیت هســتند و با دارا بودن ۱۰ درصد صید اقیانوس 
هند از بین ۳۲ کشــور و تولید ۱۹۴ هزار تن محصول با کیفیت آبزی در 

غرب اقیانوس هند رتبه دوم را داریم.
وی افزود: ترکیب گونه ای تولیدی ما بیشــتر در حوزه های مختلف به 
ویژه صنعتی مورد استفاده قرار می گیرد یعنی ۳۶۴ هزار تن از این تولید 
تبدیل به کنســرو، نزدیک ۲۰۰ هزار تن تبدیل به پودرماهی و نزدیک به 

۱۰۰ هزار تن صید غیرماکول است که صادر می شود.
رییس ســازمان شیلات ایران با اشاره به افزایش سهم آبزیان در سفره 
مردم گفت: ضروری اســت که برای تولید آبزیــان ارزان قیمت، فراهمی 
محصــول و امکان عرضه ماهیانی چون قــزل آلا، برخی از کپورماهیان و 

ماهی سیبس، فرهنگ سازی شود.
وی ادامه داد: پرورش ماهی سیبس در قفس در جنوب کشور با سازه های 
کاملًا ایرانی اتفاق افتاده و باعث شد امسال ۱۴ هزار تن، پرورش ماهی در 

قفس در شمال و جنوب کشور داشته باشیم.
حسینی سرانه مصرف در کشورمان را ۱۴.۲ کیلوگرم برشمرد و گفت: 
سرانه مصرف دنیا ۲۰ کیلوگرم است و در راستای افزایش تولید در برنامه 
هفتم توسعه، تولید ۱.۸ میلیون تن را هدفگذاری کرده ایم که در صورت 
تحقق این مهم، گرم پروتئین تولیدی از 7 به ۹ گرم و ســرانه مصرف به 

۱7 کیلوگرم خواهد رسید.

 افزایش عرضه فرآورده های تجاری، باعث آشتی با پروتئین 
آبزیان می شود

معاون وزیر جهاد کشــاورزی خاطرنشان کرد: افزایش عرضه فرآورده 

های تجاری شده آبزیان، آشتی با این پروتئین ارزشمند را به همراه دارد و تاکنون ۲۰ 
محصول به بازار عرضه شده است .

وی درباره روش های صید انتخابی برای جلوگیری از آسیب به بستر دریا گفت: ترال، 
همیشه مخرب نیست، روش ترالی که انتخابی صید کند و به بستر آسیب نزند، مناسب 
اســت، در مورد آب های عمیق، ۲۵ درصد صید جهان که معادل ۱۹ میلیون تن است 

به وسیله ترال انجام می شود.
حسینی با اشاره به تاکید وزیر جهادکشاورزی برای حرکت به سمت توسعه صنعتی 
افزود: برای برداشــت فانوس ماهیان، ۲.۳ میلیون تن ظرفیت وجود دارد و بیشتربرای 

تهیه پودر ماهی و توسعه آبزی پروری بسیار حائز اهمیت است .
وی گفت: در راســتای ذائقه پســندی آبزیان در حوزه فرهنگ سازی و ارزان سازی، 
باید با مشــارکت رسانه ها اقدامات فرهنگی در سطح کلان انجام شود و در حال حاضر 
نیز جشــنواره های طبخ آبزیان به همین منظور در استان ها برگزار می شود و در حوزه 
صنعت فرآوری، ۳7 فرآورده آبزیان )تهیه شده از خمیر گوشت آبزیان( که ۲۰ فرآورده 
از میان آنها، تجاری شــده و به بازار رســیده اســت، کمک می کند که با این پروتئین 

ارزشمند آشتی کنیم .
رییس ســازمان شیلات ایران درباره قیمت آبزیان ادامه داد: گونه های تجاری صید، 
مثل این است که گوشت قرمز را با گوشت شکار مقایسه کنیم و در حوزه فراهمی، بیش 

از 7۰ درصد محصولات آبزی رقمی کمتر از ۲۰۰ هزار تومان دارند.
وی تاکید کرد: گردش مالی تجارت آبزیان دنیا نشان می دهد که دنیا به سمت ارزآوری 
محصولات شــیلاتی در حرکت است، در کشــور ما نیز در حوزه جذب سرمایه گذاری 
۳۲.۸ همت جذب سرمایه گذاری طی دو سال انجام شد که رکورد ۲.۲ همتی شکسته 
شد و در این بین ۸۵ درصد از آورده بخش خصوصی در حوزه آبزی پروری بوده است.

 شیلات یکی از بازوهای اصلی توسعه دریا محور است
معاون وزیر جهاد کشاورزی به وجود پنج راهبرد اساسی برای توسعه دریامحور در 
حوزه شــیلات و آبزی پروری گفت: ماهیگیری مســئولانه و پایدار از منابع آبی، مساله 
مهمی است که در این راستا علاوه بر بازسازی ذخایر، تکثیر و رهاسازی برخی از گونه ها 
انجام و در سال جاری ۵۰۹ میلیون قطعه بچه ماهی رهاسازی شد، که این تعداد، یک 

رکورد محسوب می شود.
وی افزود: زیستگاه های مصنوعی، بسیار حائز اهمیت است و تاکنون ۱۵ هزار زیستگاه، 
در دریا مستقر شده است.حسینی مدیریت تلاش صیادی، به لحاظ زمان و تعداد دریاروی 
و قدرت شــناورها را برای پایداری و راهبرد اول موثر خواند و افزود: دریا به عنوان پایه 
زیستی و کرانه، پس کرانه، فراپس کرانه برای ایجاد زنجیره های تولید و تامین در حوزه 

آبزیان در دستور کار است.
وی ادامه داد: پرورش ماهی در قفس، پرورش میگو در سطح ۲۶ هزار هکتار، استفاده 
از زیرساخت های مهم که نزدیک به 7۲ بندر، ۱۲۰ اسکله و ۳۸ موج شکن نقطه تلاقی 
خشکی به دریا است، نشان می دهد که شیلات فی نفسه اقتصاد دریامحور بوده و یکی 

از بازوهای اصلی توسعه دریامحور است.
رییس ســازمان شــیلات ایران همچنین گفت: برای افزایش بهره وری، حدود ۳۰ 
درصد افزایش تولید در واحد ســطح مربوط به رســوخ دانش، استفاده از فن آوری ها و 
شرکت های دانش بنیان در این حوزه، مکانیزاسیون و استفاده از نانوحباب به عنوان یکی 

از دستاوردهای جدید برای حوزه آبزی پروری، مطرح است.
وی تصریح کرد: فرهنگ سازی، ایجاد ذائقه پسندی و ارزان سازی محصولات شیلاتی، 
نیاز به بازارهای تخصصی دارد، اما در کل کشور بسیار پایین است و با دارا بودن حدود 

۱۲۰۰ شهر، ۴۶۰۰ روستا، تنها ۱۵۸ بازار تخصصی وجود دارد.
حســینی کمبود بازارهای الکترونیکی و مجــازی را از دیگر نقاط ضعف این بخش 
برشمرد و خاطرنشان کرد: تعداد این بازارها به ۲۰۰ عدد هم نمی رسد، اگر می خواهیم 
شبکه توزیعی قابل دسترسی با تنوع محصول داشته باشیم باید تعداد بازارهای تخصصی 

را افزایش دهیم.
وی افزود: زنجیره ارزش در بیش از ۱۱ استان وجود دارد و برای ایجاد بازار تخصصی 
از جمله عرضه آبزیان تهیه و توزیع غذاهای دریایی آماده و ســریع حائز اهمیت است، 
رســتوران های غذاهای دریایی قدرت شــیلات محسوب می شود و از ارزان ترین غذا تا 

لوکس ترین غذاهای دریایی در آن سرو می شود.

  رئیس موسسه تحقیقات دیم کشور اعلام کرد: تاکنون ۱۱۹ رقم دیم از محصولات 
زراعی توسط محققان این موسسه به کشاورزان معرفی شده که بیش از 7۰ درصد این 

ارقام مربوط به ۱۰ سال اخیر هستند.
به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، مظفر روستایی افزود: این موسسه مسئولیت 
پشتیبانی علمی و فنی از طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور را دارد و ۱۹ رقم از 

ارقام معرفی شده مربوط به سال ۱۴۰۱ تاکنون است.
رئیس موسسه تحقیقات دیم کشور اظهار داشت: این ارقام با توجه به محیط های هدف 
و نیاز بخش اجرا، دارای ویژگی هایی همچون مقاومت به بیماری و تاب آور و مقاومت به 

تنش های سرما، خشکی و گرمای آخر فصل است.
وی اضافه کرد: در مورد ارقام گندم علاوه بر این ویژگی ها، کیفیت نانوایی هم لحاظ 
می شود و برای گندم دوروم که در تولید ماکارونی استفاده می شود ارقام معرفی شده 

دارای کیفیت بسیار خوبی هستند.
روستایی، افزایش ضریب نفوذ ارقام جدید در مزارع را از بزرگترین موفقیت های این 
موسسه در سه سال اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها دانست و گفت: با اجرای این 
طرح، سطح زیر کشت دو رقم گندم سرداری و آذر۲ از دو میلیون هکتار به ۶۰۰ هزار 

هکتار کاهش یافته و ارقام جدید و برتر جایگزین شده اند.
رئیس موسسه تحقیقات دیم کشور ابراز داشت: در قالب پایگاه های نوآوری و مزارع 
pvs، کشاورزان برتر ارقام جدید و مزیت های آن را می بینند و این ارقام را کشت می کنند.

وی درباره معرفی ارقام جدید مقاوم به ســرما و تنش یخبندان در حبوبات، تصریح 

کرد: موسســه دیم تاریخ کاشــت ارقام نخود را از بهار به پاییز تغییر داده و از ۲۲ رقم 
جدید حبوبات که معرفی شده هشت تا ۱۰ رقم مناسب کشت پاییزه در مناطق سرد و 
معتدل سرد است و همین امر موجب افزایش بهره وری از بارش های پاییزی و افزایش 

معنی دار عملکرد حبوبات خواهد شد.
روســتایی با بیان این که موسسه تحقیقات دیم کشور مسئولیت آموزش و انتقال 
یافته های تحقیقاتی در سطح عرصه ها در استان های کشور را دارد، گفت: در این راستا 
مزارع pvs و پایگاه های نوآوری را در استان ها ایجاد کرده ایم به طوری که امسال در هر 
استان حداقل چهار پایگاه نوآوری برای معرفی ارقام، تغذیه مطلوب، بسته های زراعی 

شامل تاریخ کاشت، تراکم، کنترل علف های هرز، آرایش کشت و کشاورزی حفاظتی داریم.
وی تحقیق در مورد تغذیه، روش های کاشــت و مبارزه با علف های هرز را از دیگر 
برنامه های این موسســه نام برد و اذعان داشــت: تغذیه مطلوب و بهینه از موضوعات 
تاثیرگذار در طرح جهش تولید در دیمزارها به ویژه در شرایط خشکسالی است و از این 
رو در این حوزه یک تغییر رویکرد داشــته ایم به طوری که زمان مصرف کود ازته را از 
فصل بهار به پاییز تغییر داده ایم.رئیس موسسه تحقیقات دیم کشور افزود: برای افزایش 
کارایی و اثربخشی استفاده از آب سبز و افزایش تولید و بهره وری در طرح جهش تولید 
در دیمزارها نیز پیشنهاد داده ایم که ۸۰ درصد کود اوره در پاییز در در زمان کشت و با 
جایگذاری کود زیر بذر مصرف شود.وی درباره مشکلات این موسسه تحقیقاتی گفت: 
اعتبارات تحقیقاتی ناچیز است و ما برای پشتیبانی از عرصه های کشاورزی به تکمیل 
زیرساخت های تحقیقاتی نیاز به حمایت های مالی داریم.روستایی اضافه کرد: دستگاه های 
کارنده )بذرکار و کمباین آزمایشات( در ستاد و ایستگاه های تابع موسسه بیش از ۳۰ 
سال عمر دارند و مستهلک شده اند که نیاز به واردات دستگاه های کارنده جدید داریم تا 
زیرساخت های تحقیقاتی با توجه به تغییرات اقلیمی تکمیل و به روز شوند.وی با بیان اینکه 
به علت تحریم ها، انتقال بذرهای خزانه های بین المللی به این موسسه از دو سال پیش 
انجام نمی شود، خواستار حل این مشکل از سوی مسوولان شد.رئیس موسسه تحقیقات 
دیم کشــور همچنین گفت: سطح همکاری های موسسه تحقیقات دیم کشور با مرکز 
بین المللی پژوهش کشاورزی در مناطق خشک و نیمه خشک )ایکاردا( و مرکز بین المللی 
تحقیقات ذرت و گندم )سیمیت( از سه سال گذشته به دلیل تحریم ها متوقف شده است.

- کاهش حجم بارش ها ، شرایط دشواری را برای ساکنان ایران بخصوص در مناطق 
مرکزی و کویری ایجاد کرده اســت به طوری که با گذشــت چهار ماه از ابتدای سال 
آبی جدید، حجم آب ذخیره شــده در پشت سدهای مهم کشور کمتر از ۱۰ میلیون 

مترمکعب برآورد می شود.
 وضعیت منابع آبی کشور به حد نگران کننده ای کاهش یافته و این درحالی است 
که مصرف آب در بخش های مختلف به شــدت ادامه دارد که ادامه این روند ناترازی 

شدیدی را بویژه در ماههای گرم سال رقم خواهد زد.
وضعیت سدهای بزرگ و مهم کشور در روزهای ابتدایی دومین ماه زمستان نشان 
می دهد که شــرایط نامساعد است؛ براساس تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و داده 
های آب کشــور از ابتدای ســال آبی جاری )ابتدای مهر( تا آخر دی ماه ۶ سد مهم و 
بزرگ کشور کمتر از ۱۰ میلیون متر مکعب موجودی آب دارند یعنی در صورت تداوم 

این وضعیت تابستان خوبی از نظر تامین آب کشور در راه نیست.
براین اساس سد طرق در استان خراسان رضوی تنها چهار میلیون متر مکعب آب 
دارد که نسبت به سال گذشته ۱۱ درصد کاهش داشته است؛ حجم موجودی آب سد 
سرنی در استان هرمزگان تا پایان دی ماه ۹ میلیون متر مکعب گزارش شده است که 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۱ درصد کاهش نشان می دهد.
همچنین سد نهرین خراسان جنوبی هم ۱ میلیون متر مکعب آب دارد و سد دامغان 

هم ۹ میلیون مترمکعب حجم موجودی آب در خود جای داده است.

 سدهای شمیل و نیان در استان هرمزگان همچنان خالی از آب هستند
طبق آمارها سد رودبال داراب در استان فارس نیز از ابتدای سال آبی جاری تا آخر 

دی ماه ۲ میلیون متر مکعب آب در خود جای داده و سد تنگوئیه سیرجان در استان 
کرمان هم فقط ۳ میلیون متر مکعب آب دارد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۱۸ درصد کاهش یافته است.
باید یادآور شد که سدهای شمیل و نیان در استان هرمزگان همچنان خالی از آب 

هستند و هیچ ورودی از بارش های سال جاری نداشته اند.

 خالی بودن 5۷ درصدی حجم سدها
بر این اساس در مجموع کل سدهای مهم و بزرگ کشور فقط ۴۳ درصد پرشدگی 

دارند و ۵7 درصد حجم سدها خالی است.
بررسی آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشور نشان از آن دارد که ورودی آب به 

سدهای کشور در آستانه ورود به دومین ماه زمستان ۵ درصد نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته کاسته شده است.

از ابتدای مهر تا پایان دی پنج میلیارد و ۹۹۰ میلیون متر مکعب آب وارد ســدها 
شده است

براین اساس از ابتدای سال آبی جاری تا آخر دی ماه پنج میلیارد و ۹۹۰ میلیون 
متر مکعب آب وارد ســدها شــده است درحالی که سال گذشته این رقم ۶ میلیارد و 

۳۱۰ میلیون متر مکعب بوده است.

 در سه درصدی خروجی آب از سدها
در شرایطی که وضعیت ورودی آب به سدها مناسب نیست اما میزان مصارف آب 

برای بخش های مختلف بارشد سه درصدی همراه شده است.
از ابتدای سال آبی جاری تا آخر دی ماه هشت میلیارد و ۹۰ میلیون مترمکعب آب 
از سدها برای مصارف مختلف خارج شده است در حالی که سال گذشته در همین بازه 
زمانی هفت میلیارد و 7۲۰ میلیون متر مکعب آب از سدها برای مصارف خارج شده بود.

از ابتدای سال آبی جاری حجم آب موجود در سدها ۲۲ میلیارد و ۴۶۰ میلیون متر 
مکعب شــده درحالی که سال گذشته این عدد ۲۰ میلیارد و ۶۵۰ میلیون مترمکعب 

بوده است.
در همین رابطه محمدرضا کاویانپور رئیس موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو گفته 
است که میزان پرشدگی سدهای کشور در مقایسه با متوسط تاریخی تفاوت چندانی 
ندارد و این به دلیل مدیریت کارآمد و مناســب درخصوص میزان خروجی از سدهای 

کشور است در غیر این صورت اکنون در کشور با چالش بزرگی روبرو می شدیم.

آیا ایران رو به خشکی است؟

معرفی ۱۱۹ رقم محصولات زراعی دیم به کشاورزان
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   با وجود فشار برای انرژی های تجدیدپذیر، تقاضا برای نفت همچنان بالاست و اهمیت تداوم آن در سبد انرژی جهانی را بارز می کند.

 سطح ذخایر گاز 
اروپا، کاهش یافته 
و به دلیل تقاضای 

قوی، به سطح پایین 
نگران کننده ای 

رسیده است.

انرژی 

  شــهید رئیســی نامی ماندگار بر 
پیچیده ترین عملیات مهندسی کشور

کرج - محمد رنجبرکهن:مســعود محمدی ، 
رئیس شورای اســلامی شهر کرج در بازدید از ابَرَ 
پروژه های عمرانی کرج گفت: در اقدامی ارزشمند، 
پل B۱ بزرگراه شــمالی کرج به نام شهید آیت الله 
رئیسی نامگذاری شد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
مدیریت شــهری کرج ؛ مسعود محمدی، رئیس 
شورای اسلامی شهر کرج در بازدید از ابَرَ پروژه های 
عمرانی کرج که با حضور اســاتید دانشــگاه های 
تهران و استان البرز، دانشجویان و اصحاب رسانه، با 
هدف بررسی روند اجرای پروژه های بزرگ شهری و 
آشنایی بیشتر نخبگان و رسانه ها با این پروژه ها انجام 
شد، با اشاره به اهمیت پروژه بزرگراه شمالی کرج، 
اظهار کرد: این پروژه ابتدا توسط مدیریت شهری 
کرج مصوب و آغاز شد که با توجه به اهمیت ملی 
و هزینه های سنگین موفق شدیم با تلاش استاندار 
و نمایندگان مجلس، سهم دولت در سرمایه گذاری 
را به ۵۰ درصد افزایش دهیم. محمدی ادامه داد:در 
حال حاضر این پروژه به صورت مشــترک توسط 
شــهرداری کرج و وزارت راه و شهرسازی در حال 
اجراست و در ســال ۱۴۰۳، مبلغ 7 هزار میلیارد 
تومان برای آن اختصاص یافته که سهم شهرداری 
کرج ۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان است.وی افزود: با 
توجه به حمایت های بی نظیر رئیس جمهور شهید 
از این پروژه، تصمیم گرفتیم پل B۱ را به نام  ایشان 
نامگذاری کنیم. این پل با طراحی دهانه ۱7۰ متری، 
یکی از بزرگ ترین پل های ایران است.رئیس شورای 
اسلامی شهر کرج با اشاره به ویژگی های منحصر پل 
شهید رئیسی، بیان داشت: از مهم ترین ویژگی های 
این پروژه، پیوســت زیســت محیطی آن اســت. 
برای حفظ محیط زیســت آبگیر بیلقان، تغییرات 
زیادی در طراحی پل B۱ ایجاد شد و با جابه جایی 
تأسیسات، دهانه پل به ۱7۰ متر افزایش یافت. این 
کار باعث شد تا کمترین آسیب به محیط زیست 
وارد شــود.محمدی همچنین به اجرای این پروژه 
توسط مهندسان داخلی و شرکت های ایرانی اشاره 
کرد و گفت: خوشــبختانه این پروژه بزرگ توسط 
مهندسان و شرکت های ایرانی در حال اجراست و 
این نشان از توانمندی بالای متخصصان کشورمان 
دارد.وی اضافه کرد: پروژه بزرگراه شــمالی کرج به 
عنوان یکی از بزرگ ترین پروژه های عمرانی کشور، 
نقش مهمی در کاهش ترافیک، بهبود دسترسی به 
مناطق مختلف شهر و توسعه اقتصادی کرج خواهد 
داشت. با افتتاح این پروژه، علاوه بر کاهش آلودگی 
هوا و صرفه جویی در وقت شهروندان، شاهد رونق 
اقتصادی و توسعه گردشگری در منطقه خواهیم 
بود.در پایان این بازدید، رئیس شورای اسلامی شهر 
کرج بر اهمیت همکاری همه دستگاه های اجرایی 
برای تکمیل هر چه سریع تر این پروژه تأکید کرد و 
از تلاش های همه دست اندرکاران این پروژه بزرگ 

قدردانی کرد.

  توانمندسازی مددجویان، رویکرد نوین 
مددکاری اجتماعی

 
مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه بر رویکرد 
توانمندسازی در مددکاری اجتماعی تأکید کرد و این 
تغییر نگاه را گامی مؤثر در حل ریشه ای آسیب های 
اجتماعی دانست.بهزاد شهبازی مدیرکل بهزیستی 
اســتان کرمانشــاه در آیین بزرگداشت روز ملی 
مددکاری اجتماعی که امروز ۲۹ دی ماه برگزار شد، 
با اشاره به اهمیت مددکاری اجتماعی در جامعه امروز 
اظهار کرد: در مسیر ارتقاء این حرفه، توانمندسازی 
مددجویان را به عنوان یکی از سیاست های کلیدی 
خود انتخــاب کرده ایم.وی افــزود: از دهه ۸۰ به 
بعد، شــاهد حرکت مددکاری اجتماعی در کشور 
به ســمت علمی تر و اجتماعی تر شــدن بوده ایم.

مدیرکل بهزیســتی استان کرمانشاه تصریح کرد: 
این نگاه اجتماعی به مددکاری، امکان حضور مؤثر 
این حرفه را در میان آسیب های اجتماعی متعدد 
فراهم کرده و جایگاه مددکاری را در جامعه تقویت 
کرده است.نقشه مددکاری اجتماعی در مسائل 
حاشیه نشینی -  شــهبازی با اشاره به تأثیرات 
تورم بالا، بیکاری و حاشیه نشــینی طی دهه های 
گذشــته گفت: این مسائل باعث شده اند توجه به 
مددکاری اجتماعی بیش از پیش ضرورت یابد.او 
همچنین تأکید کرد: یکی از رویکردهای اصلی ما 
در بهزیستی استان، توانمندسازی مددجویان است. 
هدف ما تنها حل موقت مشکلات مددجویان نیست، 
بلکه می خواهیم با تقویت توانمندی ها و نقاط قوت 
آنها، مسیر بهتری برای زندگی اجتماعی شان فراهم 
کنیم.آیین گرامی داشت این روز در مجتمع فرهنگی 
بعثت کرمانشاه با حضور مددکاران بخش های دولتی 
و غیردولتی و اجرای برنامه های متنوع برگزار شد.در 
این مراسم، پیام تصویری رئیس سازمان بهزیستی 
کشــور پخش و مددکاران به قرائت ســوگندنامه 

اجتماعی پرداختند.

عمده مشکلات استان 
 خوزستان در حوزه 
»راه و انرژی« است

وزیر نیرو ضمن تاکید بر اینکه مهم ترین مشکلات استان خوزستان در بخش »جاده، آب و برق« است، گفت: جذب سرمایه ، فراهم کردن زمینه حضور و مضشارکت بخش خصوصی 
بهترین و موثرترین اقدام در جهت رفع این مشکلات و بهبود وضعیت استان است. عباس علی آبادی شب در جلسه شورای برنامه ریزی خوزستان که با حضور رییس جمهور در اهواز 
برگزار شد، اظهار کرد: بر اساس برنامه هفتم توسعه، باید صنایع کشور علاوه بر سرمایه گذاری در حوزه پساب، از آب های غیرمتعارف برای مصارف خود استفاده کنند.وزیر نیرو تصریح 
کرد: از مجموع یک میلیارد مترمکعب آب مصرفی در خوزستان، ۲۰۰ میلیون مترمکعب آن مربوط به صنایع است که حذف این حجم کمک بسیار موثری در تامین نیاز و رفع مشکل 
تنش آبی استان می کند.علی آبادی تاکید کرد که دولت و مجموعه وزارت نیرو با کار و تلاشی جهادی، بهترین وضعیت را در بخش آب و برق مصرفی تابستان سال آینده برای مردم 
خوزستان فراهم خواهد کرد.وی به تفاهم نامه منعقده با صنایع استان خوزستان برای بازیابی و استفاده از پساب اشاره کرد و گفت: روز گذشته، شرکت های آبفا و فولاد خوزستان برای 
استفاده از ۱۱۲ هزار مترمکعب پساب تولیدی در شبانه روز تفاهم نامه ای را امضا کردند و سه تفاهم دیگر نیز با فولاد شادگان برای ۴۰ هزار مترمکعب پساب، منطقه ویژه ماهشهر با 

۹۰ هزار مترمکعب پساب و پالایشگاه آبادان به میزان 7۵ هزار مترمکعب پساب)۲۴ ساعت( امضا شد.

وزیر انرژی عربستان سعودی ماه جاری گفت: نفت دیگر یک چالش 
امنیت انرژی نیست، بلکه گاز، برق و عمدتا مواد معدنی خواهند بود. از 
یک منظر، به نظر می رسد این گفته به منزله ناقوس مرگ برای نفت 
خام است. از سوی دیگر، چنین حرفی، اذعان بر این است که جهان 

حتی بیشتر از گذشته، به هیدروکربن ها وابسته شده  است.
این واقعیت که جهان برای فعالیت به نفت متکی اســت، اخیرا و 

زمانی که قیمت نفت با انتشار خبر تحریم های گسترده آمریکا علیه 
صنعت انرژی روسیه به خصوص صادرات نفت و گاز این کشور، افزایش 
یافت، آشکار شد. اگر تقاضا برای نفت، تحت تاثیر آن همه خودروی 
برقی در جاده های چین و نمایشگاه های اروپایی واقعا ضعیف می شد، 

تاثیر تحریم ها بر قیمت نفت ناچیز بود. اما چنین نشد.
علاوه بر این، اکنون درباره محدود شدن عرضه در بازار نفت صحبت 

مدیرعامل آبفای استان تهران با اشاره به کاهش ذخایر سدی گفت: تنها راه حل 
برای تامین آب شرب مردم از طریق آب های زیرزمینی است، البته امید می رود برنامه 
های مدیریت مصرف به کمک ما بیایند.محسن اردکانی، مدیرعامل آبفای استان تهران 
در حاشــیه بیستمین نمایشگاه صنعت آب و تأسیسات آب و فاضلاب کشور گفت: 
۵/۴ سال خشکسالی را پشت سر می گذاریم و تا سرحد امکان تلاش می کنیم بخشی 
از ناترازی را در سال پیش رو از طریق آب های زیرزمینی جبران کنیم.وی ادامه داد: 
هر شــهروند ۲۵۰ لیتر مصرف آب دارد که دو برابر میانگین نرمال اســت و در زمان 
ناتــرازی باید برنامه های مدیریت مصرف را پیش گرفت.اردکانی اضافه کرد: با توجه 
به توزیع یک میلیاردی آب در تهران با کاهش ۱۰ درصدی کمک شایانی به تأمین 
آب می شــود. سال گذشته ۲۵ میلیون متر مکعب صرفه جویی در مصرف آب اتفاق 
افتاد که کافی نیستبه گفته وی، امیدواریم با کمک مردم با توجه به منابع و مصارف 
موجود در تابســتان توازن ایجاد کنیم.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران گفت: 
اکنون حدود چهار ماه از سال آبی گذشته است و تا پایان خرداد ماه بارندگی خواهیم 
داشت. البته چه بارندگی داشته باشیم چه نداشته باشیم خودمان را برای عدم بارش ها 
آمــاده می کنیم.وی ادامه داد: امیدواریم نزولات جوی به ما کمک کنند در چند روز 
گذشته که پیش بینی بارش شده بود تنها چهار میلی متر بارش برف و باران داشتیم.

به گفته وی، خودمان را آماده کرده ایم تا با شرایط سخت مقابله کنیم.
وی در پاســخ درباره اینکه پر شدگی سدهای تهران نزدیک به ۱۵ درصد است، 
برای تأمین آب شرب چه تدابیری در نظر گرفته شده است، خاطرنشان کرد: تنها راه 
حل برای تأمین آب شرب مردم از طریق آب های زیر زمینی است، البته امید می رود 

برنامه های مدیریت مصرف به کمک ما بیایند.وی ادامه داد: موضوع آب متفاوت است 
و مانند برق قابل تولید از نیروگاه های جایگزین مانند تجدید پذیر نیست به همین 

دلیل تأمین آب یعنی اینکه آبی موجود باشد در دسترس قرار دهیم.
اردکانی در رابطه با میزان ذخایر سدهای تهران اضافه کرد: در حال حاضر خط انتقال 
آب سد طالقان به تهران را نداریم و در طرح میان مدت برنامه داریم که جایگزین خط 
اول به بهره برداری برسد که به کاهش ناترازی کمک کند.وی ادامه داد: در حال حاضر 
غیر از سد طالقان ۴ سد دیگر تأمین کننده نیاز آبی تهران ۹ درصد پرشدگی دارند.

مدیرعامل آبفای تهران درباره لزوم تغییر پایتخت تحت تأثیر وضعیت آب در تهران 
گفت: واقعیت اینکه تهران همچون بسیاری از پایتخت های دنیا کنار رود واقع نشده 
و منابع آبی محدودی دارد که بخشی از آن از منابع آبی سایر حوزه ها تأمین می شود.

وی افزود: موضوع آب برای جذب جمعیت در تهران ایجاد جاذبه نکرده است که 

این شهر جمعیت بالای ۱۰ میلیون نفر را در خود جا داده است. میزان گوارایی منابع 
تأمین آب تهران متفاوت است، اما ما آب های سطحی و زیرزمینی را قبل از توزیع، در 
مخازن اختلاط می کنیم و به طور قطع، میزان گوارایی آب شرب تهران در سال های 
اخیر افزایش یافته است.اردکانی با بیان اینکه در نظر گرفته شده که ۳7۰ باب مخزن 
اضطراری تأمین آب در مناطق مختلف تهران برای بهره برداری در زمان زلزله احداث 
شود، گفت: تا امروز ۱7۰ مخزن احداث شده، اما منابع تأمین مالی که از محل تبصره 

۳ بوده، با اختلالاتی مواجه شده که روند احداث این مخازن را کند کرده است.
وی ادامه داد: قیمت یک مترمکعب آب در شهر تهران ۴.۰۰۰ تومان است، یعنی 
اگر یک خانواده تهرانی الگوی مصرف که ۱۲ مترمکعب در ماه است را رعایت کند، 

آب بهای پرداختی کمتر از ۵۰ هزار تومان در ماه می شود.
وی در رابطه با استفاده از پساب در استان تهران گفت: اکنون ۴۵۰ میلیون متر 
مکعب پساب در استان تولید می شود.اردکانی ادامه داد: ۸۵ میلیون متر مکعب به این 

میزان اضافه خواهد شد و یکصد میلیون متر مکعب در سایر شهرها تولید می شود.
وی از امضای تفاهم نامه با شــرکت شــهرک های صنعتی استان برای استفاده از 
پساب خبر داد و گفت: پالایشگاه تهران اکنون از پساب تولید استفاده می کند و سایر 
صنایع نیز در حال امضای تفاهمنامه هســتند.مدیرعامل آبفای تهران به تفاهم نامه 
وزارت نیرو با شهرداری تهران درباره استفاده از پساب برای آبیاری فضای سبز اشاره 
کرد که مقرر است تا افق ۱۴۱۰ حدود ۱۴۵ میلیون متر پساب برای آبیاری فضای 
سبز تهران استفاده شود و در این باره توضیح داد: اکنون ۱۰ تا ۱۲ میلیون متر مکعب 

پساب استفاده می شود.

  تداوم روند کاهشی قیمت نفت در بازارهای جهانی
تردیدها درباره تأثیر اعمال تعرفه های دولت آمریکا در تجارت با کشورها سبب افت قیمت های جهانی نفت خام در روز پنجشنبه - ۴ بهمن ماه - شد.

به گزارش از وزارت نفت، بر اساس برآورد خبرگزاری رویترز از سنگاپور، قیمت نفت امروز )پنجشنبه، چهارم بهمن( در معامله های بازارهای آسیایی در پی ابهام های درباره تأثیر تعرفه های پیشنهادی دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا و سیاست های انرژی بر رشد 
اقتصاد جهانی و تقاضای انرژی، با کاهش روبه رو شد.قیمت نفت خام شاخص برنت دریای شمال برای ششمین روز پیاپی با ۳۸ سنت یا ۰.۵ درصد کاهش به 7۸ دلار و ۶۲ سنت برای هر بشکه رسید.

در همین حال، نفت خام دابلیوتی آی آمریکا برای پنجمین روز کاهش با ۳۹ سنت یا ۰.۵ درصد افت 7۵ دلار و پنج سنت به ازای هر بشکه داد و ستد شد.
پریانکا ســاچدوا تحلیلگر ارشــد بازار در مؤسســه فیلیپ نوا، در این باره گفت: بازارهای نفت شــماری از سودهای اخیر را به  دلیل عوامل ترکیبی پس داده اند؛انتظارات افزایش تولید نفت آمریکا در پی سیاست های جدید ترامپ در حوزه حفاری نفت، کاهش فشارهای 
ژئوپلیتیک در خاورمیانه و رفع ترس از تشدید بیشتر اختلال عرضه از مناطق تولیدکننده، از عوامل کلیدی به شمار می آیند.وی افزود: پیامدهای اقتصادی گسترده تر در پی تعرفه های پیشنهادی ایالات متحده آمریکا در تجارت با دیگر کشورها می تواند رشد تقاضای جهانی 

نفت را کندتر کند.

تامین آب مانند برق جایگزینی ندارد

می شود، در حالیکه تا یک ماه قبل صحبت از مازاد عرضه بود.
جان کمپ، تحلیلگر نفت هفته گذشته هشدار داد که ذخایر نفت آمریکا از اواسط سال ۲۰۲۴، سریع تر 

از روال عادی کاهش پیدا کرده و سطح این ذخایر به پایین ترین حد خود از سال ۲۰۱۵ رسیده است.
در این بین، ذخایر نفت کشورهای عضو سازمان توسعه و همکاری اقتصادی )OECD( نیز رو به کاهش 
است. ذخایر جهانی، به طور کلی، روند کاهشی پیدا کرده اند و سریع تر از آنچه آژانس بین المللی پول در 
گزارش های ماهانه خود پیش بینی کرده بود، کاهش می یابند. واقعیت این اســت که این آژانس به جای 
عبرت گرفتن از اشتباهات خود یا ابراز امید، همچنان مازاد عرضه را برای سال جاری پیش بینی می کند.

دنیا همچنان به نفت خام متکی است. اما در یک دهه گذشته یا همین حدود، بخش های رو به رشدی 
از جهان، به اســتفاده از گاز روی آوردند. گواه این گفته، اروپا و مشــکلات تامین گاز برای زمستان است 

که در بحبوحه تلاش دولت های مرکزی این منطقه برای کاهش اتکا به گاز روسیه، تشدید شده است.
رهبری اتحادیه اروپا، سال گذشته، تاکید داشت که کشورهای عضو این بلوک، واردات گاز از روسیه 
را قطع کنند. با این حال، کشــورهای اروپایی همچنان گاز طبیعی مایع )ال ان جی( روســیه را خریداری 
کردند. امسال، این روند با وجود تاکید کایا کالاس، مسئول جدید سیاست خارجی اتحادیه اروپا برای اعمال 

تحریم ها علیه گاز روسیه، ادامه یافته است.
پایگاه خبری پولیتیکو، اوایل ماه جاری، با استناد به آمار شرکت کپلر، گزارش کرد اتحادیه اروپا، بیش 

از ۸۰۰ هزار تن ال ان جی روسیه را در دو هفته اول ژانویه خریداری کرده است.
در این بین، سطح ذخایر گاز اروپا، کاهش یافته و به دلیل تقاضای قوی، به سطح پایین نگران کننده ای 
رسیده است. این تقاضا در طول زمستان کاملا عادی است و همچنین ثابت می کند که مواد معدنی حیاتی، 

امروز، بیشتر از ۲۰ سال قبل، اهمیت دارند اما از نظر اهمیت، هنوز به جایگاه نفت و گاز نرسیده اند.
مــواد معدنی حیاتی به دلیل نقش مهمی که در گذار انرژی ایفا می کنند، چنین خوانده می شــوند. 
تاسیسات نیروی بادی، خورشیدی و خودروی برقی، به میزان خاصی از این مواد معدنی نیاز دارند. تصادفا، 
عربستان سعودی، مقادیری از ذخایر مواد معدنی حیاتی را دارد و احتمالا به توسعه آنها خواهد پرداخت. با 
این حال، شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی، هم در این باره، محتاطانه صحبت 
کرد. طبق گزارش هفته گذشــته شبکه ســی ان بی سی، وی گفت:  امروزه بعضی از کشورها، مالک ۵۰ 
درصد از این ذخایر مواد معدنی و فلزات کمیاب هستند. کشورها تلاش می کنند به این مواد معدنی حیاتی 
دسترسی یابند و زنجیره تامین خود را ایجاد کنند. شتاب برای فراهم کردن دسترسی به این منابع، نهایتا 

به آلایندگی بالاتر، هزینه بالاتر فلزات و قیمت بالاتر انرژی منتهی می شود.
این به این دلیل است که استخراج همه این مواد معدنی حیاتی که گذار انتقال انرژی مستلزم استفاده 
از آنهاست، به انرژی هیدروکربنی نیاز دارد. معدنکاری با استفاده از نفت و گاز انجام می شود. هرچه بیشتر 
نیاز به استخراج و پالایش داشته باشید، انرژی هیدروکربنی بیشتری استفاده خواهید کرد و متعاقب آن، 
آلایندگی بیشتری تولید می کنید. این یک دور باطل است که هیچ راهی برای خروج از آن وجود ندارد. 
مهم نیست که این افزایش استخراج معدنی، چند توربین بادی را به کار می اندازد زیرا وقتی باد از وزیدن 
بایستد، دوباره به نفت و گاز رجوع می شود. در این بین، هوش مصنوعی و دیتاسنترها هم انرژی بیشتری 

مصرف می کنند.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، برخی همچنان ادعا خواهند کرد که دیگر نفت، برای امنیت انرژی، 
اهمیت ندارد و جای آن را گاز گرفته است. اما با رشد تقاضا برای نفت در سال جاری، به نظر می رسد که 

گاز به عنوان کالای حیاتی، به نفت پیوسته است.

 رئیس مؤسسه تحقیقات آب وزارت نیرو گفت: سطح تراز 
دریای خزر از سال ۱۴۰۰ یک متر کاهش یافته و این روند به 

طور فزاینده ادامه دارد.
 محمدرضا کاویانپور روز پنجشنبه در دومین روز بیستمین 
نمایشــگاه بین المللی صنعت آب، تاسیسات آب و فاضلاب در 
نشســتی با رسانه ها گفت: در سال ۲۰۲۴ کاهش سطح تراز 
دریای خزر بین ۲۰ تا ۲۵ سانتی متر بوده که پیش بینی شده 

این روند همچنان ادامه داشته باشد.
وی افزود: با تداوم روند فعلی تولید گازهای گلخانه ای پیش 

بینی شــده دریاهای جهان با افزایش سطح ناشــی از گرم شدن هوا روبرو شوند و احتمال دارد تا سال ۲۱۰۰ میلادی سطح 
دریاهای جهان یک متر افزایش یابد.رئیس مؤسســه تحقیقات آب خاطرنشــان کرد: کشور ما هم در جنوب به دلیل ارتباط با 
آب های جهان متاثر از این افزایش سطح خواهد شد که باید از هم اکنون تدابیرلازم برای حفظ شهرهای ساحلی اندیشید. از 

طرف دیگر دریای خزر، روندی متفاوت از آب های آزاد در پیش گرفته و با کاهش سطح روبرو شده است.
وی پایین ترین تراز سطح دریای خزر را در سال ۱۳۵۶ دانست و افزود: در سال ۱۳7۴ روند کاهش خزر افزایشی شد و ۲ 
متر و نیم افزایش داشــت اما مجدد از ســال 7۵ روند کاهش شروع شد؛ به گونه ای که در سال ۱۴۰۰ یک متر کاهش سطح 
تراز رخ داد.رئیس موسسه تحقیقات آب در ادامه گفت:  سامانه های جدیدی در موسسه تحقیقات آب راه اندازی شده که یکی 

از این سامانه ها، سامانه سنجش ورودی آب به سدهای کشور است. 
کاویانپور ادامه داد: این ســامانه به ابزار هوش مصنوعی مجهز شــده و این امکان را فراهم کرده که از میزان ورودی آب 
بــه ســدها در ۶ ماه آینده بــرآوردی را بتوانیم به مدیران ارائه کنیم؛ این برآورد هم در برنامه ریزی برای تأمین آب شــرب و 
هم در تأمین آب کشــاورزی بســیار موثر است.رئیس موسسه تحقیقات آب از راه اندازی سامانه های تصمیم یاب برای کمک 
به مدیران آب کشــور خبر داد و گفت: ســامانه پایش و هشــدار سیل یکی از این سامانه ها اســت که هشدار لازم در زمان 
احتمال ســیل را به مدیران می دهد.کاویانپور ســامانه پایش کاربری اراضی کشور را دیگر سامانه راه اندازی شده دانست که 
اطلاعات زمین های کشــاورزی را برای تخصیص آب ارائه می دهد.وی ســامانه تبخیر و تعرق، سامانه محاسبه ورودی آب به 
ســدها را از دیگر ســامانه های راه اندازی شده اعلام کرد و گفت: این سامانه میزان آب ورودی به سدها در شش ماه آینده را 
پیش بینی و در اختیار مدیران قرار می دهد تا براســاس آن تصمیم گیری کنند.رئیس موسســه تحقیقات آب با بیان اینکه  
ســامانه داده های پایه پژوهش نیز راه اندازی شــده است، گفت: ســامانه دریای خزر نیز اطلاعات لحظه ای دریا را در اختیار 
 قرار می دهد.وی به مرکز تحقیقات موسســه اشــاره کرد و گفت: مرکز تحقیقات آب و فاضلاب و مرکز مطالعات و تحقیقات

 دریای خزر فعالیت دارند.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشاره به کاهش سهم 
آلایندگی شــهرها از یک به نیم درصد، خواستار پیگیری جدی 
نماینــدگان مجلس برای حل این چالــش و حمایت از حقوق 

مناطق نفت خیز شد. 
 حمیــد بورد در نشســت شــورای برنامه ریزی و توســعه 
شهرستان های امیدیه، آغاجاری و هندیجان بر بومی گزینی در 
مناطق عملیاتی صنعت نفت تاکید کرد و گفت: اســتخدام های 
ما به شدت بر اساس بومی گزینی انجام می شود اما باید دوستان 
محلی نیز به فکر توسعه فعالیت های غیرنفتی و منابع درآمدزای 

دیگر باشند.
وی اظهار کرد: شرکت ملی نفت ایران هر کاری که در توان داشته باشد، برای مردم این منطقه انجام خواهد داد و در این 

زمینه کوتاهی نمی کند.
در دومین روز از ســفر رییس جمهوری به استان خوزستان، حمید بورد؛ مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران به نمایندگی از 

وزیر نفت در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه شهرستان های امیدیه، آغاجاری و هندیجان شرکت کرد.
این برنامه ها با بازدید مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از بیمارستان امام رضا )ع( در امیدیه و حضور در شرکت بهره برداری 

نفت و گاز آغاجاری ادامه یافت.
 ساختمان ۱۵ واحدی زیست پزشک و بخش جدید مراقبت های ویژه نوزادان )NICU( بیمارستان ۲۲ بهمن مسجدسلیمان 

و سالن ورزشی چند منظوره دانشگاه علوم پزشکی اهواز در سفر ۲ روزه وزیر بهداشت بهره برداری شد.
دکتر مسعود پزشکیان رییس جمهوری اسلامی ایران روز گذشته و در سومین سفر استانی دولت به همراه جمعی از اعضای 

هیات دولت وارد استان خوزستان شد.
ســفر اســتانی رییس جمهور به همراه این تعداد از اعضای هیات دولت تاکنون بی سابقه بوده و این موضوع نشان دهنده 

اهتمام ویژه دولت برای توسعه، عمران و آبادانی خوزستان است.
دیدار با اقشار مختلف مردم در سالن ورزشی امام رضا)ع( مجتمع نفت، نشست با فعالان اقتصادی، فرهنگی و دیدار عمومی 

با مردم از جمله برنامه های روز چهارشنبه بوده است.
رییس جمهور صبح پنجشنبه پس از حضور در قرارگاه کربلای سپاه به صورت سرزده از مناطق کم برخوردار غیزانیه، کوی 

منبع آب و طرح جامع فاضلاب در اهواز بازدید کرد.
همچنین در بخش دیگری از برنامه های امروز رییس جمهور، با نخبگان اســتان دیدار و در شــورای برنامه ریزی و توسعه 

استان شرکت خواهد کرد.

کاهش سهم آلایندگی به نیم درصد نیازمند پیگیری  کاهش تراز دریای خزر به طور فزاینده ادامه دارد
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ایران زمین 

جای خالی سفر در زندگی سالمند ایرانی

گردشگری سن و سال ندارد و گردشگری سالمند به عنوان یکی از شاخه های 
گردشگری در کشورهای توسعه یافته هر روز درحال گسترش است. سالمندان 
به دلیل تنهایی و داشتن زمان آزاد بیشتر، نیاز به سفر و گردشگری را بیشتر از 
سایر افراد احساس می کنند، برای همین گردشگری سالمند با دیگر شاخه های 
گردشگری متفاوت است، زیرا این افراد نیازهای خاص و متفاوتی در مقایسه 
با جوانان دارند که باید مدنظر قرار گیرد. سؤالی که به وجود می آید، این است 
که شــرایط گردشگری سالمندان در کشور ما چگونه است؟ آیا زیرساخت ها 
برای اجرای این نوع از گردشگری به  اندازه کافی فراهم است؟ برگزاری تورهای 

سالمندان و بازنشستگان چگونه است؟
کاهش جمعیت جوان و افزایش جمعیت سالمند، از واقعیت های انکارناپذیر 
جمعیت هر کشوری است. در حال حاضر حدود ۱۰.۵ درصد از جمعیت کشور 
را سالمندان بالای ۶۰ سال در کشور تشکیل می دهند و به عبارتی ۹ میلیون 
و ۵۰۰ هزار نفر در کشور سالمندند و پیش بینی می شود تا سال ۱۴۲۰ نرخ 
سالمندی ۲۵ تا ۳۰ درصدی را تجربه کنیم. سالمندانی که ممکن است تمایل 
و علاقه به گردشگری داشته  باشند اما شرایط برای آنها فراهم نباشد. به همین 
جهت است که جامعه شناسان معتقدند باید در این زمینه سیاستگذاری های 
لازم صورت گیرد و برنامه ریزان به فکر تأمین زیرساخت های رفاهی و درمانی 

برای دوران سالمندی کشور باشند.

 سالمندان آینده و گردشگری
فاطمه حمیدی، در چند سال اخیر بازنشسته شده و گردشگری و جهانگردی 
از علایق او اســت و به همین جهت اطلاعات خوبی از روند اجرای تورهای 
گردشگری دارد و معتقد است در زمینه تورهای طبیعت گردی، برای سالمندان 
بســیار ضعیف عمل شده است. او به »ایران« می گوید: سن مسأله مهمی  در 
زمینه گردشــگری محسوب می شود که هر قشری خدمات و زیرساخت های 
مــورد نیاز خود را می طلبد. به عنوان مثال جوانان در تورهای طبیعت گردی 
بیشتر تمایل دارند که دورهمی های شبانه را تجربه کنند در حالی که برای 

افراد میانسال یا بازنشسته برعکس است.
پروین محتشمی نیز از جمله کسانی است که به گردشگری و سفر علاقه مند 
اســت. به گفته او، سالمندان و افراد کم توان نیازمندی های خاصی دارند که 
تاکنون مورد توجه قرار نگرفته و زیرساخت های کشور برای این افراد عمدتاً 

مناسب نیســت. از سرویس های بهداشتی گرفته تا مسیرهای تردد، اماکنی 
که نیاز به مبلمان ویژه برای استراحت سالمندان دارد و مسیرها یا اماکنی که 
دارای پله های زیاد بوده و نیاز به بالابر یا پله های برقی است. سعید عظیمی نیز 
از دوران نوجوانی اهل طبیعت و کوهنوردی است. می گوید: سفر و گردشگری 
حتی طبیعت گردی، برای هر انسانی لازم است تا احساس فرتوتی و پیری نکند. 
اما در حال حاضر هزینه ها و درآمد همخوانی ندارد و یک سفر چندروزه بسیار 
گران تمام می شود. این طبیعت گرد به قیمت بالای تورها در سال های اخیر 
اشاره می کند و می افزاید:  یک تور ۴ روزه در مسیر نزدیک به شهر خودمان 
با احتساب هزینه بازدید و غذا حدود ۱۴ میلیون تومان است در حالی که در 
سال    های گذشته چنین توری را می توانستیم با ۵ میلیون تومان برگزار کنیم.

 سفرهایی با چاشنی امید به زندگی
بسیاری از بازنشستگان پس از جدا شدن از شغلشان در معرض افسردگی 
قرار می گیرند. به گفته متخصصان، افســردگی پنهان در بازنشستگان باعث 
می شود که کمتر به زندگی فکر کنند و همه ذهن آنها درگیر گذران عمر و 
حتی مرگ باشد اما تحقیقات علمی و بررسی سبک زندگی بازنشستگانی که 
امید به زندگی در آنها بالاست نشان می دهد مسافرت، داشتن تفریحات سالم، 
نوشتن خاطرات یا تعمیر خانه باعث می شود آنها کمتر دچار خلأ کار و مشغله 
شوند. تحقیقات پزشکی نشان می دهد افسردگی ممتد در سالخوردگی ممکن 
است باعث ابتلا به بیماری آلزایمر )فراموشی(  یا عوارض کاهش حافظه شود 
که خطرناک است. علی قدیری، عضو هیأت مدیره راهنمایان گردشگری البرز 
که چند سالی است بازنشسته شده است با تأکید بر نقش سفر در بالا رفتن 
امید به زندگی در سالمندان به »ایران« می گوید: با شروع بازنشستگی، خلأیی 
در افراد ایجاد می شــود و این خلأ ناشی از عدم برنامه ریزی و هدف است که 
سلامت روح و روان سالمند را تهدید می کند. تجربه نشان داده که فعالیت های 
گردشگری و طبیعت گردی در کنار زندگی روزمره، آسیب های روحی و روانی 
کمتری به افراد وارد می کند. بنابراین بهتر است سالمندان در چنین گروه هایی 

که با روحیه آنها سازگار است و هزینه های کمتری دارد، عضو شوند.
این راهنمای گردشگری استان البرز در ادامه می گوید: اصولاً در کشورهای 
پیشرفته سازوکار بهتری برای بازنشستگان انجام شده و از آنها حمایت بیشتری 
می کنند. ارائه تخفیف های بیشتر و شرایط سفر با کارت های بازنشستگی، برای 

با چالش های متعددی 
در زمینه گردشگری 

افراد سالمند 
مواجهیم. متأسفانه 
مناسب سازی برای 

سفر این قشر بسیار 
ضعیف است. اگر 

قرار است توریسم 
در ایران چه در بعد 

داخلی و چه در 
بعد جذب توریست 

خارجی توسعه 
یابد چاره  ای جز 

مناسب سازی اماکن 
گردشگری نیست  .

    زمانی که از گردشگری صحبت می شود، کمتر کسی ذهنش به سمت گردشگری سالمندان می رود. همه در یک لحظه گمان می کنند گردشگری یعنی 
جوان بودن، پرجنب و جوش بودن، هیجان داشتن و... که افراد سالمند فاقد آن هستند، اما واقعیت این گونه نیست. 

  بــه همت وتلاش مدیریت شــهری 
هشتگرد

بزرگترین پیست اسکیت غرب استان البرز 
دراین شهرافتتاح می شود

ساوجبلاغ - محمد رنجبرکهن: مراحل احداث 
بزرگترین پیست اسکیت استاندارد غرب استان البرز 
که کلنگ آن در تیر ماه امسال با حضور شهردار و 
اعضای شورای اسلامی شهر ، فرماندهی محترم سپاه 
ساوجبلاغ و سایر مسئولین شهرستان به زمین زده 
شده بود با تلاش حوزه عمرانی شهرداری در حال 
انجام اســت و در دهه فجر به بهره برداری خواهد 
رسید .مهندس رئیســی در بازدید از این پروژه با 
تقدیر از پیگیری و تلاش حوزه عمرانی شهرداری 
، این پروژه را که به صورت سرمایه گذاری در شهر 
هشــتگرد و با مشارکت بخش خصوصی در حال 
تکمیل اســت یکی از پروژه هــای مهم و با ارزش 
برشــمرد .شهردارهشتگرد گفت: درجانمایی این 
پروژه تلاش گردید تا از فضای غیر قابل اســتفاده 
بوستان دانشجو که به صورت بایر بوده است برای 
این کار اســتفاده گردد و اکنون پس از گذشت ۸ 
ماه این زمین ســاماندهی و ضمن احداث بناهای 
مورد نیاز ، فضای پیست اسکیت نیز تکمیل و آماده 
استفاده شهروندان است .وی افزود: بنابر مشخصات 
مشــترک تهیه شــده با پیمانکار پروژه این طرح 
می تواند هشتگرد را به عنوان میزبانی برای مسابقات 
استانی و کشوری در ورزش اسکیت مطرح نماید .

مهندس ایمــان امین دهقان عضو شــورای 
اسلامی شهرهشتگرد نیز طی سخنانی با تقدیر از 
پیگیری های شهردار محترم و تلاش حوزه عمرانی 
و اداره سرمایه گذاری شهرداری ، این پروژه را یکی 
از طرح های مهم فرهنگی و ورزشــی برشمرد که 
می توانــد در آینده نزدیک عــلاوه برایجاد فضای 
تفریحی و ورزشی برای جوانان وخانواده ها، موجب 
امنیت بیشتراین بوستان شهرنیزگردد .وی گفت 
: تمامی هزینه های انجام شــده برای این پروژه بر 
عهده طرف مشــارکت بوده و شهرداری صرفاً در 

تامین زمین و مجوزهای لازم سهم داشته است .
امین دهقان افزود:مدیریت شهری و پیمانکار 
پــروژه خود را ملزم به رعایــت قوانین مربوطه و 
همچنین فعالیت بر اساس مجوز از سوی ارگان های 
ذیربط می دانند و تمام تلاش خود را بکار می گیرند تا 
قبل از افتتاح پروژه این مجوزها اخذ گردد.یاداور می 
شود مراسم کلنک زنی پیست اسکیت شهرهشتگرد 
در تیرماه سالجاری انجام شده و بزرگترین پیست 
اسکیت استاندارد غرب استان البرز دربخش جنوبی 
بلوار کارگر و در بوستان دانشجوی شهرهشتگرد 
احداث گردیده که با تلاش حوزه عمرانی شهرداری 
هشتگرد در دهه فجر به بهره برداری خواهد رسید .

 کشف مزرعه استخراج رمز ارز غیر مجاز 
در کارخانه ای در شهرستان آق قلا*

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان 
گلستان از کشف و ضبط ۵7دستگاه ماینر غیرمجاز  
از کارخانه ای در شهرک صنعتی شهرستان آق قلا 
خبر داد.به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع برق 
گلستان، سید احمد موسوی با اعلام این خبر افزود: 
با توجه به بررسیهای انجام شده توسط همکاران از 
لوازم اندازه گیری )کنتور برق(،کارخانه ای در شهرک 
صنعتی شهرستان آق قلا مصرف نامتعارف را نشان 
می داده که بررسی دقیق میزان مصرف آنها بیانگر 
استخراج غیرمجاز رمزارز بود.وی تاکید کرد: نظارت 
بر مناطق مشکوک و پرمصرف برق به صورت مستمر 
و جدی ادامه دارد تا از هرگونه سوء استفاده  احتمالی 
و فشار مضاعف بر شبکه و به خطر انداختن تامین 
برق پایدار برای مردم پیشگیری شود. سهم ۱۱ به 
گفته پژوهشگران حوزه جمعیت، نرخ سالمندی 
تا ســال ۲۰۵۰ به دوبرابر نفوس کنونی در دنیا 
می رسد. برآوردهای سازمان ملل در سال ۲۰۲۰ 
نیز حاکی از آن بود که جمعیت سالمندان ۶۵ 
ساله به بالا در جهان 7۲7 میلیون نفر است که 
این تعداد در ســال ۲۰۵۰ دو برابر خواهد شد 
و جمعیت ســالمندان به بیش از ۱.۵ میلیارد 
نفر خواهد رســید. برای تکریم ســالمندان و 
یادآوری اهمیت دوره ســالمندی  مســئولان 
شــهری پایتخت برنامه ها و تمهیداتی در دراز 
مدت اندیشیدند تا سالمندان تهرانی بتوانند به 
تدریج رفاه بیشتری را در شهر احساس کنند.

در همین رابطه، مدیرکل سلامت شهرداری 
تهران با اشــاره به اینکــه ۱۳ درصد جمعیت 
پایتخت ســالمند هســتند، گفت: ۱۱ درصد 
جمعیت کشــور ما ســالمند هســتند که این 
میزان در تهران نســبت به جمعیت ۱۳ درصد 
اســت ولی در برخی از مناطق تهران، جمعیت 
سالمندان بیشــتر و در برخی مناطق، شاخص 
سالمندی کمتر اســت.حمید صاحب در ادامه 
به مناســب هفتــه ملی ســالمندان بیان کرد: 
پیش بینی می شــود در سال ۱۴۳۰، نزدیک به 
۳۰ درصد جامعه ما ســالمند باشد، پس اینکه 
دچار عوارض پیری جمعیت شــویم، موضوعی 

اجتناب ناپذیر است. 

آنها هزینه های کمتری دربر دارد، اما این موضوع در کشور ما صدق نمی کند و 
بازنشستگان نه تنها درآمدشان بیشتر نمی شود بلکه این درآمد با هزینه های 
زندگی آنها همخوانی ندارد. به همین جهت این قشر توان شرکت در تورهای 
گردشگری را ندارند. باید نگاه ویژه ای به مقوله سفر سالمندان داشت تا آنها 

در طول سال بتوانند به صورت گروهی به مسافرت بروند.

جذب گردشگران سلامت
محمد غنجال که سال هاست به عنوان راهنمای تورهای داخلی مشغول 
به کار اســت به چالش های گردشگری سالمندان اشــاره می کند و در این 
باره می    گوید: »با چالش های متعددی در زمینه گردشــگری افراد ســالمند 
مواجهیم. متأسفانه مناسب سازی برای سفر این قشر بسیار ضعیف است. اگر 
قرار اســت توریسم در ایران چه در بعد داخلی و چه در بعد جذب توریست 
خارجی توســعه یابد چاره  ای جز مناسب سازی اماکن گردشگری نیست  . در 
زمینه جذب توریســت، بخش قابل توجهی از  توریست ها را افرادی تشکیل 
می دهند که برای چکاپ پزشکی به ایران می آیند و درهمین قالب، توریست 
مذهبی و فرهنگی نیز به شــمار می آیند. با اینکه برنامه توریســت هایی که 
به ایران ســفر می کنند  و دسته دوم را شامل می شوند دیدن ظرفیت های 
گردشگری تاریخی، فرهنگی، مذهبی و طبیعت گردی کشور است، اما گردشگر 
از تورلیدر می خواهد به عنوان راهنمای گردشگری، او را چند روز در تهران 
برای چکاپ پزشکی همراهی کند، زیرا هزینه پزشکی و دارو در کشور مبدأ 
نسبت به ایران گران تر است و بیشتر مسافران زمانی را برای دریافت خدمات 
پزشــکی و خرید داروهایی مثل ویتامین ها، مکمل ها و داروهای تجویزی از 
داروخانه های مطرح شهر اختصاص می دهند.« غنجال می افزاید: »هرچند در 
خصوص جذب توریست، در چند سال اخیر با مشکل مواجه شده ایم اما در 
شــاخه گردشگری سلامت با گروه نسبتاً زیادی از سالمندان مواجه هستیم. 
بیشتر گردشگران از کشورهای تاجیکستان، آذربایجان، ارمنستان، افغانستان 
و عراق هستند که برای دریافت خدمات درمانی و زیبایی مثل چکاپ سلامت، 
دندانپزشکی، چشم پزشکی، عمل های زیبایی و جراحی های پلاستیک، ناباروری 

و کاشت مو به ایران سفر می کنند.«
به گفته او، هزینه ســفرهای داخلی بسیار بالاســت و عدم تناسب بین 
هزینه های ســفر، ارائه خدمات و زیرساخت های گردشگری موجب کاهش 
گردشگری می شــود. همچنین اقبال برای سفر خروجی بالاتر می رود، زیرا 
شــخصی که می خواهد هزینه و از خدمات کشورمان استفاده کند، ترجیح 
می دهــد با کمی هزینه بالاتر از خدمات و ظرفیت های گردشــگری بهتری 

استفاده کند.
او درخصوص تورهای داخلی بازنشســتگان نیز می گوید: »در گذشــته 
درخواست های زیادی از سوی تعاونی بازنشستگان، امور رفاهی بازنشستگان 
و گروه های شــخصی و تورهای داخلی وجود داشــت و آژانس دار متناسب 
با خدمات خواســته شــده، تور اجرا می کرد، اما حدود سه سال است که به 
دلیل عدم برنامه ریزی و تأمین بودجه ارگان ها و سازمان های دولتی مرتبط 
با بازنشســته ها، این گونه تورها اجرا نمی شود. سالمندی فرصت خوبی برای 
ســفر در زمان های متفاوت است. در بسیاری از کشورها سالمندان مشتری 
سفرهای لوکس هستند چون در طول سال های کاری  شان مبلغ خوبی برای 
این دوره پس  انداز کرده  اند. قبلًا تور ارزان، تور به قیمت و تور لاکچری وجود 
داشــت اما در حال حاضر تور ارزان نداریم و روز به روز با افزایش قیمت تور 
مواجه می شویم به عبارتی تورها ی لاکچری هستند که متناسب با خدمات 

ارائه شده هزینه دریافت نمی کنند.«

 زیرساخت های ضعیف
امیرعباس قرآنی، کارشناس جهانگردی و کارشناس ارشد مدیریت دولتی 
نیز به »ایران« می گوید: »کشور ما مجموعه  ای از چالش  های زیرساختی برای 
دسترس  پذیری در گردشگری سالمندان را دارد. هرچند این گروه سنی معلول 
نیستند اما نیاز به خدماتی دارند که از طریق گردشگری دسترس  پذیر مهیا 
می شود.« این کارشناس جهانگردی می افزاید: »از جمله موضوعات مهمی  که 
در گردشگری سالمندان مطرح می شود، تورهای مناسب سالمندان، الگوی 
مصرف و امکانات خاص جهت راحتی و رفاه در سفر در راستای تأمین نشاط 
و شادابی است. همچنین در بحث مقصد نیز مقاصد مناسبی از قبیل اقامتگاه 
برای سالمندان وجود ندارد. بسیاری از کشورها در این زمینه ها به روزتر شده اند، 
اما در کشور ما هنوز کارهای اساسی انجام نشده در این زمینه وجود دارد.«

او درآمد و حقوق  اندک بازنشستگان را عاملی برای عدم برگزاری تورهای 
گردشــگری می دانــد و می گوید: »با توجه به حقوق  اندک بازنشســتگان و 
هزینه های بالای زندگی ، موضوع سفر در کشور ما اولویتی برای بازنشستگان 
محسوب نمی شود. با اینکه در دوره بازنشستگی، دیگر خبری از مزایا، تسهیلات 
و حمایت های دوران خدمت نیســت، همچنین مخارج درمانی و رفت و آمد 

فرزندان و نوه ها هم اضافه شده  است.«

نشست صمیمی 
سرپرست اداره کل 
استاندارد گلستان با 
کارکنان برگزار شد

به گزارش روابط عمومی اســتاندارد گلســتان، داود مزیدی در اولین نشست خود پس از تصدی سرپرستی اداره کل استاندارد گلستان، ضمن تقدیر و تشکر از زحمات مدیرکل 
سابق و کلیه همکاران خود اظهار داشت: ارتقای سلامت اداری، حمایت از نیروی انسانی و کمک به بهبود معیشت همکاران جزء اولویت های سازمان ملی استاندارد ایران است و 
تمام ســعی خود را در راســتای پیشــرفت این اداره کل انجام خواهد داد.مزیدی در ادامه با بیان اینکه تغییر جزو جدایی ناپذیر مدیریت است گفت: با استفاده ار ظرفیت نیروهای 

متخصص و بهره گیری از رهنمودهای مقام معظم رهبری در مسیر رشد و توسعه سازمان ملی استاندارد ایران در حوزه های مختلف حرکت خواهیم کرد.
وی افزود: سرمایه های انسانی این اداره کل با توجه به گستردگی و حجم بالای کار همواره در مسیر کسب دانش و تعالی گام برداشته و در ارتقای خدمت رسانیبه آحاد جامعه 
نقش داشــته اند.دبیر شــورای استاندارد استان اضافه کرد: در دیدا های چهره به چهره با مدیران واحدهای تولیدی و با تشکیل کمیته های فنی و تخصصی در اداره کل، جهت رفع 

موانع تولید در حوزه استانداردسازی گام بر می داریم.

  زیرساخت های ورزشی عاملی کلیدی در تحقق اهداف ورزشی یک کشور به شمار 
می رود. این زیرساخت ها نه تنها جنبه های فیزیکی مانند ورزشگاه ها و سالن های ورزشی 
را در بر می گیرد، بلکه شامل مواردی همچون کیفیت آموزش مربیان و دسترسی عموم 
به امکانات ورزشی می شود. اما در سال های اخیر، وضعیت زیرساخت های ورزشی ایران 
با مشکلات جدی مواجه شده است. سؤال اصلی اینجاست که آیا این زیرساخت ها به 
طور کامل فرسوده و از کاربری خارج شده اند؟ در ادامه به بررسی علت ها و پیامدهای 
این وضعیت خواهیم پرداخت. یکی از مشــکلات اساسی که در زمینه زیرساخت های 
ورزشــی ایران به چشم می خورد، فرسودگی و عدم نگهداری صحیح از این تأسیسات 
است. ورزشگاه ها و سالن های ورزشی که در گذشته با هزینه های قابل توجهی ساخته 
شده اند، اکنون به حال خود رها شده و دیگر قادر به پاسخگویی به نیازهای ورزشی در 
سطح ملی و بین المللی نیستند. مدیریتی که در این سال ها در وزارت ورزش و جوانان 

حاکم بوده، ناکارآمدی و عدم شفافیت را به وضوح به تصویر کشیده است.
 به عنوان مثال، ورزشگاه آزادی، که روزگاری نماد ورزش در ایران به شمار می رفت، 
اکنون به علت عدم بازسازی و نگهداری صحیح در وضعیت ناامیدکننده ای قرار دارد. 
بازســازی این ورزشگاه که از یک ســال و نیم پیش آغاز شده، همچنان ادامه دارد و 
معلوم نیست که کی به پایان خواهد رسید. دیگر ورزشگاه ها، مانند ورزشگاه تختی و 
نقش جهان نیز وضعیت مشابهی دارند و عدم رسیدگی به آنها منجر به کاهش کیفی 

عملکرد ورزشکاران و خدمات رسانی به علاقه مندان به ورزش شده است.
 یکی از علل اصلی فرسودگی زیرساخت های ورزشی ایران، عدم تخصیص بودجه 
کافی و بموقع از سوی دولت ها به این حوزه است. متأسفانه بودجه هایی که به ورزش 
اختصاص داده می شود، به صورت قطره چکانی و غیرقابل پیش بینی است و این موضوع 

باعث شده تا بسیاری از پروژه های زیرساختی ناتمام باقی بمانند.
 بسیاری از پروژه های ورزشی در شهرهایی مستقر شده اند که فعالیت بالای ورزشی 
در آنها وجود ندارد. به عنوان مثال، ساخت ورزشگاهی در سمنان در حالی که شهرهایی 
همچون بندرانزلی، آبادان و رشــت فاقد زیرســاخت های لازم برای میزبانی مسابقات 
هستند، یک اشتباه بزرگ است. این قبیل سیاست گذاری ها منجر به هدررفت منابع 

مالی و انسانی می شود.
 عدم وجود امکانات کافی و استاندارد، باعث کاهش انگیزه جوانان برای شرکت در 
ورزش های مختلف می شود. جوانانی که می توانستند به عنوان قهرمانان آینده در عرصه 
جهانی درخشش داشته باشند، به دلیل نبود یک فضای مناسب از فعالیت های ورزشی 
دور می شوند. زیرساخت های نامناسب تأثیر مستقیمی بر کیفیت عملکرد ورزشکاران 
دارد. ورزشکارانی که در شرایط ضعیف تمرین می کنند، هرگز نمی توانند به سطح بالا 
و استاندارد جهانی دست یابند. دولت سیزدهم قول داد استادیوم جدیدی در اطراف 
تهران بسازد که در نهایت این پروژه هم آغاز نشده منتفی شد. مشکل فقط فوتبال هم 
نیست، مثلًا رضا علیپور، قهرمان سنگ نوردی ایران که به خاطر صدم ثانیه دستش از 
مدال المپیک کوتاه ماند بعد از رقابت ها گفت در یک »دخمه« تمرین می کرده! قهرمانان 

قایقران ایران می گویند مسیر استاندارد برای تمرین قایقرانی ندارند.
 

اما مشکل کجا بود؟
 اخیراً در رشته فوتبال با موج گسترده ای از وضعیت وخیم ورزشگاه ها روبه رو شدیم 
و ظرف ۶ ماه با یک عملیات فوری و بحرانی همه تلاش کردند تا ورزشگاه های کشور 

به آمادگی برسند و تا حدودی این هدف محقق شد.

 در همین راســتا به سراغ داود رفعتی، رئیس دپارتمان استانداردسازی فدراسیون 
فوتبال رفتیم تا چرایی وضعیت کنونی زیر ساخت های ورزشی کشور به خصوص در 

رشته فوتبال را بررسی کنیم.
 رفعتــی به ایران ورزشــی گفت: »متأســفانه اکثریت زیر ســاخت های کشــور 
ما قدیمی شــده اند و در این ســال ها هیچ رســیدگی به آن هم انجام نشــده بود. 
البته با توجه به روند ســاخت و ســاز ورزشــگاه های جدید در کشــور، توانســتیم 
کــه اخیراً ورزشــگاه های مدرنــی مانند ورزشــگاه گل گهر، فولاد، امــام رضا، مس 
 رفســنجان و مــس کرمــان را بــه چرخه اضافــه کنیم امــا در یــک کلام ما در

 این ۶ ماه فرصت کاری را کردیم که باید در ۴۰ سال گذشته انجام می شده اما به هر 
ترتیب این رسیدگی ها انجام نشده بود.«

 رفعتی در واکنش به این سؤال که »برای رسیدن به سطح استاندارد ورزشگاه های 
قطر یا عربســتان چه مســیری پیش روی ماســت« توضیح داد: »در این دو کشور 
اراده ها از ســمت دولــت آنها بوده که به زیرســاخت های ورزشــی توجه ویژه تری 
شــود. خوشــبختانه اکنون وزیر ورزش، خودش از جامعه ورزشــی ها اســت و آقای 
دنیامالــی نگاهی ویژه به پیشــرفت و حتــی گرفتن میزبانی هــای بین المللی دارد. 
اگــر دولت و مجلس به این حــوزه توجه کنند و مثلًا بودجــه ای ۱۰۰ همتی برای 
زیرســاخت ورزشــی در نظر بگیرند، خیلی می توانیم خودمان را برای جام ملت های 
 ۲۰۳۱ آمــاده کنیم و این عدد صرفاً یک هزینه نیســت و به نوعی ســرمایه گذاری 
هم محســوب می شــود چرا که وقتی کشــور میزبــان یک رویداد مهــم مثلًا جام 
 ملت هــای آســیا می شــود، بخــش عمــده ای از هزینه هــا، از طریــق درآمد های 

توریستی و... باز می گردد.«

داغ زاینده رود بر سینه اصفهان 

  تعداد دانشجویان پزشکی 2۰ درصد افزایش داشت
معاون آموزشی وزارت بهداشت گفت: دانشجویان پزشکی از هشت هزار و ۲۲۱ نفر در سال ۱۴۰۰ به ۱۴ هزار و ۲۸۰ نفر در سال جاری رسیده که با افزایش ۲۰ درصدی همراه است.

سید جلیل حسینی روز سه شنبه در مراسم تکریم و معارفه رییس دانشگاه علوم پزشکی قزوین اظهار کرد: اگر آزمایشگاه و کلاس درس مناسب و تخت بیمارستانی به اندازه کافی نداشته باشیم، می تواند در آینده مشکل آفرین باشد.
وی اضافه کرد: در حوزه دانشــجویان دندان پزشــکی نیز در ســال ۱۴۰۰، یک هزار و 7۰۰ ورودی داشــتیم که این تعداد در ســال آینده به ۱۶ هزار و ۴۰۰ نفر می رسد.حسینی با بیان اینکه امروز دست وزارت خانه خالی بوده و دولت نیز می گوید سقف 

بودجه را بستیم، تصریح کرد: ۱۹۰ هزار میلیارد ریال برای افزایش زیرساخت های آموزشی دانشگاه های علوم پزشکی کشور نیاز است تا فضاهای آموزشی تجهیز شده و دستگاه های لازم خریداری شوند.
این مسوول اظهار کرد: اگر پذیرش دانشجویان افزایش یابد اما زیرساخت آماده نداشته باشیم، یک مشکل اصلی و معضل جدی پیش رو خواهیم داشت، چراکه اگر امروز از دانشگاه ها پشتیبانی نکنیم در آینده نزدیک دانشجوی بی کیفیت پزشکی تربیت 

خواهیم کرد.معاون وزارت بهداشت ادامه داد: باید اساتید با انگیزه ای داشته باشیم که در پرورش دانشجو تلاش بیشتری کنند، با این نکته که اگر فضای دانشگاهی خوب نباشد، استاد تحت فشار قرار گرفته و این فشارها می تواند مسایلی را ایجاد کند.
حسینی اضافه کرد: حال دانشگاه های علوم پزشکی کشور خوب نیست و قزوین نیز از این قاعده مستثنی نخواهد بود، موضوعاتی مثل بحث های اقتصادی، بدهی های دانشگاه، اساتید و گردش کارهای درمانی و مبالغ پژوهشی وضعیتی را به وجود آورده 

که ما همه تلاش خود را در وزارت بهداشت و سیاست هایی که در معاونت آموزشی داریم را به کار بستیم تا کیفیت و عدالت اول حرف را بزند.
به گفته این مقام مسوول، قدم بسیار بزرگی از سوی مجلس برداشته شده که با تخصیص ۸۰۰ هزار میلیارد ریال برای رفع بدهی های دانشگاه علوم پزشکی که قطعا کمک کننده بوده و بسیاری از مشکلات دانشگاه قزوین را حل می کند.
حسینی خاطرنشان کرد: موضوع حقوق رزیدنتی را مجلس مصوب کرده تا دستیارها و پزشک عمومی به حقوق خود برسند، تا جایی که حقوق رزیدنت ها را افزایش دادیم و میزان دریافتی آن ها به اندازه هیات علمی دانشگاه رسیده است.
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۷
 ضعف بزرگ پرسپولیس پابرجاست

    تیم فوتبال پرسپولیس با اینکه از لحاظ آماری نسبت به ذوب آهن برتری داشت اما نتوانست از موقعیت های خود استفاده کند 
و ضعفی که از ابتدای فصل این تیم را آزار می دهد همچنان پاشنه آشیل سرخپوشان است.

تنها برنامه 
پرسپولیسی ها برای 

رسیدن به دروازه 
ذوب آهن ارسال توپ 
از جناحین بود و تیم 
کریم باقری برنامه ای 

دیگری برای گلزنی 
نداشت. 

اخیراً گزارشــی از نشــریه 24saat ترکیه منتشر شده که 
حاکی از پیشنهاد جذاب باشگاه پرسپولیس به اسماعیل کارتال، 
سرمربی سابق فنرباغچه است. بر اساس این گزارش، پرسپولیس 
آماده است دستمزد سالیانه ای معادل ۲/۵میلیون دلار به این 
مربی ترک پرداخت کند که بیش از ۲/۵ برابر دستمزد وی در 
فصل گذشته در فنرباغچه محسوب می شود.درویش، مدیرعامل 
پرسپولیس از هفته گذشته مذاکراتی را با کارتال آغاز کرده و به 
تازگی برای نهایی سازی قرارداد، به ترکیه سفر کرده است. این 
در حالی است که کارتال توسط ایجنت لوکادیا معرفی شده که 

پیش تر پرسپولیس را در دادگاه فیفا با مشکلاتی مواجه کرده است.
 لوکادیا، مهاجم هلندی پرسپولیس که دو فصل پیش به این تیم پیوسته بود، ۲7 آذر ۱۴۰۱ تهران را به مقصد کشورش 
ترک و قرارداد خود را به طور یکطرفه فسخ کرد.لوکادیا بعد از فسخ یک طرفه قرارداد با سرخ پوشان به تیم کانگجومایتی لاینز 
در سوپرلیگ چین پیوست. این بازیکن در مدت زمان حضور در این باشگاه ۲۳بازی انجام داد و موفق به زدن هفت گل برای 
این تیم شد. به دنبال حضور این مهاجم هلندی در تیم چینی و فسخ قرارداد با پرسپولیس مدیران این باشگاه از مهاجم سابق 
خود به فیفا شکایت کردند.نکته عجیب تر اینکه این مهاجم علیه امنیت کشورمان هم مصاحبه هایی برخلاف واقعیت کرد تا 
به رســانه های معاند و دشــمنان ایران عزیزمان خوراک بدهد اما در نهایت فیفا لوکادیا را محکوم کرد و این بازیکن محکوم و 
به پرداخت ۳۲۴هزار و ۲۰۰دلار به عنوان جریمه نقض قرارداد بدون دلیل موجه ملزم شــد که باید آن را به حســاب باشــگاه 
واریز می کرد. پس از صادر شدن این حکم از سوی فیفا، لوکادیا پرونده را به دادگاه عالی ورزش )CAS( ارجاع داد و با افشای 
اطلاعات داخلی و شهادت این دلال های خارج نشین، رأی پرونده به سود لوکادیا شکسته شد.سؤالی که در اینجا مطرح می شود 
این اســت که چگونه این واســطه ها که به تازگی ایران را به عنوان کشوری ناامن معرفی کرده اند، دوباره با باشگاه پرسپولیس 
در حال همکاری هستند و عجیب تر آنکه با فعالیت های رسانه ای در فضای مجازی و پولپاشی های گسترده  طوری قیمت این 
مربی را بالا بردند که حتی رسانه های ترک هم از مبلغ پیشنهادی پرسپولیس تعجب کردند؟با توجه به خصوصی سازی این دو 
باشگاه، به نظر می رسد نیاز به نظارت های دقیق تر بر فعالیت های این واسطه ها بیش از پیش احساس می شود چرا که حضور 

این دلال ها باعث به تاراج رفتن بیت المال خواهد شد.

اگرچه علی تاجرنیا، نماینده تام الاختیار باشگاه استقلال در 
نطقی اعلام کرد که با موسیمانه تا پایان فصل ادامه خواهیم داد 
اما حال و روز استقلال آنقدر با ثبات نیست که با قطعیت بتوان 
درباره آینده کاری موسیمانه در صورت ادامه این شرایط حرفی 
به میان آورد و اظهارات اخیر تاجرنیا را به منزله یک سیاســت 

قطعی تلقی کرد.
 موسیمانه برای ماندن روی نیمکت استقلال نیازمند کسب 
پیروزی است و بردهای استقلال باید از همین بازی شروع شود 
وگرنه پروژه تغییرات در کادر فنی اســتقلال به رغم آنکه باب 

میل مدیران استقلال نیست کلید خواهد خورد.
موسیمانه حمایت اخیر تاجرنیا و علی نظری جویباری را باید به منزله آخرین فرصت خود در استقلال محاسبه کند و پرواضح 
است که اگر استقلال برابر ملوان نیز نتیجه لازم را به دست نیاورد، اوضاع به شکلی باورنکردنی به ضرر سرمربی آفریقایی تغییر 

خواهد کرد و او آرام آرام به سمت درهای خروج سوق داده خواهد شد.
نه اینکه برکناری احتمالی موســیمانه در روزها یا هفته های پیش رو به ســبب تکرار نتایج ضعیف باب میل مدیران این 
باشــگاه باشــد؛ هرگز این طور نیست. مدیران اســتقلال نیز به خوبی می دانند که برکناری موسیمانه از لحاظ مالی چه فشار 
سنگینی را روی دوش آنها خواهد انداخت اما تحمل فشار مالی قطعاً انتخاب بهتری در قیاس با تحمل فشار هواداری خواهد 
 بود و ادامه این روند بی تردید اعتماد هواداران استقلال از موسیمانه را کاهش خواهد داد تا مدیران نیز ناچار به اتخاذ تغییراتی 

در باشگاه شوند. 
این وضعیت البته می تواند با کسب پیروزی مقابل ملوان به طرز قابل توجهی به سود موسیمانه تغییر کند و حداقل برای چند 
هفته از خطر اخراج یا برکناری فاصله بگیرد و اوضاع را به کنترل خود درآورد اما بی تعارف اگر موسیمانه بار دیگر با استقلال 
به نتیجه دلخواه نرسد و احیاناً در انزلی نیز با شکست مواجه شود، اوضاع موسیمانه روی نیمکت استقلال تغییر خواهد کرد و 

پای بسیاری از گزینه ها به این باشگاه باز خواهد شد.
آنچه مسلم است موسیمانه برای حفظ شأن و جایگاه مربیگری خود باید بازی با ملوان را به منزله یک فرصت بزرگ برای 

بازگشت تلقی کند و این بازی را بشدت جدی بگیرد.

حمایت از موسیمانه دائمی نیست نقش دلال ها در تعیین دستمزد کارتال چقدر بود؟

 نویدکیا گزینه مربیگری در نساجی
سرمربی پیشین مس رفسنجان گزینه هدایت 
تیم فوتبال نســاجی است. محرم نویدکیا گزینه 
سرمربیگری نساجی مازندران شد.مسئولان باشگاه 
نساجی پس از استعفای ساکت الهامی مذاکره با 
گزینه های مورد نظــر را آغاز کرده اند که یکی از 
این گزینه ها محرم نویدکیا سرمربی پیشین مس 

رفسنجان است. 

 دروژدک به تراکتور پیوست
دوماگوی دروژدک با عقد قرارداد رســمی به 
تراکتور پیوســت. با اعلام باشگاه تراکتور، پس از 
انجام مذاکرات نهایی و گذراندن تست های پزشکی، 
دوماگوی دروژدک با عقد قرارداد ۱.۵ ساله، شاگرد 
اســکوچیچ شد.دروژدک ۲۸ ساله و اهل کرواسی 
است که توانایی بازی در پست مهاجم و وینگر را 
دارد و نیم فصل اول در تیم آپولون لیماسول قبرس 
توپ می زد. این بازیکن کروات، فصل گذشته در تیم 
واراژدین با ایگور پوستونسکی همبازی بود و از این 
رو هماهنگی بالایی با شماره ۸ کنونی تراکتور دارد. 
دروژدک ســابقه عضویــت در تیم های پایه 
دورتموند آلمان را دارد و دوندگی، تکنیک، سرعت و 
قدرت شوت زنی بالا از ویژگی هایش است.این بازیکن 

تا رده سنی جوانان، عضو تیم ملی کشورش بود.

  داوران 2 بازی هفته هفدهم لیگ برتر 
فوتبال

داوران دو بــازی ابتدایــی هفته هفدهم لیگ 
برتر فوتبال کشور مشخص شدند. اسامی داوران 
دو بــازی هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال در فصل 

۱۴۰۴-۱۴۰۳ منتشر شد که به شرح زیر است:
شنبه ۶ بهمن ۱۴۰۳

* ملوان بندرانزلی - استقلال تهران
داور: وحید کاظمی کمک ها: سید یعقوب حجتی 
محسن سلطانی و ناصر جنگی ناظر: رحیم رحیمی 
مقدم داور VAR: پیام حیدری کمک: سعاد وفاپیشه

* استقلال خوزستان - گل گهر سیرجان
داور: شبیر بهروزی کمک ها: بهمن عبدالهی، 
حسین مرادی و مهرداد خسروی ناظر: رسول فروغی 

  نیک نفس و اسلامی بزودی می رسند
محمــد علی زارع پزشــک اســتقلال درباره 
مصدمیتی که در بازی با شــمس آذر برای ایمان 
ســلیمی به وجود آمد، این توضیحات را داد: »در 
مصاف با شمس آذر به دلیل ضرب خوردگی بافت 
نرم اطراف کره چشــم ایمــان، او دچار خونریزی 
شد که بلافاصله مراحل درمانی در ورزشگاه انجام 
شد و خونریزی داخلی تخلیه شد. با تداوم مراحل 
درمان، خوشبختانه امروز میزان صدمه دیدگی تا 
7۰ درصد برطرف شــده و برابر معاینات صورت 
گرفته این بازیکن برای همراهی تیم در بازی بعدی 
مشکلی نخواهد داشت. محمدحسین اسلامی نیز 
پس از پایان دوران نقاهت خود، از پنجشــنبه به 
تمرینات گروهی اضافه خواهد شد و برابر معاینات 
صورت گرفته از سوی کادر پزشکی مشکلی برای 
قرار گرفتن در ترکیب استقلال ندارد.« زارع درباره 
مصدومیت نیک نفس نیز گفت: »زبیر نیک نفس 
برای بهبودی کامل نیاز به یک هفته اســتراحت 
دارد و بعد از بازی هفته آینده برابر ملوان بندرانزلی 

به تمرینات گروهی ملحق خواهد شد.«

   مهرداد محمــدی در انتظار ورود به 
لیست استقلال

در حالــی که مهرداد محمــدی امیدوار بود از 
ابتدای نیم فصل دوم در تمرینات گروهی شرکت 
کرده و آرام آرام آماده حضور در ترکیب استقلال 
شــود اما بازگشت او قدری به درازا خواهد کشید. 
طبق برآوردی که پزشک استقلال انجام داده، این 
بازیکن از اسفند ماه می تواند برای استقلال به میدان 
برود و در ترکیب تیمش حضور یابد. محمدی در 
تمرینات استقلال نیز حضور دارد و بیشتر کارهای 
ســبک تمرینی را انجام می دهد و برای حضور در 
تمرینــات گروهی با توپ باید یک ماه دیگر صبر 
کند. البته او از ابتدای اســفند ماه آماده حضور در 
تمرینات گروهی استقلال خواهد بود. آنچه درباره 
مهرداد محمدی مهم است اینکه بدانیم آیا نام او در 
لیست استقلال قرار خواهد گرفت یا خیر؟! تاکنون 
مدیران باشــگاه استقلال برنامه خود را برای وارد 
کردن نام این بازیکن در فهرســت استقلال اعلام 
نکرده اند. تا کنون لیست استقلال هیچ جایی برای 
ورود مهــرداد محمدی نــدارد و باید دید مدیران 

استقلال چه برنامه ای برای این ماجرا دارد. 

  انتخــاب مربی جدیــد دروازه بانی
 منتفی است

بعد از جدایی بهزاد غلامپور از کادرفنی استقلال 
احتمال داده شــد که وحید طالب لو به جای او به 
استقلال بیاید اما طالب لو این پیشنهاد را نپذیرفت. 
سپس صحبت از جذب حمید بابازاده شد. این چهره 
سابق باشگاه اســتقلال نیز از حضور در استقلال 
خودداری کرد تا هر دو دروازه بان ســابق استقلال 
که در کشور امریکا زندگی می کنند از بازگشت به 
این باشــگاه انصراف دهند. به این ترتیب موضوع 
جذب مربی جدید گلری برای اســتقلال منتفی 
شد و استقلال با صنایعی که اصالتاً شیرازی است 
و در کنار غلامپور به عنوان کمک مربی دروازه بانی 
فعالیت می کرد حســینی را تمریــن خواهد داد.  
باشگاه استقلال در نظر دارد که ثبت نام صنایعی 
برای دریافت کارت لیگ نخبگان او را انجام دهد تا 

او در رقابت های آسیایی هم تیم را همراهی کند.

بلانکو همه مطالباتش 
را می خواهد

ماجرای استقلال و بلانکو به این سادگی قابل حل نیست. مدیران استقلال طی روزهای اخیر بارها با این بازیکن رایزنی کردند تا شاید رضایت او را برای کناره گیری از استقلال 
به دست آورند اما مهاجم آرژانتینی طوری رفتار می کند که باب میل مدیران استقلال نیست و تمایلی به بخشیدن بخشی از مطالبات خود نشان نمی دهد. مسئولان باشگاه استقلال 
از بلانکو خواسته بودند که بخشی از مطالبات خود را ببخشد و در ازای دریافت مبلغی رضایت بدهد و از این باشگاه برود تا لیست به نفع دیگر بازیکنان باز شود اما مهاجم آرژانتینی 
اســتقلال زیر بار نرفته و حتی مذاکرات اخیر نیز با مدیربرنامه این بازیکن به نتیجه نرســیده اســت. این وضعیت جدایی بلانکو از استقلال را بسیار سخت و پیچیده خواهد کرد و 
روشن نیست که اگر بلانکو برای جدایی از استقلال رضایت ندهد، مدیران باشگاه استقلال چگونه می توانند لیست را برای جذب بازیکنان جدید باز کنند. مدیران استقلال امیدوار 
بودند که با جدایی بلانکو بتوانند بازیکن دیگری را به خدمت بگیرند اما تا کنون فقط توانسته اند نام آرمان رمضانی و کاکوتا را از فهرست استقلال خارج کنند. این دو بازیکن نیز 
با رضایت خود از لیست خارج شدند وگرنه مشخص نبود اگر آنها راضی به جدایی نمی شدند باشگاه استقلال برای خالی کردن لیست خود با چه مصایبی مواجه می شد. البته هنوز 

زمان پیش روی استقلال وجود دارد تا دوباره با بلانکو رایزنی کرده و رضایت این بازیکن را برای جدایی جلب کند.

شــاید سخت باشــد اما باید بپذیریم این نســل از بازیکنانی که همین حالا در 
پرسپولیس مثل ستاره با آنهابرخورد می شود و البته در این فصل تقریباً همگی افت 
کرده اند به پایان دوران ستارگی خود بسیار نزدیک هستند و باید دنبال جایگزین هایی 
مناســب برای آنها بود. مرتضی پورعلی گنجی نزدیک به ده سال بازیکن تیم ملی 
بود، وحید امیری همچنان بعضاً در نقش ستاره برای پرسپولیس نقش منجی را ایفا 
می کند، حســین کنعانی به اسم مدافع ملی پوش صفت ستاره را به نامش سنجاق 
می کند، امید عالیشــاه که در آخرین فصول بازی اش در پرســپولیس مثل ستاره 
درخشیده همچنان کارگشاســت، گئورگی گولسیانی یک دوره درخشان در لیگ 
برتر داشته و به هر تیمی رفته ستاره بوده، میلاد محمدی سال هاست در دفاع چپ 
تیم ملی رقیب شــاخصی ندارد و به اسم یک لژیونر ملی پوش با سلام و صلوات به 
پرسپولیس آمده، فرشاد احمدزاده همچنان بین باشگاه های بزرگ و متمول جابه جا 
می شــود و مشــتری دارد، ســروش رفیعی با مغز فوتبال بازی می کند و هنوز هم 
گوشه هایی چشمگیر برای نمایش دارد، عیسی آل کثیر فارغ از افت این فصلش در 
نقش یک مهاجم تمام کننده شناخته می شود، مسعود ریگی به عنوان یک هافبک 
دفاعی کامل نوسان بسیار کمی دارد، میلاد سرلک فوتبال را خوب می فهمد و اجرا 
می کند و.... اینها همه در اسکواد این فصل پرسپولیس حضور دارند و سی سالگی را 

پشت سر گذاشته اند اما باید بپذیریم که این نسل درخشان رو به پایان می روند و ته 
مانده نسلی که یک دهه درخشان را برای پرسپولیس رقم زدند به خط پایان نزدیک 
شده اند. البته که در فوتبال ایران به خاطر فقدان تولید بازیکن شاخص جوان - جوان 
بــه معنای واقعی و آنچه در فوتبال اروپــا می بینیم - همچنان بازیکنان بالای ۳۰ 
ســال روی بورس هســتند و اتفاقاً همین ها کار را برای مربیان و باشگاه هایشان در 
می آورند اما پرســپولیس و سرمربی جدیدش باید به فکر یک رفرم اساسی باشند.

نمی دانم اســماعیل کارتال یا گزینه منتخب نهایی مدیران باشگاه پرسپولیس اهل 
رفرم و تغییرات گسترده هستند یا اصلًا در این باره در مذاکرات نهایی بحثی مطرح 
شده یا نه اما یقین دارم رفرم اولیه و اصلی باید در ذهن و باور هواداران پرسپولیس 
ایجاد شود. هواداران پرسپولیس بهترین اتفاق های ممکن را در ده سال گذشته تجربه 
کرده اند و حالا تیم شان با فاصله ای قابل توجه پرافتخارترین تیم لیگ برتر است. از 
طرفی فاصله با تیم های عربســتانی و حتی قطری آنقدر زیاد شده که قهرمانی در 
لیگ نخبگان با این سطح از برنامه ریزی، حتی با اتکا توانمندی مربیان و بازیکنان 
تیم های ایرانی بعید به نظر می رســد پس رفرم باید در ذهن هواداران ایجاد شود و 
آنها با در نظر گرفتن اینکه شاید مدتی دور از قهرمانی باشند از کارتال یا سرمربی 

تیم درخواست آینده نگری و یک تحول بزرگ در تیم را داشته باشند.
مهمترین تحول فصل آینده پرســپولیس باید در اسکواد این تیم صورت بگیرد 
و میانگین ســنی بازیکنان زیر ۳۰ و حتی ۲۸ ســال بیاید. البته که در این صورت 
حتماً خبری از جذب مهره نامدار و احتمالاً ملی پوش و لژیونر که دل هواداران را در 
تابستان برباید، نخواهد شد اما در عوض اگر فلسفه و تفکری پشت این رفرم باشد 
می توان به تحول و تغییرات بنیادین در پرسپولیس امیدوار بود و برای فصول آینده 

انتظار تیم  تر و تمیزتر و درخشان تری را کشید.

  زیرساخت های ورزشی عاملی کلیدی در تحقق اهداف ورزشی یک کشور به شمار 
می رود. این زیرساخت ها نه تنها جنبه های فیزیکی مانند ورزشگاه ها و سالن های ورزشی 
را در بر می گیرد، بلکه شامل مواردی همچون کیفیت آموزش مربیان و دسترسی عموم 
به امکانات ورزشی می شود. اما در سال های اخیر، وضعیت زیرساخت های ورزشی ایران 
با مشکلات جدی مواجه شده است. سؤال اصلی اینجاست که آیا این زیرساخت ها به 
طور کامل فرسوده و از کاربری خارج شده اند؟ در ادامه به بررسی علت ها و پیامدهای 
این وضعیت خواهیم پرداخت. یکی از مشــکلات اساسی که در زمینه زیرساخت های 
ورزشــی ایران به چشم می خورد، فرسودگی و عدم نگهداری صحیح از این تأسیسات 
است. ورزشگاه ها و سالن های ورزشی که در گذشته با هزینه های قابل توجهی ساخته 
شده اند، اکنون به حال خود رها شده و دیگر قادر به پاسخگویی به نیازهای ورزشی در 
سطح ملی و بین المللی نیستند. مدیریتی که در این سال ها در وزارت ورزش و جوانان 

حاکم بوده، ناکارآمدی و عدم شفافیت را به وضوح به تصویر کشیده است.
 به عنوان مثال، ورزشگاه آزادی، که روزگاری نماد ورزش در ایران به شمار می رفت، 
اکنون به علت عدم بازسازی و نگهداری صحیح در وضعیت ناامیدکننده ای قرار دارد. 
بازســازی این ورزشگاه که از یک ســال و نیم پیش آغاز شده، همچنان ادامه دارد و 

معلوم نیست که کی به پایان خواهد رسید. دیگر ورزشگاه ها، مانند ورزشگاه تختی و 
نقش جهان نیز وضعیت مشابهی دارند و عدم رسیدگی به آنها منجر به کاهش کیفی 

عملکرد ورزشکاران و خدمات رسانی به علاقه مندان به ورزش شده است.
 یکی از علل اصلی فرسودگی زیرساخت های ورزشی ایران، عدم تخصیص بودجه 
کافی و بموقع از سوی دولت ها به این حوزه است. متأسفانه بودجه هایی که به ورزش 
اختصاص داده می شود، به صورت قطره چکانی و غیرقابل پیش بینی است و این موضوع 

باعث شده تا بسیاری از پروژه های زیرساختی ناتمام باقی بمانند.
 بسیاری از پروژه های ورزشی در شهرهایی مستقر شده اند که فعالیت بالای ورزشی 
در آنها وجود ندارد. به عنوان مثال، ساخت ورزشگاهی در سمنان در حالی که شهرهایی 
همچون بندرانزلی، آبادان و رشــت فاقد زیرســاخت های لازم برای میزبانی مسابقات 
هستند، یک اشتباه بزرگ است. این قبیل سیاست گذاری ها منجر به هدررفت منابع 

مالی و انسانی می شود.
 عدم وجود امکانات کافی و استاندارد، باعث کاهش انگیزه جوانان برای شرکت در 
ورزش های مختلف می شود. جوانانی که می توانستند به عنوان قهرمانان آینده در عرصه 
جهانی درخشش داشته باشند، به دلیل نبود یک فضای مناسب از فعالیت های ورزشی 

دور می شوند. زیرساخت های نامناسب تأثیر مستقیمی بر کیفیت عملکرد ورزشکاران 
دارد. ورزشکارانی که در شرایط ضعیف تمرین می کنند، هرگز نمی توانند به سطح بالا 
و استاندارد جهانی دست یابند. دولت سیزدهم قول داد استادیوم جدیدی در اطراف 
تهران بسازد که در نهایت این پروژه هم آغاز نشده منتفی شد. مشکل فقط فوتبال هم 
نیست، مثلًا رضا علیپور، قهرمان سنگ نوردی ایران که به خاطر صدم ثانیه دستش از 
مدال المپیک کوتاه ماند بعد از رقابت ها گفت در یک »دخمه« تمرین می کرده! قهرمانان 

قایقران ایران می گویند مسیر استاندارد برای تمرین قایقرانی ندارند.
 

اما مشکل کجا بود؟
 اخیراً در رشته فوتبال با موج گسترده ای از وضعیت وخیم ورزشگاه ها روبه رو شدیم 
و ظرف ۶ ماه با یک عملیات فوری و بحرانی همه تلاش کردند تا ورزشگاه های کشور 

به آمادگی برسند و تا حدودی این هدف محقق شد.
 در همین راســتا به سراغ داود رفعتی، رئیس دپارتمان استانداردسازی فدراسیون 
فوتبال رفتیم تا چرایی وضعیت کنونی زیر ساخت های ورزشی کشور به خصوص در 

رشته فوتبال را بررسی کنیم.

پایان این نسل را بپذیریم

هزنیه های الکی برای یک پیر فرسوده

 تیم فوتبال پرسپولیس در اولین بازی خود در نیم فصل دوم لیگ بیست و چهارم روز گذشته سه شنبه دوم بهمن در 
ورزشگاه فولادشهر اصفهان میهمان تیم ذوب آهن بود که این بازی با نتیجه تساوی بدون گل خاتمه یافت تا کریم باقری 

و شاگردانش دو امتیاز مهم را از دست دهند و با یک رده سقوط در جایگاه چهارم جدول قرار گیرند.
پرسپولیس در حالی نتوانست پیروز از زمین خارج شود که ذوبی ها از دقیقه ۳7 و با اخراج حسن شوشتری ۱۰ نفره به 
کار ادامه دادند و حتی شــاگردان باقری شــانس آوردند که وحید زمانی داور این مسابقه در دقیقه ۳ + ۹۰ برای ذوب آهن 
پنالتی اعلام نکرد. کریم باقری که برای چهارمین بار به عنوان سرمربی روی نیمکت پرسپولیس حضور داشت، تیم خود را 

نسبت به بازی با سپاهان با ترکیبی متفاوت وارد زمین کرد.
مرتضی پورعلی گنجی و میلاد محمدی در خط دفاع به ترتیب جایگزین گئورگی گولسیانی و فرشاد فرجی شدند و در 
خط هافبک هم میلاد ســرلک نیمکت نشــین شد و به جای او امید عالیشاه در ترکیب اصلی قرار گرفت. همچنین عیسی 

آل کثیر که در ســه دیدار گذشــته پرسپولیس در ترکیب ثابت حضور داشت در این بازی کار خود 
را از روی نیمکت آغاز کرد.

پرسپولیس در این بازی 7۲ درصد مالکیت توپ را در اختیار داشت همچنین بازیکنان این تیم 
۱۴ بار به سمت دروازه ذوب آهن شوت زدند که سه شوت آنها در چهارچوب دروازه ذوب آهن بود 
در مقابل ذوبی ها تنها ســه شوت داشتند که هیچکدام آنها در چهارچوب دروازه پرسپولیس نبود. 
امید به گل شــاگردان باقری ۲۸/   ۱ بود و آنها ۵۳۲ بار توپ را به یکدیگر پاس دادند و دقت پاس 

آنها ۸۲ درصد بود.
امید عالیشاه و محمد خدابنده لو دو بازیکن برتر پرسپولیس در این بازی بودند که در میانه های 
زمین توانســتند حمل توپ خیلی خوبی داشته باشند و موقعیت های زیادی را خلق کردند اما علی 
علیپور و در نیمه دوم عیسی آل کثیر دو مهاجم پرسپولیس موفق نبودند که ضربات نهایی را تبدیل 
به گل کنند. خط حمله پرســپولیس که در دو بازی پایانی نیم فصل اول مقابل خیبر و هوادار در 
مجموع ۶ گل به ثمر رسانده بود اما مهاجمان این تیم در دو بازی اخیر مقابل سپاهان در سوپرجام 

و ذوب آهن در لیگ برتر در به ثمر رساندن حتی یک گل عاجز مانده اند.
کریم باقری در این بازی تصمیم گرفت تا فرشــاد فرجی را نیمکت نشــین کند و باز هم از ایوب 
العملود در ترکیب سرخ ها استفاده کرد. این بازیکن نتوانست در ترکیب پرسپولیس مؤثر واقع شود 
و بیشتر حملات هجومی پرسپولیس از سمت چپ شکل گرفت. البته مصدومیت زودهنگام اوستون 
ارونوف برنامه کادرفنی پرســپولیس را تغییر داد و امید عالیشاه که از ابتدای بازی در سمت راست 
بازی می کرد پس از خروج ارونوف به سمت چپ نقل مکان کرد و محمد خدابنده لو به جای عالیشاه 

به عنوان وینگر راست بازی کرد.
تنها برنامه پرسپولیسی ها برای رسیدن به دروازه ذوب آهن ارسال توپ از جناحین بود و تیم کریم 
باقری برنامه ای دیگری برای گلزنی نداشــت. همچنین خط دفاعی پرسپولیس در یکی، دو صحنه 
نسبت به بازیکنان سرعتی ذوب آهن جا ماندند و اگر تجربه امید لطیفی بیشتر بود این بازیکن در 
یک صحنه می توانست دروازه پرسپولیس را باز کند اما این اتفاق رخ نداد. پرسپولیس دقایقی از نیمه 
دوم به سه مهاجم )علیپور، آل کثیر و خدادادی( بازی کرد اما هیچکدام از این بازیکنان موفق نشدند 
قفل دروازه ذوب آهن را باز کنند. خدادادی در اواخر نیمه اول و در حالی که با دروازه خالی ذوب آهن 
مواجه بود نتوانست توپ را به درون دروازه بفرستد و نشان داد که نیاز به تجربه های بیشتری دارد.

فرشــاد احمدزاده که در ســه دیدار گذشته پرسپولیس به طور کامل نیمکت نشین بود در نیمه 
دوم و به جای ســروش رفیعی به میدان آمد و حتی یک بار هم تیرک دروازه ذوب آهن را به لرزه 
در آورد. ایــن بازیکــن که به دلیل عدم گلزنی و ثبت پاس گل از ابتدای فصل تاکنون تحت فشــار 
است، در مقابل ذوب آهن به نسبت دیدارهای دیگر پرسپولیس عملکرد بهتری را از خود به نمایش 
گذاشــت اما نتوانست همانند دیگر بازیکنان ســودی برای پرسپولیس داشته باشد. کریم باقری در 
این بازی برای اولین بار در مدت زمان حضورش به عنوان سرمربی از پورعلی گنجی و احمدزاده در 

ترکیب پرسپولیس استفاده کرد.
پرسپولیس در هفته هفدهم رو در روی تراکتور قرار می گیرد. شاگردان دراگان اسکوچیچ با ۳۵ 
امتیاز صدرنشین لیگ برتر هستند و باید دید تا روز یکشنبه 7 بهمن پرسپولیس سرمربی جدید خود 
را خواهد شناخت یا باز هم شاهد بلاتکلیفی برای نیمکت این تیم خواهیم بود. مسلماً پرسپولیس 

در آن بازی کار به مراتب سخت تری نسبت به بازی با ذوب آهن خواهد داشت.
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    بانیپال شومون، علی رضا ثانی فر، ندا جبرئیلی و... از جمله بازیگران این فیلم هستند.

چند روزی است که 
می خواهم درباره 

فیلم »علت مرگ: 
نامعلوم« بنویسم 
و تماشای این اثر 

درخشان را به 
دوستانم پیشنهاد 
کنم. همواره سعی 

کرده ام از واژه هایی 
مانند “فیلم 

اجتماعی” یا “فیلم 
شریف” در توصیف 
سینما پرهیز کنم. 

فیلم علت مــــــرگ نامعلوم...

  عکس نوشت

۲۲۶ اثر و گروه موسیقی به بخش رقابتی چهلمین 
جشنواره بین المللی موسیقی فجر راه یافتند که با داوری 
توسط هیأت داوران، برگزیدگان در اختتامیه جشنواره 

معرفی خواهند شد. براین اساس در بخش رقابتی در 
شــاخه های آلبوم های شنیداری، پژوهش )کتاب های 
موســیقی(، پایان نامه و رساله، آهنگسازی )ویژه وفاق 
ملی(، جایزه موسیقی و ترانه، جایزه موسیقی و رسانه، 
جایزه تک آهنگ و موسیقی فیلم در مجموع ۱۸۹ اثر به 
دبیرخانه جشنواره ارسال شده است. دربخش آلبوم های 

شنیداری ۳۳ اثر، در بخش پژوهش )کتاب های موسیقی( 
۱۴ اثر، در بخش پایان نامه و رســاله ۱۰ اثر، در بخش 
آهنگسازی ۳۹ اثر، در بخش جایزه موسیقی و ترانه ۱۰ 
اثر، در بخش جایزه موسیقی و رسانه ۳۹ اثر، در بخش 
تک آهنگ ۴۲ اثر و در بخش موســیقی فیلم ۲ اثر به 

جشنواره راه یافته اند. 

رقابت ۲۲۶ اثر در رقابت 
جشنواره موسیقی فجر

فیلم علت مرگ نامعلوم نخستین ساخته سینمایی علی زرنگار یک روایت جاده ای 
از سرگذشــت هفت مسافر اســت که زندگی شان در پایان یک سفر طولانی با مرگ 
یکی از مسافران تغییر می کند. روایت زرنگار آنقدر گیرا و نفسگیر و انسانی است که 
تماشای آن برای هر بیننده ای واجب و در این وانفسای اکران فیلم های کمدی یک 
فرصت مغتنم است. این صفحه به احترام سینمای مستقل و شریف ایران که یک تنه 
در برابر تمامی کژ تابی ها ایســتاده است به فیلم محترم علت مرگ نامعلوم پرداخته 

است که در ادامه نقدها و اطلاعات آن را می خوانید.

در خلاصه داســتان فیلم »علت مرگ: نامعلوم« آمده است: هفت مسافر پیش از 
طلوع آفتاب، شهداد را به مقصد کرمان ترک می کنند. میان راه اتفاقی آنها را از رفتن 

بازمی دارد…
همانطور که از خلاصه داستان فیلم علت مرگ نامعلوم می آید این فیلم یک فیلم 
جاده ای اســت که تمام اتفاقات آن درون جاده می گذرد. فیلم با مرگ نامعلوم یک 
مسافر درون ماشین آغاز می شود و سرآغاز اتفاقاتی است که تمامی مسافران ماشین 
بین جاده ای درگیر آن هستند. از این رو می توان فیلم علت مرگ نامعلوم را در کنار 

مضمون اجتماعی اش یک فیلم جاده ای نیز دانست.

 عوامل و بازیگران فیلم علت مرگ: نامعلوم
بانیپال شومون، علی رضا ثانی فر، ندا جبرئیلی، علی محمد رادمنش، زکیه بهبهانی، 
رضا عموزاد، سهیل باوی، سعید رضایی کیا، میلاد مرادی، احمد دهقان رحیمی، منصور 

غنی جاهد و اشکان عاشوری در این فیلم به ایفای نقش پرداخته اند.
پخش داخلی فیلم را خانه فیلم به مدیریت ســعید خانی برعهده دارد. اکران این 

فیلم با حمایت فیدیبو انجام می گیرد.

 عوامل فیلم عبارتند از؛
نویســنده و کارگردان: علی زرنگار، تهیه کننده: مجید برزگر، مجری طرح: پویان 
صادقی، مدیر فیلمبرداری: داود ملک ، تدوین: حمید نجفی راد، طراحی و ترکیب صدا: 
سیدعلی رضا علویان، طراح صحنه و لباس: محمدرضا میرزامحمدی، صدابردار: سعید 
بجنوردی )با تشکر از علی ذوالفقاری( موسیقی: عیسی حبیب زاده، طراح چهره پردازی: 
محمدرضا قومی، رنگ آمیزی تصاویر: حمیدرضا فطوره چیان، منشــی صحنه: مارال 
فتحی، برنامه ریز: سیاوش رمضانلو، امید راد، دستیار اول کارگردان: سیاوش رمضانلو، 
احسان شیری، عکاس: پیام صادقی، طراح پوستر: نسیم گرجی، جانشین تهیه کننده: 

مهدی برزگر، مدیر تولید: محمد جعفری، مدیر روابط عمومی: نغمه دانش آشتیانی.
ســید مهرزاد موسویسید مهرزاد موسوی| داستان هفت به علاوه یک نفر در یک 
جاده بیابان گونه و اتفاقاتی که با ظرافت و ســختگیری در راه آنها چیده شده، آنقدر 
درگیرکننده هست که مخاطب را با هر سلیقه ای )جز اینکه دنبال کمدی بزن و بکوب 
به سینما آمده باشد( دنبال خود بکشاند. علی زرنگار از پس سال ها تنفس در حوزه 
ادبیات و تجربه در فیلمنامه نویسی، نخستین فیلمش را با ایرادات انگشت  شمار و البته با 
زحمتی مضاعف ساخته است. فیلمی که شاید اگر با عنوان »اکران فیلم توقیفی« روی 
پرده می رفت، با استقبال بیشتری مواجه می شد و کنجکاوی فراوانی برمی انگیخت، اما 
سلیقه سازندگان این بود که روی زمینه اجتماعی فیلم شان تاکید کنند، نه حاشیه هایش 

-که خودش قصه پرغصه ای است برای فرهنگ ما-.
فیلم علت: نامرگ نامعلوم اگرچه وامدار سینمای اجتماعی و اخلاقی مد شده این 
سال هاست و مخاطب را مدام در کشاکش قضاوت و انتخاب قرار می دهد ولی همزمان 
مراقب اســت که در دام کلیشــه های مرسوم نیافتد و رنگ و زمینه کاراکترهایش را 
تغییر ندهد. در این بین، فضاسازی مناسب و بازی بازیگران، نکاتی است که در همان 
ابتدا به چشــم هر بیننده ای می آید. فیلم زرنگار سعی می کند تجربه متفاوتی برای 
مخاطبانش بیافریند ولی یک توصیه مهم! برای تجربه بهتر از فیلم و لذت بردن از آن، 
دنبال پسامتن ها و نمادگرایی ها و... نباشید. فیلم آنقدر کامل و خوش ریتم هست که 

نیازی به این تأویل ها و تفسیرها نداشته باشد.
]این نهایتِ نوشــته ای بود که می شد منتشــر کرد و داستان فیلم را هم به هیچ 
شکل، لو نداد. نوشته کامل تر بماند برای زمانی که تعداد بیشتری فیلم را دیده باشند![

سید آریا قریشــیآریا قریشی | »نکته وحشتناک زندگی این است که هر کسی 
دلایل خودش را دارد.« )»قاعده بازی«، ژان رنوار، ۱۹۳۹(

علی زرنگار در فیلمنامه های قبلی اش نشان داده بود که اهمیت ویژه ای برای واکاوی 
مفهوم اخلاق و نسبت آن با بحران های فردی قائل است. »علت مرگ: نامعلوم« ادامه 
همان مسیر است اما منســجم تر از نمونه های قبلی.اولین فیلم بلند زرنگار در مقام 
کارگردان پر از دســتمایه هایی اســت که عموماً بدون خلاقیت در سینمای دهه ۹۰ 
ایران تکرار شده اند: مرگ ناگهانی، انواع مشکلات اقتصادی، و تقابل اخلاق عمومی و 
منافع شخصی. با این وجود او از دل همین مایه های آشنا محصولی خلق کرده است 
که در مسیری متفاوت با عمده درام های اجتماعی یک دهه اخیر سینمای ایران حرکت 
می کند. در مقابل انبوه فیلم های ترســویی که در ظاهر به مشکلات بنیادین جامعه 
پرداخته اند اما مردم را توده ای یک دست فرض کرده و تمام بار مشکل را )بدون توجه 
به تمایز و فردیت گروه ها و افراد مختلف( گردن مردم انداخته اند )در این فیلم ها گویی 
همه مقصریم جز عوامل اصلی وضع موجود!(، زرنگار به مســیری میانه دست یافته 
و از تزهای نوعی فراتر رفته اســت. هر چند به نظر می رسد که فیلم در نهایت طرف 
نوعی مطلق نگری اخلاقی را می گیرد )آدم وسوسه می شود پای اخلاق گرایی کانتی را 
وسط بکشد( اما این نتیجه به معنای قضاوت یک جانبه در مورد افرادی نیست که جور 
دیگری می اندیشند. جدا از این که تمام شخصیت ها، لااقل در مقاطعی، گرایشی فطری 
به فرا رفتن از منافع شخصی نشان می دهند، حتی وقتی چنین نیست هم می توان 
آن ها را درک کرد. این که زرنگار تمام شخصیت ها را محترم شمرده و نگرش های گاه 
متعارض شــان را به رسمیت می شناسد، وجه تمایز این فیلم با آثاری است که انگار 
به قصد تحقیر نوع بشر ساخته شده اند!به گمانم علت مرگ نامعلوم می توانست فیلم 
بهتری باشد اگر مقدمه چینی اش )به ویژه سردرگمی اولیه شخصیت ها پس از مواجهه 
با حادثه محرک و برخی از پیشنهادهای آشکارا غیرقابل اجرای آن ها( کمی فشرده تر 
بود. با این وجود عوامل ذکرشده به اضافه مواردی چون رسیدن به یک پیشنهاد فکری 
متناسب با روندی که در طول فیلم دنبال کرده ایم )در مقابل فیلم هایی که نق زدن را 
به تنهایی یک ارزش اجتماعی می شمارند(، موفقیت در خلق یک فیلم استاندارد جاده ای، 
انتخاب درست بازیگران، و دوری از تصویرسازی صرفاً چرک برای روایت یک داستان 
تلخ )دم دستی ترین انتخاب ممکن( و در عوض حرکت گاه به گاه به سمت نوعی شاعرانگی 
تصویری که برای چنین فیلمی غیرمنتظره اما کماکان متناسب به نظر می رسد، آن قدر 

مهم هستند که بتوان »علت مرگ: نامعلوم« را فیلمی قابل تأمل قلمداد کرد.

مجید اسلامی، صفحه شخصی اینستاگرام | فیلم که چون پروانه نگرفته در جشنواره نیست 
)مایه شرمندگی اعضای هیات انتخاب که به این قاعده ی مسخره تن داده اند(، به عنوان اولین 
کار کارگردانش )که پیش تر با فیلم نامه هایش به خصوص “بدون تاریخ بدون امضا” شناخته شده( 
به نظرم به لحاظ کارگردانی قابل اعتناست. بازی هایش یکدست و فضاسازی اش جذاب است و 
ریتم قابل قبولی دارد. حتی از نظر نورپردازی در بخش های آغازین تصویرهایی به یادماندنی دارد. 
فیلمنامه به لحاظ ساختار و چارچوب دراماتیک استاندارد است ولی برخی مسیرهای روایی و 
برخی جنبه های شخصیت پردازی اش را نپسندیدم. درمجموع حیف که در جشنواره نیست چون 
بعید می دانم امسال فیلم های زیادی در این استاندارد باشند. )نوشته شده در زمان جشنواره فجر(

عباس نصراللهی، صفحه شــخصی اینستاگرام | علت مرگ نامعلوم، ادامه همان راهی است 
که علی زرنگار در فیلمنامه هایی که پیش از این نوشته و دیگران ساخته بودند، رفته بود و دیده 
بودیم )چهارشــنبه ۱۹ اردیبهشت، بدون تاریخ بدون امضا و مغز استخوان(، فیلمنامه هایی که 
تعلیق عنصر اصلی آن هاست و این تعلیق تنیده شده در قواعد و قوانین زندگی روزمره آدم های 
جهان داستان است )مبحثی پزشکی یا حقوقی و...( و فیلمنامه می تواند کششی از جنس فیلم های 
آشــنای پرتعلیق برایمان ایجاد کند. اما نکته ای که تعلیق این جنس از فیلم ها را می تواند در 
ساحتی دیگر به ما ارائه کند، مربوط به دوراهی ها یا چند راهی های اخلاقی ای می شود که آدم های 
جهان داستان درگیر آن ها می شوند و باید تصمیم بگیرند که در کدام مسیر پا می گذارند، اینجا 
نقطه تفاوت این فیلمنامه ها با سایر فیلمنامه های همدسته است، جایی که تعلیق در حال به 
اوج رســیدن است، اما آدم ها در میانه این التهابات، درگیر تصمیم گیری سختی شده اند و باید 
از آن عبور کنند، همین مبحث اخلاقی، باعث می شود تا این فیلم ها تمام وقت به جامعه زمانه 
خود وصل شوند و در اصطلاح به ساحت درام های اجتماعی پا بگذارند.حالا علت مرگ نامعلوم، 
به عنوان منسجم ترین فیلمنامه ای که علی زرنگار نوشته و خودش هم آن را کارگردانی کرده 
است )چرا این فیلم توقیف شده بود؟( حائز تمامی آن ویژگی هاست و مسیری جذاب را برای 
ایجاد تعلیق و قرار دادن آدم هایش در مســیرهای انتخاب اخلاق/بی اخلاقی )به راســتی کدام 
اخلاق است و کدام بی اخلاقی؟( برمی گزیند. در علت مرگ نامعلوم، عملا ما با یک فیلم جاده ای 
مواجهیم که نقاط مبدا و مقصد در آن مهم هستند )چه قدر رسیدن به پلیس راه اهمیت دارد؟( 
و آدم هایی که به عنوان مسافر یک ون گرد هم آمده اند، همگی با یک مشکل مرکزی مشترک 
مواجهند و هزاران مشکل شخصی هم دارند که باید آن ها را حل کنند. حالا یک فیلم جاده ای 
پرتعلیق پیش روی ماست که آدم هایش باید تصمیم بگیرند، اما در راه این تصمیم، آن ها تنها 
نیستند، میزانسن و دکوپاژ طوری عمل می کنند تا دوربین فیلم، ما را نیز، تمام وقت در موقعیت 
قرار بدهد و از ما نیز بخواهد تا تصمیم بگیریم و چالش برایمان ایجاد کند. فیلمنامه دقیق علت 
مرگ نامعلوم، در کنار کارگردانی قابل قبول، نتیجه ای را منجر شده تا ما با یکی از متفاوت ترین 
فیلم های به اصطلاح اجتماعی این سال های سینمای ایران مواجه باشیم )چه قدر خوب که فیلم 
در بیان ایده ها و اســتفاده اش از دوربین، چرک و کثیف نیســت( و بتوانیم از تماشای اش روی 

پرده سینما، لذت ببریم…
عباس امینی، فیلمساز |  چند روزی است که می خواهم درباره فیلم »علت مرگ: نامعلوم« 
بنویسم و تماشای این اثر درخشان را به دوستانم پیشنهاد کنم. همواره سعی کرده ام از واژه هایی 
مانند “فیلم اجتماعی” یا “فیلم شریف” در توصیف سینما پرهیز کنم، اما اتفاقات نامعلومی که در 
این سه سال برای دیده نشدن این فیلم رخ داده، کمی دردآور است. علی زرنگار، با صبوری در 
برابر تمام تبعیض ها ایستاد تا فیلمش به دست مخاطب برسد. نپذیرفتن ظلم چیزی جز شرافت 
نیست؛ شرافتی که در جای جای فیلم به رنگ تصویر درآمده و برای فهم آن نیازی به هیاهوی 

سیاسی یا جهت گیری خاص نیست.
»علت مرگ: نامعلوم« به انسان هایی نگاه می کند که برای حفظ شرافت و بقای خود، مجبورند 
جنازه ای را که ناخواسته روی دستشان مانده، یا حفظ کنند یا دفن. درست مانند وطنی که به 
جنازه ای بلاتکلیف تبدیل شده است؛ نه می توان آن را دفن کرد و نه رهایش نمود. این فیلم قصه 

را به زور در چشممان فرو نمی کند بلکه ما را با سرنوشت آدم هایش همراه می سازد.
شخصیت های فیلم، مثل آدم های اطرافمان، طبیعی و واقعی حرف می زنند. برای بیان حرف های 
مهم، به شعار پناه نمی برند. بازیگران فیلم نقش بازی نمی کنند؛ بلکه قصه را زندگی می کنند. 
زیستی که انگار سال هاست از سینمای ما رخت بربسته است. »علت مرگ: نامعلوم« برای دیده 
شدن میانبر نمی زند. مسیر سلامت و اصالت خود را طی می کند؛ مسیری که گواهی است بر 

شناخت و تسلط سازنده بر موضوعی که برای روایت آن برگزیده است.
کیوان مهرگان،  اجازه می خواهم به احترام سینمای خلاق، فکور، جسور و غرورآفرین سینمای 
مستقل ایران و فیلم »علت مرگ: نامعلوم« کلاه از سر بردارم و پنج دقیقه بدون توقف دست بزنم! 
اولین احساسم بعد از بالا رفتن تیتراژ  دیالوگ معروف فیلم پاپیون بود: »بی شرف ها ما هنوز 

زنده ایم« سه سال  توقیف و بگیر و ببند سینمای ایران را خم کرد اما نشکست!
فیلم »علت مرگ: نامعلوم« برای کسانی است که از سینما هیجان می خواهند، فکر کردن 
طلب می کنند، برای آن دسته از مخاطبانی است که با کم قانع نمی شوند، طلبکار وارد سالن 

می شوند و راضی خارج می شوند.
برای آن گروه از تماشاگرانی است که در حین فیلم دیدن تمام تجربیات از سر گذارنده زندگی 

را شخم می زنند و همه  احساسات به هیجان آمده را احضار می کنند.
علی زرنگار یک هنرمند ذاتی است.اغراق نکرده ام اگر بگویم اوکارگردانی است که شاعرانگی 
کیارستمی،نقد اجتماعی بنی اعتماد و غافلگیری فرهادی را درونی کرده و با اجتهادی دلپذیر 

نوید فیلمسازی متفاوت را می دهد!
در فیلم »علت مرگ: نامعلوم« همه چیز مینیاتوری کنار هم چیده شده است؛ از تیم خوب 
بازیگرانش که خوشبختانه هیچ سلبریتی در میان آنها نیست تا طراحی صحنه، دکور، طراحی 
لباس و گریم. دیالوگ ها به قاعده و بازی بازیگران باورپذیر اســت. هیچ چیز بیرون نزده! همه 
به اندازه و به قاعده چیده شده اند تا تماشاگر با خیالی آسوده چشم و دلش را به پرده نقره ای 

بسپارد و فیلمش را تماشا کند.
ســحر عصرآزاد، صفحه شخصی اینســتاگرام | اگر می خواهید علت سه سال توقیف فیلم 
سینمایی “علت مرگ: نامعلوم” به نویسندگی و کارگردانی علی زرنگار و تهیه کنندگی مجید 
برزگر را بدانید، لازم نیســت راه دور بروید! کافیست نگاهی فلاش بک وار به اکران سینماهای 
ایران در همین سه سال گذشته تا امروز بیندازید تا دستگیرتان شود؛ چه تفکر مخربی پسِ این 

بگیر و ببندها و البته گیشه های کاذب میلیاردی وجود دارد.
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  تأکید آهنگساز پیشکسوت به حضور 
هنرمندان جوان

»شــاهین فرهت« عضو هیأت  داوری بخش 
پایان نامه چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی 
فجر بر این نظر است که تشکیل جشنواره ها در همه 
دنیا علاوه بر به رخ کشیدن جلوه های هنر موسیقی، 
فرصتی است برای حضور هنرمندان و گروه های 
موسیقی جوان که در جشنواره شرکت کرده اند. از 
این  رو باید شرایط مساعد برای اجراهای هر چند 
کوچک با ارکستر سمفونیک در جشنواره فراهم 
شود. شنیده شدن اثر توسط مخاطب، حیاتی ترین 

بخش زندگی یک هنرمند است.

 سریال جدید سعید سلطانی
سریال ســاز پرسابقه تلویزیون، کارگردانی یک 
مجموعه نمایشــی را در شــبکه نمایش  خانگی 

برعهده گرفت.
سعید ســلطانی قرار اســت مجموعه نمایش 
خانگی »حضرت اجل« را برای پخش از شــبکه 
نمایش خانگی کارگردانی کند. بنا بر اعلام پلتفرم 
پخش کننده، این سریال در سال ۱۴۰۴ به انتشار 
خواهد رسید. محمدرضا تخت کشیان، تهیه کننده 
آثاری چون »زخم کاری« و »مگه تموم عمر چند 
تا بهاره؟« به عنوان تهیه کننده این سریال معرفی 
شده و سعید مطلبی نویسنده فیلمنامه آن است.

 نودمین سالگرد تولد »داریوش شایگان«
به مناســبت نودمین ســالگرد تولد »داریوش 
شایگان«، هفتمین نشســت گروه جامعه پژوهی 
صلح انجمن علمی مطالعات صلح ایران با همکاری 
خانه اندیشمندان علوم انسانی با موضوع مدرنیته، 
معنویت و صلح در اندیشه دکتر »داریوش شایگان« 
در خانه اندیشمندان علوم انسانی برگزار می شود.

این نشست دوشنبه ۸ بهمن ماه ۱۴۰۳ ساعت 
۱۶:۳۰ در تهران، خانه اندیشمندان علوم انسانی، 
ســالن حافظ برگزار می شود و حضور برای عموم 

آزاد و رایگان است.

 خبر آمد خبری در راه است
»علی قمصری«، آهنگســاز پروژه تار ایرانی با 
انتشار یک اســتوری در صفحه اینستاگرامش از 
اســتقبال خوب مخاطبان از کنسرت کرمان خبر 
داده و درایــن باره نوشته:خوشــحالم که اجرای 
کرمان و تهران با استقبالی گرم مواجه شده اند. در 
جنوب و شرق تهران بیش از ۹۰درصد کنسرت ها، 
پاپ هستند و این موضوع ناخودآگاه به تلاشی برای 
دورکردن اهالی این دو ناحیه از هنر ایرانی تبدیل 
شده است، در حالی که باور دارم مردم ایران در هر 
نقطه از کشور، به هنر ایرانی شوق بنیادین مبتنی 
بر ریشــه های عمیقشان دارند و اگر بر خلاف این 
امر به  نظر برسد حتماً مشکل از سوء مدیریت است. 
من به تمرکززدایی فرهنگی اعتقاد ندارم، به تبدیل  
کردن سطح و جنس ارائه هنر و خدمات در همه 
مناطق به اندازه مناطق متمرکز اعتقاد دارم. نباید 
از یک جا کند و به دیگری اضافه کرد، باید از یک 
جا الگو گرفت و در دیگری بذر متناسب را کاشت... 
اشــکال سیاســت تمرکززدایی در متوسط  سازی 
پنهان آن اســت. آبی پررنگ یــک محدوده را به 
همه جا اهدا کنیم، چیزی از آبی باقی نمی ماند... 

باید رنگ ساخت...
من می گویم، شایسته را حفظ کنیم و در جایی 

دیگر شایسته ای دیگر تعریف کنیم و بسازیم.
باور من به این شوق بنیادین مردم و لزوم اشاعه 
موسیقی ایرانی در نواحی، مرا به انتخابی نامتعارف 
و شاید کمی پر ریسک، برای اجرای تازه مان تشویق 
کرد.در همین چندســاعت با واکنش هایی مواجه 
شده ایم... به هنر دوســتان قول می دهم با چنان 
شکوهی در این سالن زیبا و خطه اصیل تهران روی 
صحنه می رویم که چشم ها و گوش ها با تجربه ای 
تازه از موســیقی ایرانی همراه شوند. ممنونم که 
برای ما از هر نقطه دنیا انرژی خوب می فرستید.

 تکه ای از یک واقعیت تلخ
»شبنم مقدمی«، هنرپیشه تئاتر و تلویزیون با 
انتشار متنی در صفحه اینستاگرامش نوشت: هنوز 
خورشید درست و حسابی ننشسته پشت کوه های 
مغرب، مه که خودشــو جمع و جور می کرد از روی 
تالاب کوچیک وسط جنگل که بره بچسبه به ابرای 
آســمون، پرنده ها که پرُسروصدا پر میزدن سمت 
لونه هاشون یهو صدای نخراشیده اره برقیا از دور، 
سکوت و آرامش غروب جنگل رو تیکه پاره کردن...

محلیــا می گفتن کار هر شــبه، دارن قاچاقی 
درخت میبرن و میبرن... سیرمونی ام ندارن، آنقدر 
میبرن و میبرن که جنگل تموم شه...اینکه نوشتم 
تکه ای از یه داســتان نیســت واقعیت تلخیه که 
شاهدش بودم... که شاهدش هستیم... مدت هاست.

مثل همیشــه با خودم فکر کردم چطور ممکنه؟! 
چطور ممکنه آدما ندونن با امروز و فرداشون چه 
میکنن؟ ندونن چه ظلمی میکنن به خودشــون و 
فرزندانشون؟ چطور میشه به هیچ چیز فکر نکرد؟ 
چطور میشه این طور به هیچ اصولی پایبند نبود؟ 
کی تموم میشــه این همه سودجویی؟ وقتی همه 
جنگل رو خوردن و تموم شد؟آیا هیچ راهی برای 

کنترل این شرایط وجود نداره؟!

  
اینفوگرافیک 

بحث انتقال پایتخت 
ایران از تهران به 

مکران در سال های 
اخیر به یکی از 

موضوعات مهم 
کشور تبدیل شده 
است. این ایده، با 

هدف کاهش تمرکز 
جمعیتی و معضلات 

پایتخت و نیز توسعه 
متوازن مناطق کمتر 

بهره مند کشور، از 
سوی کارشناسان 
و سیاست گذاران 

مورد توجه قرار 
گرفته است در 

این اینفوگرافیک 
تاریخچه تغییر 

پایتخت در ایران 
آمده است.

  

پالایشگاه نفت 
آبادان

  

مسعود پزشکیان، 
رئیس  جمهور در 
نشست با فعالان 

سیاسی، اجتماعی 
و فرهنگی 
خوزستان

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


